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  گروه خبر // مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات هرمزگان 
گفت: ۲ هزارو ۱۹۳ مدرسه این اســتان در راستای ارتقاء 
زیرساخت های آموزشی به شــبکه ملی اطلاعات متصل 

شدند. 

   احد قویدل فرد اظهار کرد: فرآیند متصل کردن مدارس به شبکه 
ملی ارتباطات در مهر ماه هم ادامه می یابد که برای انجام این اقدام 
منتظر اعلام نیازهای آموزش و پرورش در هرمزگان هستیم.  وی 
یادآور شد: ۸۴۹ مدرسه توسط شرکت اپراتور سیار و ۲۵۴ مدرسه 

از طریق شــرکت های وب در مدت یک و ۶۰۵ مدرسه با نصب 
تجهیزات ADSL  مخابرات شــهری و ۴۸۵ مدرســه با نصب 
تجهیزات ADSL مخابرات روســتایی به شبکه ملی اطلاعات 
متصل شــده اند.به گزارش فارس ، مدیرکل ارتباطات و فناوری 
اطلاعات استان هرمزگان بیان داشت: هوشمند سازی مدارس با 
توجه به شیوع ویروس کووید ۱۹ برای آموزش در هرمزگان بسیار 

ضروری بوده و برای معلمان و دانش آموزان تسهیل کننده است.

۲۱۹۳ مدرسه هرمزگان به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند

250 میلیون دلار تعهد صادراتی 
برای محصولات خارج از فصل

فریب تبلیغات نمک های 
غیر استاندارد را نخورید

گروه  خبر  // جلسه ستاد بازآفرینی شهری 
شهرستان بندرعباس برگزار شد.

    بــه گــزارش خبرنــگار دریــا ؛  فرماندار 
بندرعباس در این جلسه گفت: بازگشائی معابر 
و مقاوم ســازی واحدهای مســکونی محلات 
فرســوده با حضور و مشــارکت خود ساکنان 
یک ضرورت اســت که دفاتر تســهیلگری و 
شهرداری در این زمینه نقش بالای دارندجلسه 
ســتاد بازآفرینی شهری شهرســتان به ریاست 
عزیزاله کناری فرماندار در محل سالن کنفرانس 
فرمانداری تشــکیل شــد. فرماندار بندرعباس 
در این جلســه باتاکید بر لــزوم توجه ویژه به 
 احیای بافت فرســوده اظهار داشت: در اجرای 
طرح های بازآفرینی شهری، علاوه بر توسعه و 
ارتقای زیرســاخت های بافت فرسوده، ارتقای 
کیفیت و وضعیت شــاخص هــای فرهنگی و 

اجتماعی باید مدنظر قرار گیرد. وی در ادامه گفت: 
دفاتر تسهیلگری و شهرداری در زمینه تشویق و 
ترغیب مردم نقش بالایی دارند که لازم است در 
کنــار هم ایفای نقش کنند و ورود جدی تری به 
بافت فرسوده داشته باشند و اولویت با نقاطی باشد 
که پتانسیل باز شدن معبر را دارند و کلیه اقدامات 
راه و شهرسازی، شــهرداری، آب و برق، ثبت 
اسناد باید در جهت اصلاح بافت فرسوده به کمک 
اهالی محلات باشد. این مقام مسئول همچنین بیان 
کرد: از ابتدای سال تا کنون ۲۹۵ پروانه در بافت 
فرسوده صادر شده که امیدوار کننده است و دفاتر 
تسهیلگری باید در جلسه آتی گزارش دهند که از 
ابتدای سال چند نفر را تشویق ، ترغیب و دعوت 
کرده اند و چه تعداد  تشــکیل پرونده داده و چه 
تعداد به شهرداری ارســال و در کدام قسمت از 
فرایند شهرداری قرار دارد و چند پرونده تبدیل 

به پروانه ســاختمانی شده و چه تعداد در حال 
ساخت است و شهرداری نیز همچنان نمایندگان 
خود را در دفاتر تســهیلگری مستقر تا روند 
تشکیل پرونده ها در دفاتر تسهیلگری انجام و 
مردم به راحتی و آسانی کارهای مربوط به اخذ 
پروانه ساختمانی را شروع و به اتمام برسانند.

کناری در پایان تصریح کرد: راه و شهرسازی 
و شهرداری در صدور پروانه ساختمانی و سند 
مالکیت  و هر گونه خدمات لازم دیگر به مردم 
تسریع کنند و دفاترتسهیلگری که توانسته باشند 
بیشترین سند و پروانه را برای مردم بگیرند مورد 

تقدیر قرار خواهند گرفت.

 گروه خبر //  آیت الله سبحانی طی پیام 
اختتامیــه دهمین کنگره  تصویری در 
بین المللی امام ســجاد)ع(، اظهار کرد: 
 صحیفه سجادیه کتاب درسی در مدارس، 

دانشگاه ها و حوزه های علمیه شود.
   مراسم اختتامیه دهمین کنگره بین المللی امام 
سجاد )ع( پیش از ظهر دوشنبه با حضور سید 
عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در محل این وزارت خانه برگزار شد.بر پایه 
این گزارش آیت الله العظمی جعفر سبحانی، 
مرجع تقلید عالی قدر به همین مناسبت پیام 
تصویری به اختتامیه این کنگره ارسال و طی 

ســخنانی ضمن قدردانی از دست اندرکاران 
برگزاری این کنگره ســالیانه گفت: ائمه اهل 
بیت )ع( حقوق بزرگی دارند و هرچه که زمان 
بگذرد حقانیت آنان بــرای مردم و جهانیان 
روشن تر می شود، جناب بخاری و مسلم در 
دو صحیح خود حدیث اثنا عشر را نقل کردند 
که پیامبر گرامی فرمود: این امت من عزیز است 
به وسیله دوازده امام، دوازده خلیفه.این مرجع 
تقلید در ادامه مطلب فوق اظهار کرد: دوازده 
خلیفه که عزت اسلام به آنان منوط است البته 
دیگران کوشش می کنند که این دوازده نفر را 
بر چهار خلیفه اول و بعداً هم بر خلفای اموی 
و عباسی منتقل کنند در حالی که آنان توجه 
ندارند که عزت اسلام باید به وسیله این دوازده 
خلیفه احیا شود، آیا خلفای اموی واقعاً مظهر 
عزت اســلام بودند؟ در واقع جریان عاشورا 
عزت اســلام بود یا کشتن مردم مدینه عزت 
اســلام بود؟آیت الله العظمی سبحانی افزود: 
در میان اهل بیت )ع( امام ســجاد )ع( برنامه 
خاصی داشت، زیرا در زمانی زندگی می کرد 
که جامعه از نظر اخلاقی سقوط کردند، کسانی 
که تاریخ آن زمان را ببینند، کَانَه جامعه اسلامی 

آن جامعه اسلامی نبود و درمیان آنان کارهای 
خلاف و غلط و غیر صحیح که نمی خواهم از 
آنها نام ببرم رواج بیشــتری در مکه و مدینه 
داشــت.وی تصریح کرد: لذا امام سجاد )ع( 
اولین وظیفه خود را در این دید که به اصلاح 
جامعه بپردازد، در نتیجه به وســیله ادعیه و 
برنامه های دیگر جامعه را به ســوی صلاح 
رهبری کرد.این مرجع تقلید گفت: از این مساله 
غفلت نکنیم که همه وظیفه امام قیام مسلحانه 
نیست؛ خِیر! دعاهای حضرت که در جامعه 
منتشر می شــد یک نوعی تأثیر در بالا بردن 
اخلاق جامعه بود؛ من عباراتی که مورخین در 
آن زمان می نویسند به زبان نمی آورم، اولین 
قدم اصلاح جامعه به وسیله بالا بردن اخلاق 
بود، همچنین امام سجاد )ع( جریان عاشورا 
 را زنده نگه داشــت، البته امام هر موقع آب 
می بیند گریه می کند؛ رویکردهایی از این دست 
هرچند که ممکن اســت ریشه عاطفی داشته 
باشد اما ریشه سیاسی هم دارد و آن حضرت 
می خواهد که این جریان در تاریخ بماند، این 
جریان درسی است برای امت و حضرت برای 
 باقی ماندن آن تا روز قیامت کوشــش کرد.

 آیت الله العظمی سبحانی افزود: علاوه بر این امام 
سجاد )ع( کادری را به عنوان علمای اخلاق 
تربیت می کرد که بتواننــد درجامعه کارهای 
اخلاقی انجام دهند، اما نســبت به مســائل 
سیاسی هم توجه داشــت و زمانی که دعای 
مکارم الخلاق را مطالعه می کنیم این جریان ها 
در این دعا مذکور است.وی در بخش دیگری 
از این پیام تصویری با اشاره به دستگیری امام 
ســجاد )ع( از نیازمندان به صورت ناشناس 
تصریح کرد: راوی می گوید بعد از شــهادت 
امام سجاد )ع( فهمیدیم کســانی که به ایتام 
 و بیچــارگان کمک می کرد کســی جز امام 
سجاد )ع( نبود.به گزارش مهر ؛ آیت الله العظمی 
سبحانی گفت: به دو مساله سفارش می کنم، 
اولاً کتاب صحیفه سجادیه یک کتاب درسی 
باشد، اگر همه ادعیه حضرت هم مناسب نباشد 
دعاهای مخصوصی از آن انتخاب شده و در 
مدارس، دانشگاه ها و حوزه ها تدریس شود، 
ثانیاً امام سجاد )ع( در رساله حقوق خود ۵۰ 
حق را بیان کرده است که اگر امروز مطرح شود 
امام )ع( این روزها و اوضاع را می بیند و این 

حقوق را بیان کرده است.

فرماندار بندرعباس تاکید کرد

نقش شهرداری و دفاتر تسهیلگری در بازگشایی معابر و بازسازی املاک فرسوده

آیت الله سبحانی طی پیام تصویری در اختتامیه کنگره امام سجاد)ع(:

صحیفه سجادیه کتاب درسی در مدارس، دانشگاه ها و حوزه های علمیه شود

خانواده درسا همچنان یخچال ندارد و مجبورند در زیر سقفی زندگی کنند که هرلحظه امکان ریزش بر سرشان وجود دارد
  حق درساها و یسناها زندگی در فقر ونداری و محرومیت در قطب اقتصاد ایران 
نیست که داشتن دوچرخه، غذای خوشمزه، میوه، لباس قشنگ و... به رویاهای دست 
نیافتی شان  تبدیل شود و خانواده ها توان پرداخت این هزینه ها و درمان را ندارند.

  آنها حق شان این نیست که در زیر سقف و دیوارهای لرزان خانه های فرسوده 
زندگی کنند که گهگاهی برخی از آنها تخریب می شوند ودر زمان دیدن ابری در 
آسمان بگویند خدا کند باران نبارد تا سقف شان مانند آبکش نشود و دیوار وسقف 

اتاق های شان فرو نریزد.
  این کودکان محروم در قطب اقتصاد ایران حق شان ترک تحصیلی و بازماندگی 

ادامه  نتوانست  مالی  بدلیل مشکلات  برادر یسنا  از تحصیل نیست، همانطور که 
تحصیل داد وحال در 18 سالگی وقبل از آن با بیماری دست و پنجه نرم می کند 

وتوان مالی برای درمان ندارد.
تامین  در  و حتی  ندارند  را  و....  تبلت  توان خرید  مناطق  این  آموزان  دانش    
نوشت افزار و... با مشکل مواجهند. برخی در مدارس فرسوده مانند خانه های 
 فرسوده شان زندگی می کنند و نه در خانه و نه در مدرسه ایمن و استاندارد زندگی 
می کنند وبا ترس و هراس در خانه  ومدرسه و بر زیر سقف های لرزان و فرسوده 

می نشینند.

فرماندار بندرعباس تاکید کرد

نقش شهرداری و دفاتر تسهیلگری در بازگشایی معابر و بازسازی املاک فرسوده
صفحه  1را بخوانید
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خانواده محترم ماندگاری 
خبر درگذشــت جانباز و آزاده ســرافراز » حاج امان الله ماندگاری« رزمنده دوران هشت سال دفاع مقدس و مدیر سابق حج و 
زیارت استان هرمزگان موجب تألم و تأثر فراوان گردید. ضمن عرض تسلیت و ابراز همدردی و آرزوی صبر و اجر جزیل برای شما 
و بازماندگان معزز، امیدواریم روح بلند آن جانباز و آزاده فداکار و انقلابی در جوار ارواح پاک طیبه شهدا، مشمول رحمت و مغفرت و 

روزنامه دریا  رضوان الهی باشد

خانواده محترم ماندگاری 
 خبر درگذشــت جانباز و آزاده سرافراز » حاج امان الله ماندگاری«  چنان سنگین و جانسوز است که به دشواری به باور 
می نشــیند این واقعه دردناک را تسلیت عرض می کنیم و از خداوند متعال برای ایشان طلب مغفرت کرده و برای شما 

صبر جمیل مسئلت می نماییم
خانواده دبیری نژاد
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طرح: علیرضا بهاری

گروه خبر // رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی بندرعباس گفت: تا مدامی که عرضه 

و تقاضا در بخش کشاورزی متناسب نباشد شاهد رشد اقتصادی در این بخش نخواهیم بود.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ محمدرضا صفا در دیدار با مدیر سازمان تعاون روستایی استان هرمزگان 
اظهار  داشت: مقوله صادرات در بخش کشاورزی آیتم های مورد نظر خود را می طلبد و این در حالی 
است که کشاورزی در استان هرمزگان هنوز به استاندارد روز جهانی نظیر مکانیزه شدن برداشت و  تبعیت 
از الگوی کشت نرسیده است.صفا بیان داشت: اتاق بازرگانی بندرعباس در بخش بازاریابی و دستیابی به 
بازارهای هدف می تواند کمک شایانی به کشاورزان استان نماید  که رعایت استاندارد کشورهای هدف از 

اصول اولیه صادرات و دستیابی به بازارهای جهانی است.

رئیس اتاق بازرگانی بندرعباس :

عرضه و تقاضا در بخش کشاورزی 
باید متناسب باشد



معاون فنی معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان:
فریب تبلیغات نمک های غیر استاندارد را نخورید

  گروه خبر //معاون فنی معاونت بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی 
 هرمزگان گفــت: کمبود ید و بروز بیماری گواتر یکی از مشــکلات 
تغذیه ای عمده در کشور بوده است. دکتر فریده فخار ، افزود: کمبود ید و 
بروز بیماری گواتر یکی از مشکلات تغذیه ای عمده درکشور بوده است 
که با اجرای برنامه پیشگیری و کنترل کمبود ید و یددار کردن نمک های 
خوراکی کاهش قابل ملاحظه ای می توان در شیوع گواتر رخ داد.وی 
تاکید بر نظارت و پایش مستمر فعالیت های اجرایی واحدهای بهداشتی 
بــه ویژه واحد تغذیه، محیط و غذا و دارو تا حصول اطمینان از نتیجه 
مطلوب و کاهش اختلالات ناشی از کمبود ید، بیان کرد: همکاری های 
 درون بخشــی و برون بخشــی در زمینه بازدید و نظــارت و کنترل 
نمک های خوراکی از جمله مهم ترین اقدامات در راســتای کنترل و 
پیشــگیری از اختلالات ناشــی از کمبود ید در اســتان خواهد بود.
همچنین سرپرســت گروه بهبــود تغدیه جامعه معاونت بهداشــتی 
 دانشــگاه علوم پزشــکی هرمــزگان، گفــت: پایش میــزان یددار 
نمک های خوراکی مهم ترین بخش پایش برنامه حذف اختلالات ناشی 
از کمبود ید است و هدف اصلی پایش درسطح تولید حصول اطمینان 
از میزان ید نمک، درجه خلوص و ســایر ویژگی نمک ید دار و روند 
اجرای برنامه در حین تولید اســت.رویا اتحاد افزود: برخی مسائل از 
جمله تبلیغات گسترده نمک های غیر استاندارد به ویژه نمک دریا، سنگ 
نمک و غیره تهدید جدی برای افت شــاخص های این برنامه است.به 
گزارش ایســنا ؛ وی بیان کرد: بهداشت محیط  در بازدیدهای خود از 
مراکز تهیه و توزیع مواد غذایی و رستوران ها و فست فودها نسبت به 
معــدوم کردن نمک غیر از نمک دریا اقدام و با متخلفین از راه قانونی 
برخورد و به منظور حساس سازی در خصوص مصرف نمک تصفیه 

شده یددار جلسات آموزشی برگزار شود.

برخورد با عاملان فروش غیر بهداشتی آبزیان 
در بندرعباس 

  گروه خبر // معاون خدمات شــهری شهرداری بندرعباس گفت: 
بر اساس دستور دادستان محترم عمومی و انقلاب مرکز استان از این 
پس عرضه آبزیان به صورت دســت فروشی جرم بوده و در صورت 
مشــاهده، آبزیان و ابزار فروش هر دو معدوم ســازی می شوند. به 
گزارش خبرنگار دریا ؛ اســماعیل موحدی نژاد ، اضافه کرد: عاملان 
فروش غیر بهداشتی آبزیان نیز به مراجع قضایی معرفی و شناور آنان 
توقیف می شــود.وی با قدردانی از دادستان عمومی و انقلاب مرکز 
استان، فرماندار بندرعباس و فرمانده انتظامی شهرستان در حمایت از 
این طرح تصریح کرد: حفظ سلامت عموم شهروندان بویژه در دوران 
سخت بیماری کرونا از الویت های دستگاه های مسئول در برخورد با 
متخلفان است.این مقام مسئول همچنین پیشگیری از اوج گیری دوباره 
کرونا در هرمزگان و جلوگیری از به خطر افتادن سلامت مردم را از 
دیگر دلایل تعیین مجازات برای دست فروشان غیر بهداشتی آبزیان 
اعلام کرد.موحدی نژاد خاطرنشان کرد: اکنون زیر ساخت های لازم 
برای عرضه بهداشتی آبزیان در بازار جدید ماهی فروشان محله پشت 
شهر فراهم شده است و از مردم تقاضا می شود به منظور حفظ سلامتی 
خود و خانواده شــان تنها از مراکز بهداشــتی دارای مجوز مایحتاج 
روزانه خود را تامین کنند.وی همچنین یادآور شــد: همانند گذشته 
آماده ایم تا دســت فروشان را در مکان های مناسب ساماندهی کنیم 
و در این زمینه از هیچ تلاشی فروگذاری نخواهیم کرد.موحدی نژاد 
در پایان نیز از شهروندان درخواست کرد در صورت مشاهده فعالیت 
دست فروشــان آبزیان در هر نقطه از شهر به شماره ۱۳۷ شهرداری 

بندرعباس اطلاع دهند.
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سرمقاله

  حاشــیه نشــینان تاوان ضعف عــدم مدیریــت مدیران در
 ادوار مختلــف می دهند. مدیرانی که بیشترشــان در دوران عمر 
 مدیریتی شــان حتی حاضر نشــده اند به مناطق حاشــیه ای و 
بافت های فرسوده شهر بروند و واقعیت های موجود را از نزدیک 
ببینند و تدبیری اساسی برای برون رفت از وضعیت موجود بیندیشند. 
مناطقی که مانند سنگ کن بندرعباس بقول معروف در وسط شهر 
است و از آن طرف جزو محدوده شهری قرار ندارد که با هیچ عقل 
ومنطقی همخوانی ندارد و در این ســال ها مسئولان مربوطه فقط 
نظاره گر بوده اند وساکنان را از دریافت بسیاری از خدمات محروم 
کرده اند وگفته اند محله تان خارج از محدوه شــهر است که این 
 برزخ شهر و روستا بودن محله ای در داخل شهر بندرعباس فقط به 
لطیفه ای تلخ شــباهت دارد وبس. محله ای مانند آیت ا... غفاری 
 بندرعباس را از سال های گذشته به خاطر دارم که اگر دیوار وسقف خانه 
فرسوده ای در حال تخریب بود و امکان ریزش داشت، حتی اجازه 
تعمیر یا بازسازی را نمی دادند و ساکنان را در بدترین شرایط قرار 
دادند که مشاهده این صحنه ها و شنیدن از اهالی بسیار ناراحت کننده 
بود و بعد هم شوراهای قبلی وفعلی مصوباتی داشتند تا اهالی بتوانند 
خانه های شــان را با هزینه های گزاف سنددار و سپس نوسازی 
وبازســازی کنند که این موضوع باعث شد ساکنان محروم و فقیر 
این محله بارها بگویند که اگر ما توان پرداخت این مبالغ را داشتیم 
 که دیگر در این محله وبا این شرایط نامناسب زندگی نمی کردیم؛ 
 محله ای که معتــادان به راحتی از سراسرکشــور می آیند ودر 
کوچه هایش پاتوق می کنند. موادفروشــان و مشروب فروشان و 
سارقان واراذل و اوباش به راحتی فعالیت دارند و متولیان مربوطه 
برای جمع آوری شان اقدام مناسبی را ندارند. این وضعیت باعث 
سلب آسایش و آرامش ساکنان شده و خادمان و ذاکران مساجد 
و آمران به معروف وناهیان از منکر و پیران ودختران وزنان هم در 
این محلات امنیت ندارند و بازهم متولیان مربوطه اقدام مناســبی 
را انجام نمی دهند. در محله بزرگ چاهســتانی ها که از سه سال 
قبل دولت در بوق و کرنا کرد که چهارمعبر را در آن بازگشــایی 
می کند، اما حتی یک معبر استاندارد تکمیل نشده است و برخی 
از خانه ها هم که برای بازگشــایی معابر تملک و رها شــده اند، 
به پاتوق معتادان، سارقان، عمل منافی عفت و... تبدیل شده است 
ودرخواست ساکنان برای پاکسازی این پاتوق ها و مخروبه های 
ساختمانی بی نتیجه مانده است. معابر هم هنوز احداث نشده اند 
 و اهالی بسیار از وضعیت موجود ناراضی هستند. محله ای مانند 
تپه ا... اکبر در مرکز شهر، اما هنوز مدرسه ندارد و.... ساکنان محلات 
ساحلی بندرعباس برای اخذ سند مالکیت به بهانه قرارگرفتن در 
حریم ۶۰ متــری دریا بلاتکلیفند. برخی از اراضی که ســاکنان 
چندین دهه در آن ســکنی دارند، حالا می گویند دارای صاحب 
 حقیقی و حقوقی است و اهالی نگرانند وهیچ مسئولی هم برای رفع 
نگرانی شان اقدامی نکرده است. مشکلات محلات همچنان ادامه 
دارند و اقدامات لازم در این حوزه صورت نگرفته که نشانه ضعف 

مدیریت در این حوزه است.
   علی زارعی

حاشیه نشینان تاوان بی مدیریتی می دهند

پشت پرده سیاست 

  
بحرین به روزهای سخت بیندیشد

دســتیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل به حاکمان امارات و بحرین توصیه 
کرد که به روزهای سخت بیندیشند  و جاده صاف کن طرح های رژیم صهیونیستی 
نباشند. حســین امیرعبداللهیان در واکنش  به عادی سازی روابط میان  بحرین و 
رژیم صهیونیستی  در صفحه توئیتری خود نوشت : »سازش رژیم  بحرین با رژیم 
جعلی اســرائیل، خیانت بزرگ به آرمان اسلامی و مردم فلسطین در آزادی قدس 
شریف است. حاکمان بی تدبیر امارات و بحرین جاده صاف کن طرح های صهیونیستی 
در منطقه نباشــند. به روزهای سخت بیندیشند و از تاریخ عبرت بگیرند. فردا دیر 
اســت. طناب نجات آمریکا سال هاست که پوسیده است.« در همین راستا نیز به 
گزارش فارس، روابط عمومی کل سپاه پاسداران در بیانیه ای با محکومیت شدید 
برقراری روابط دیپلماتیک بین بحرین و رژیم جعلی صهیونیستی تاکید کرد: »حاکم 
جلاد بحرین در انتظار انتقام سخت مجاهدان قدس و ملت مسلمان و غیرتمند این 
کشور باشــد.« در بخشی از این بیانیه آمده است: »اقدام ننگین آل خلیفه و رژیم 
وابســته حاکم بر بحرین در برقراری روابط با رژیم صهیونیستی که خلاف اراده و 
آرمان مردم مســلمان این کشــور صورت گرفت، حماقتی بزرگ و فاقد هرگونه 
مشروعیت بوده و پاسخ های درخور را دریافت خواهد کرد.« این بیانیه می افزاید: 
»دومینوی عادی سازی روابط رژیم صهیونیستی با حکام برخی کشور های عربی 
که با مهندسی کاخ سفید و رئیس جمهور منفور و بی خرد آمریکا در پی تحمیل ذلت 
و خفت به ملت های مسلمان و غارت منابع و ثروت های آنان و نیز امنیت سازی 
برای اشغالگران فلسطین و غاصبان قدس شریف است، هرگز به فرجام شوم خود 
منتهی نخواهد شد و در معادله ای معکوس، ارتقای قدرت و دامنه عزم و اراده امت 
اسلامی درآشکارسازی ظرفیت های پنهان و نهفته مقاومت ضد صهیونیستی برای 

دفع غده سرطانی اسرائیل از جغرافیای متعلق به جهان اسلام را رقم خواهد زد.«
چرا طبری اعدام نشد؟ 

در پاســخ به انتقادهایی که درباره حکم طبری مطرح می شد، رئیس مرکز وکلای 
دستگاه قضا نکات حقوقی را مطرح کرد .رئیس مرکز وکلای قوه قضاییه با اشاره به 
این که در  بین جرایم  تعزیر، حد، قصاص و دیات؛ جرایم طبری در دسته تعزیر قرار 
می گیرد، مجازات وی را اشد مجازات تعزیری اعلام کرد.  اگر چه قاطعیت دستگاه 
قضا در به دام انداختن معاون اجرایی حوزه ریاست سابق قوه قضاییه بازتاب خوبی 
در فضای جامعه داشت اما بسیاری این سوال را مطرح کردند که چرا مجازات شدید 
تری از جمله اعدام برای این مفسد بزرگ دستگاه قضایی در نظر گرفته نشده است؟ 
در همین زمینه،  علی بهادری جهرمی، رئیس مرکز وکلای قوه قضاییه در گفت وگو 
با جام جم اظهار کرد :»هم اکنون در نظام کیفری ما جرایم به چهار دسته تعزیر، حد، 
قصاص و دیات تقسیم می شوند. آن چه مشخص است جرایم ارتکابی آقای طبری 
از نوع تعزیر است و خود مجازات های تعزیری هم به هشت درجه تقسیم می شود 
که شدیدترین آن، مجازات تعزیری درجه یک و میزان حبس تعزیری درجه یک 
هم بیش از ۲۵ســال است.«  این کارشناس مسائل حقوقی در ادامه تصریح کرد: 
»تعیین ۳۱ســال حبس به عنوان مجازات اشد برای وی بیانگر صدور یک حکم 
سنگین علیه آقای طبری است و در واقع می توان گفت شدیدترین مجازات تعزیری 

برای وی در نظر گرفته شده است.«

واکنش سخنگوی شورای نگهبان به اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری 
کدخدایی از اصل اصلاح قانون انتخابات دفاع و اشاره ای به چرایی غیبت زنان 
در انتخابات کرد در عین حال درباره حساسیت های آن هم سخن گفت سخنگوی 
شورای نگهبان با اشاره به طرح اصلاح قانون انتخابات در مجلس و این که امری 
ضروری اســت اعلام کرد که  اگر اختیارات شــورای نگهبان را برخلاف قانون 
اساسی توســعه دهند، »قطعاً مخالفت می کنیم.« به نظر می رسد »طرح اصلاح 
 قانون انتخابات ریاســت جمهوری«یکی از بحث برانگیزترین موضوعات این 
روز های عالم سیاست  است.  طرحی که چند وقتی است در بهارستان کلید خورده 
و بعضی مفاد آن از جمله تعیین محدودیت سنی  بین ۴۵ تا ۷۰ سال برای کاندیداهای 
 انتخابات ریاســت جمهوری ، با واکنش هایی همراه شده است. در این بین اما 
عــده ای هم با انتقاد از وجود چنین طرح هایی آن را در تضاد با دموکراســی 
اعلام کرده و معتقد بودند که امثال این طرح تنها باعث قدرت گرفتن یک طیف 
خاص  و به افزایش اختیارات شــورای نگهبان در انتخابات منجر خواهد شد. 
در همین راستا ، عباســعلی کدخدایی  سخنگوی شورای نگهبان در گفت وگو 
 با تسنیم  در واکنش به هجمه های شکل گرفته علیه شورای نگهبان اظهار کرد:

» من گاهی واقعا افسوس می خورم که برخی از سیاسیون این گونه عوامانه حرف 
می زنند و استدلال می کنند. مثلًا می گویند شورای نگهبان اختیاراتش اضافه شد، 
۱۲ نفر هستند که به جای ۸۰ میلیون نفر تصمیم می گیرند. خب نظام انتخاباتی 
در همه دنیا همین اســت. احزاب یک نفر را انتخاب می کنند و مردم به آن رای 
می دهند. شــورای قانون اساسی فرانســه از بین ۳۰، ۴۰ نفر ۱۶ نفر را معرفی 
می کنــد و مردم می روند و به آن ها رای می دهند، چون به هرحال یک مکانیزم 
پالایش اولیه باید وجود داشته باشــد.« کدخدایی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشــاره به این که »نظام انتخاباتی ما ناکارآمد است« و» باید تحولی در 
 آن ایجاد کنیم« در پاســخ به منتقدان طرح جدید اصلاح قانون انتخابات گفت:

» برخی آقایان می گویند مثلا مگر ریاســت جمهوری اکابر است که افراد بروند 
آزمون ورودی بدهند، نه ما می گوییم روش ها عوض بشــود و از این وضعیت 
غیرشفاف خارج شود. حالا به هر طریقی که قانون گذار تشخیص می دهد یا هر 
طریقی که مناســب باشد. نه شورای نگهبان مدعی توسعه اختیارات خود است، 
نه مجلس می تواند بی جهت اختیارات نهادها را بر خلاف قانون اساســی توسعه 
 دهد.« وی در ادامه خاطرنشــان کرد:» این اطمینــان را به همه می دهم که اگر 
قانون گذار بخواهد برخلاف قانون اساسی اختیارات شورای نگهبان را توسعه دهد، 
قطعاً ما مخالفت می کنیم. اما آن چه را که خلاف نیســت، اجازه دهید چنان چه 
مصوب شد و با قانون اساسی و شرع هم مغایرتی نداشت تایید کنیم.«کدخدایی در 
ادامه صحبت های خود درباره ادامه حضورش در شورای نگهبان با اشاره به لزوم 
جوان گرایی در شورای نگهبان و ورود افرادی که تفکر و سلیقه دیگری دارند، از 
احتمال خداحافظی اش در پایان این دوره از شــورای نگهبان خبر داد:» من هم 
در طول این ۲۰ سالی که در شورای نگهبان بوده ام هر طرح و ایده ای داشته ام به 
میدان آورده ام و فکر نمی کنم طرح جدیدی داشته باشم. پس چه بهتر که من کنار 
بروم... من در چندین دوره گذشــته هم اصرار داشتم که از شورای نگهبان بروم 
اما برخی به نوعی اصرار کردند و همچنان مانده ام. اما شاید این دور دیگر بتوانم 

خلاصی پیدا کنم و در دانشگاه مستقر شوم و به تدریس بپردازم.«

انعکاس  
تابناک نوشت : محمدمهدی تندگویان معاون سامان دهی امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان گفت : شیب کاهشی ازدواج به نسبت سال های قبل می تواند یک شوک باشد 
و این شوک روی موضوع فرزندآوری حتما تاثیر خود را خواهد گذاشت. حواشی 
مربوط به کرونا علاوه بر این که موجب کاهش ازدواج شده، پس از این می تواند بر امر 
فرزندآوری هم تاثیر بگذارد. این موضوع اکنون حتی حادتر از مباحث اقتصادی است.
فردانیوز خبرداد: با پایان جلســه غیر علنی ۱۵۰ دقیقه ای بهارستان و اعلام جمع 
بندی مباحث مطرح شده بین نمایندگان مجلس و نمایندگان دولت که توسط رئیس 
مجلس در ســاعت ۱۱:۲۰ صبح یک شنبه )دیروز( قرائت و به صورت زنده پخش 
شد، بازار سرمایه به این جلسه روی خوش نشان داد و نه تنها روند کاهش شاخص 
بازار متوقف شد بلکه این شاخص نسبت به قبل از اعلام جمع بندی جلسه مجلس، 

کمی هم رشد کرد.
تابناک نوشت : عطریانفر عضو حزب کارگزاران گفت: رفتار اصلاح طلبان با آقای 
عارف، شبیه رفتاری است که قوم بنی اسرائیل با حضرت موسی )ع( کردند. به این معنا 
که ایشان را به تنهایی به عرصه منازعه فرستادند و همکاری لازم را با ایشان نکردند. 
بنده معتقدم انتخاب آقای عارف برای هدایت اصلاح طلبان در مجلس، انتخاب دقیقی 
نبود و این امکان وجود داشت که از ایشان در کابینه بعدی به عنوان عضو شاخص  یا 

حتی رئیس جمهور استفاده شود.
انتخاب نوشت :  المیادین نوشت: جمهوری اسلامی ایران مرحله حساسی را پشت 
سر می گذارد، به ویژه پس از آن که واشنگتن از توافق هسته ای خارج شد، تا ایران 
را وادار به تســلیم در برابر شروط آمریکا کند. در مقابل افزایش فشار های آمریکا 
علیه ایران، تهران بر ثبات خود افزود و به موازات فشار هایی که متحمل می شد، عنان 
رزمایش های نظامی و آزمایش های موشکی خود را رها کرد که هر یک از آن ها، با 
پیام های استراتژیکی همراه است و آخرین این رزمایش ها، »ذوالفقار ۹۹« بود که در 

پاسخ به توافق اخیر بین امارات و اسرائیل، انجام شد.
آفتاب یزد:  منصور مظفری مدیرمسئول این روزنامه نوشت  :» آذری جهرمی یکی از 
دو »محمدجواد« بدشانس کابینه است؛ برخلاف »محمود و محمدباقر« که اگرچه همه 
کاره اند ـ واعظی و نوبخت را می گویم ـ اما به اندازه ظریف و آذری جهرمی چندان 
زجر نمی کشند. این روزها وقتی به مجلس یازدهم و رسانه های عمدتاً اصولگرا در 
مواجهه با جوان تریــن وزیر کابینه، دقیق می نگرم و به روزهای معرفی تا اخذ رای 
اعتماد از مجلس بازمی گردم تازه این ابهام در ذهنم ایجاد می شود که نکند:» آذری 

جهرمی اصلاح طلب بود و ما نمی دانستیم؟!«
دستور برخورد با مدیرانی که بودجه را در مهلت قانونی مصرف نمی کنند

یک نهاد مسئول در ابلاغیه روزهای اخیر خود خطاب به مدیران امور مالی سازمان ها 
و ادارات دولتی، متذکر شده با توجه به محدودیت های زمانی تعیین شده برای جذب 
و مصرف منابع قانونی، هر نوع انتقال وجوه مصرف نشده به حساب سپرده دستگاه ها 
برای استفاده از این منابع در سال مالی آینده ممنوع بوده و مدیرانی که بدون پرهیز از 
این دستور، این وجوه را به حساب های تعیین شده توسط خزانه واریز نکنند، باید توجه 

داشته باشند که با پیگرد قانونی و عواقب مصوب شده مواجه خواهند شد.

تازه های مطبوعات
فرهیختگان- بررســی های این روزنامه از قیمت های چهار برند پرفروش 
لپ تاپ در کشور نشان می دهد طی ماه های اخیر به طور میانگین قیمت ها 
بین ۹۰ تا ۱۰۰درصد افزایش داشــته است. همچنین حداقل قیمت یک 
لپ تــاپ معمولی یا پایین رده که بتوانــد از پس پروژه ها و تکالیف عادی 
دانشــجویان )نه دانشــجویان رشــته های نرم افزار و فنی( برآید، حدود 

۱۰میلیون تومان است.
شرق- این روزنامه در حمایت از رئیس جمهور شدن بایدن در انتخابات 
پیش روی آمریکا نوشت : »روی  کارآمدن دموکرات ها در آمریکا در سال 
آینده میلادی به احتمال بسیار زیاد فشار کنونی اقتصادی  را که ترامپ بر 
ایران وارد کرده، تعدیل خواهد کرد. از جمله این تعدیل ها، آزادی هرچند 

نسبی ایران در زمینه فروش نفت خواهد بود.«
کیهــان- مجله صدا که در اختیار کارگزاران بود و مدتی اســت به حزب 
اتحاد ملت )جایگزین حزب منحله مشارکت( واگذار شده، ضمن حمایت 
از اقدام رئیس جمهور صربســتان  که در کاخ ســفید مورد تحقیر ترامپ 
قرارگرفت ،نوشــت : این نوشــته آمیخته با حقارت در حالی اســت که 
حفــظ حرمت طرف مذاکره کننده ربطی به چپ و راســت در ایران ندارد 
و قاعده ای جهانی اســت که فقط مســتکبرانی مانند ترامپ آن را زیر پا 
 می گذارنــد و عجیب ایــن که در این فقره، گروهک های مشــارکت در 

لباس مجیزگویی و توجیه اقدام رذیلانه ترامپ درآمده اند.
  آن ها مزدور ترامپ هستند یا نوکری اوباما را می کردند یا هردو؟! این روزنامه 
می افزاید :کدام مذاکره کننده ای در طول تاریخ توســط طرف مذاکره مورد 
توهین و تحقیر واقع شــد و پس از آن، حقــوق مردمش را به او دادند؟! 
یاســر عرفات؟ شاه حسین اردنی؟ یا ملک ســلمان که ترامپ او را گاو 

شیرده لقب داد ؟
هفــت صبح- این روزنامه در کنایه به نامه های پرطول و تفصیلی که این 
روزها وزیر بهداشــت می نویسد و دریافت می کند، نوشت : »انجمن ادبی 

آقای نمکی و دوستان«.
 دستور 5 مسئول مهم اقتصادی دولت معطل یک باگ نرم افزاری!

در حالی که بر اساس بسته سیاستی نحوه برگشت ارز حاصل از صادرات 
ســال ۱۳۹۹ و رفع تعهدات ایفا نشده ســال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ که به 
تایید سه وزیر اقتصادی، رئیس سازمان برنامه و بودجه و رئیس کل بانک 
مرکزی رســیده و در تیرماه امسال ابلاغ شــده بود، تولیدکنندگان موظف 
شده بودند برای صادرات از محل ورود موقت، اقدام به ثبت آماری ورود 
موقت در ســامانه جامع تجارت کنند و گمرک جمهوری اســلامی، برای 
این آمار پروانه صادر کند، گزارش روزهای گذشــته یک مقام مســئول 
نشــان می دهد فعلا امکان فنی ثبت آمار مذکور در سامانه جامع تجارت 

وجود ندارد. 

گروه خبر //  جلسه ستاد مدیریت بیماری 
کرونا شهرســتان به ریاســت عزیزاله 
کناری فرماندار در محل سالن کنفرانس 

فرمانداری تشکیل شد.
   بــه گزارش خبرنــگار دریا ؛ فرماندار 
بندرعباس در این جلســه اظهار داشت: 
مردم شــریف و حوزه بهداشت و درمان 
و سایر دســتگاههای مرتبط با مدیریت 
اســتانداری محترم در راستای کمک به 
کاهش روند گســترش ویــروس کرونا 
کمک کردند که لازم است از همگی تشکر 
نمایــم.وی در ادامه گفت: برای مبارزه با 
ویروس کرونا باید هوشمندانه عمل کرد تا 
این بیماری را بتوانیم همچنان کنترل کنیم 

لذا در آستانه بازگشایی مدارس هستیم و 
ایام اربعین حسینی را در پیش داریم. که 
در ایام اربعین راهپیمایی نخواهیم داشت 
 و برگــزاری مراســمات بارعایت کامل 
پروتکل هــای بهداشــتی همچون دهه 
اول محرم خواهد بود.این مقام مســئول 
 گفت: با توجه به اینکــه زمینه تحصیل 
دانش آموزان هم بصورت حضوری و هم 
بصورت مجازی فراهم شــده است لازم 
اســت آموزش و پرورش در این زمینه 
نظارت داشــته باشد تا با مشکلی مواجه 
نشــویم اما در زمینه حضور فیزیکی باید 
مراقبت بیشــتر و در هر مدرسه حداقل 
۲ نفر متناســب با جمعیــت آنجا بعنوان 

معرفی  شهرستان  کرونای  ستاد  بازرسان 
شوند با کاورهای مخصوص ستاد کرونا 
کنند.فرماندار  راهنمایی  را  آموزان  دانش 
بندرعبــاس عنوان کــرد: در خصوص 
ســرویس های بهداشــتی مــدارس که 
وضعیت نســبتا مطلوبی دارند باید تعداد 
کمی از آنها که همچنان مناســب نیستند 
فورا مشکلات آنها برطرف شود و معلمان 
و کادر اداری مــدارس حق شــرکت در 
مجالس و حضور در تجمعات عمومی را 
ندارند لذا حضور آنها در مکانهای مذکور 
می تواند مشکلاتی را برای دانش آموزان 
بوجود آورد و شبکه حمل و نقل مدارس 
نیز دقت داشته باشند با توجه به ویروس 

کرونا بــر روی هر صندلــی در خودرو 
فقط یــک دانش آموز بنشــیند.نماینده 
عالی دولت در شهرســتان تصریح کرد: 
شهرداری در بوســتانها و پارکها مراقبت 
کند مردم هنــگام ورزش و پیاده روی و 
سایر تفریحات فاصله گذاری اجتماعی و 
نکات بهداشتی را رعایت کنند و آموزش 
و پرورش و دهیــاری نظارت لازم را بر 
سرویس های حمل و نقل روستا به شهر 
را داشته باشند و ضد عفونی این وسایل 
نقلیه به خوبی صورت گیرد.عزیزاله کناری 
در پایان ضمن تشکر از دادستان محترم، 
حوزه انتظامی و شهرداری برای جابجایی 
دستفروشان ماهی به بازار ماهی تصریح 

کرد: دستفروشــان ماهی به بازار ماهی 
منتقل شــدند و شــهرداری باید نظارت 
لازم را داشته باشد تا مجدد ضلع شمالی 
بازار ماهی دستفروشــان مستقر نشوند و 
 سایر دستفروشان سطح شهر نیز باید در 
مغازه های ســاماندهی شــوند و توسط 
 اتحادیه هــای مربوطه به مغــازه ها و 
مجتمع ها انتقال پیدا کنند و اتحادیه ها نیز 
صنوف فاقد مجوز را شناسایی و نسبت به 

اخذ پروانه فعالیت آنها اقدام کنند.

فرماندار بندرعباس :

 رعایت کامل پروتکل های بهداشتی همچنان الزامی است

 گروه خبــر// مدیرکل کمیته امداد اســتان 
هرمزگان گفت: امســال شــور عاطفه ها در 
 قالب مرحله دوم پویش ملی »ایران همدل« با 
هدف گذاری متفاوتی در راستای تأمین مایحتاج 
 تحصیلی دانــش آموزان نیازمند تحت حمایت

  این نهاد از۲۲ شــهریور تا ۱۱ مهر ماه برگزار 
می شود. 

   علی الهیاری در جمع خبرنگاران، افزود: نزدیک به 
سه دهه است که برنامه جشن عاطفه ها با هدف تامین 
ملزومات تحصیلی دانش آموزان نیازمند و محروم در 
آستانه سال تحصیلی توسط کمیته امداد و با همکاری 
خوب و مؤثر بسیج ، صدا و سیما و آموزش و پرورش 
در سراسر کشور اجرا شده، اما در سال جاری بدلیل 
شرایط خاص تحمیل شده به جامعه ناشی از شیوع 
 بیماری کرونــا، رویداد ملی«شــور عاطفه ها« با 
 هدف گذاری متفاوتی نسبت به سالهای گذشته برگزار 
 می شــود.وی ضمن اشــاره به برگــزاری رویداد 
 »شــور عاطفه ها« در قالب مرحله دوم پویش ملی 
» ایران همدل« از ۲۲ شهریورماه لغایت ۱۱ مهره ماه 
امسال،با شــعار »همدل می شویم برای مهربانی در 
مهر« اظهار کرد: در حال حاضر ۴۴ هزار دانش آموز 

نیازمند تحت حمایت کمیته امداد هستند که در تلاش 
هستیم با توجه به محدودیت منابع دولتی از طریق هم 
افزایی و مشارکت خیرین بزرگوار در »شور عاطفه ها« 
اقدام اثربخشی در راستای تحقق عدالت آموزشی و 
تأمین مایحتاج  لازم برای تحصیل دانش آموزان انجام 
دهیم تا در سال تحصیلی جاری همه دانش آموزان 
عزیز بتوانند بهــره لازم را از آموزش های مجازی 
آموزش وپرورش ببرند و بزرگ ترین موفقیت ما در 
برگزاری رویداد شور عاطفه ها این است که با تقویت 
همدلی و همبستگی اجتماعی و کمک به رفع نیازهای 
ضروری تحصیلی دانش آموزان بی بضاعت بتوانیم 
 بگوییم که در اســتان هرمزگان هیچ دانش آموزی 
بــه دلیل مشــکلات مالی ، تــرک تحصیل نکرده 
 است.این مقام مســئول اضافه کرد: رویکرد اصلی 
»شورعاطفه ها« در ســال جاری، کمک به تهیه و 
تأمین تبلت یا گوشــی هوشمند برای دانش آموزان 

نیازمند با هم افزایی و مشارکت مردم وخیرین است 
که بر همین اساس با توجه به برنامه ریزی های انجام 
 شده در صورت تأمین ۵۰ درصد هزینه خرید هرتبلت 
دانش آموزی، معادل مبلغ یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
تومان از محل مشارکت های مردمی و کمکهای خیرین،  
مابقی آن توسط کمیته امداد جهت خرید این تبلت ها 
تأمین خواهد شد.به گزارش خبرنگار دریا ؛ مدیرکل 
کمیته امداد استان هرمزگان ضمن تشکر و قدردانی 
از مردم و خیرین اســتان که همیشه همراه و یاریگر 
کمیته امداد در رفع مشکلات نیازمندان بوده و هستند، 
 افزود: هم استانی های عزیز می توانند برای کمک به 
دانــش آموزان و دانشــجویان نیازمنــد و محروم 
اســتان از طریق کد دســتوری ۰۷۶#*۸۸۷۷* 
 و همچنیــن واریــز نقــدی از طریــق شــماره 
رویــداد   در   ۶۰۳۷۹۹۷۹۰۰۰۰۰۶۴۸  کارت 

»شور عاطفه ها« مشارکت کنند.

حمایت کمیته امداد هرمزگان از ۴۴ هزار دانش آموز نیازمند هرمزگانی

گروه خبر // مدیرکل دیوان محاسبات هرمزگان با اشاره بر لزوم 
توجه شهرداری ها به موضوع ماده ۶ قانون تاسیس نهاد کتابخانه ها، 
ســهم نیم درصدی کتابخانه ها از درآمدهای شهرداری ها را حق 
قانونی این مجموعه دانست و بر توجه بیشتر شهرداران بر پرداخت 

به موقع سهم کتابخانه ها، تاکید کرد.
  غلامعباس عزیزی نژاد در نشســتی بــا مدیرکل کتابخانه های عمومی 
هرمزگان توســعه فرهنگی جامعه را نیازمند سرمایه گذاری های پایدار 
است و در این باره به نقش شهرداری ها در این خصوص اشاره کرد.وی با 

اشاره به اقدامات سازنده نهاد کتابخانه های عمومی کشور در حوزه ترویج 
و گسترش فرهنگ مطالعه رفع موانع مالی و درآمدی این نهاد را ضروری 
دانست.مدیرکل کتابخانه های عمومی هرمزگان نیز نقش نهادهای نظارتی 
در رشد شاخص های مطالعه در هرمزگان را انکارناپذیر دانست و بیان 
داشت: درآمدهای امســال مجموعه کتابخانه ها نسبت به سال گذشته 
کاهش یافته است.حجت الاسلام محمد ذاکری با اشاره به قانون تاسیس 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور در سال ۸۲ و تاکید قانون گذار بر سهم 
نیم درصدی کتابخانه ها از درآمدهای شهرداری ها، آن را تنها منبع جاری 

هزینه کردهای این مجموعه فرهنگی عنوان کرد.وی توجه شهرداری ها به 
نقش مهم آن ها در توسعه فرهنگی شهرها را نیز مهم و ضروری دانست.

استان هرمزگان دارای ۶۶ کتابخانه نهادی و ۱۰ کتابخانه مشارکتی است 
که از این تعداد ۵۰ باب در شهر و ۲۶ باب در روستا هستند.۱۰۷ کتابدار 
شامل ۸۱ زن و ۲۶ مرد در ۷۶ کتابخانه در این استان فعالیت دارند.قرار 
است تا ۱۴۰۰، پنج کتابخانه عمومی در شهرستان های بندرعباس، میناب، 
پارسیان، بوموسی و قشم افتتاح و به بهره برداری برسد.به گزارش ایرنا  ؛ 
کتابخانه آبشورک بندرعباس با هزینه خیران با زیربنای ۱۲۰ مترمربع، 
کتابخانه عمومی بوموســی با یک هزار و ۱۵۸ مترمربع زیربنا، کتابخانه 
ارشاد روستای طبل جزیره قشم،کتابخانه جدید فرهنگ بهده شهرستان 
پارسیان با زیربنای ۸۱ مترمربع و کتابخانه هشت بندی شهرستان میناب 
نیز با زیربنای ۳۷۰ مترمربع پنج کتابخانه ای هستند که امسال و تا خرداد 

۱۴۰۰ به بهره برداری می رسند.

مدیرکل دیوان محاسبات هرمزگان:

شهرداران سهم نیم درصدی کتابخانه ها را به موقع پرداخت کنند
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واگن خالی 
ای که در روز، شب یا هر دو

می کنی استفاده از مترو
دارد این کار تو بسی آداب

گر رعایت کنی شوی شاداب
گر که در ایستگاه آغازی

تو بپندار اهل پروازی
تا که دیدی تو واگن خالی

خیز بردار بهر جا خالی
چون نشستی خودت به خواب بزن

رنگ بر حال خود خراب بزن
تا اگر شد سوار بچه بغل

نکنی با درون خود کل کل
گر سوار گشتی میانه راه

نکش هر گز برای یک جا آه
هُل بده دیگران برو داخل

باشد این کار هم بسی مشکل
نده گوشت به ناله دگران
بابت فحش ها نشو نگران

اصل اینست که تو سوار شوی
زود عازم بسوی کار شوی

تا گرفتی کمی سکون و قرار
هندز فری را به گوش خود بگذار
گوش کن موسیقی صدای زیاد

تا در آید ز دیگران فریاد
گوشی ات زنگ زد پاسخ ده
پاسخت را به رتبه ی چوخ ده

داد زن تو به موقع صحبت
باش در این زمان بسی راحت

خورده ای گر تو یک کمی سرما
عطسه ها زن مکرراً در جا
رُخ ز مردم مگیر این هنگام
تا خلایق شوند جمله زکام
هر زمان صندلی بشد خالی
بر تعارف بده تو جاخالی
شیرجه رو تصاحبش بنما
زود پرتاب، صاحبش بنما

در خروجت تو اسب خود هی کن
پله برقی دو تا یکی طی کن

باید اهل عروج باشی تو
دائم اول خروج باشی تو

 اسماعیل تقوایی
***

صاحب دکترا شوی راحت
دیدم امروز در خیابانی
یک جوان زرنگ تهرانی

دائما او به مردمان میگفت
راحت و با لبان خندانی
می فروشم رساله ارشد
همچنین دکترا به ارزانی
رفتم آنگه جلوتر و گفتم

ای جوان عزیز نورانی
درچه رشته، رساله داری تو
تا در آیم ز این پریشانی
گفت فرقی ندارد آقاجان

هرچه خواهی دهم به تو آنی
در ادب گرکه میکنی تحصیل
پس بیا “سبک شعر خاقانی”

“عاشقی از نگاه مولانا”
“مدح در شعرهای قاآنی”

درس تاریخ گرکه می خواهی
“صادرات زمان ساسانی”
“اقتصاد حکومت قاجار”

“علت جنگ روم و اشکانی”
در حقوق رساله دارم من
مثل “حق و حقوق زندانی”

در سیاست اگر که تز خواهی
“اصل تفکیک در حکمرانی”
رشته فلسفه اگر خواندی
“نفس از دید عقل یونانی”

صد تز علم اقتصاد اینجاست
“راههای مهار ارزانی”!

در پزشکی رساله ها دارم
در علوم و فنون درمانی

در گرافیک و معدن و صنعت
در زبان و علوم عمرانی

چون به پایان رسید صحبتهاش
بعد این صحبت و سخنرانی
از تعجب دهان من واشد
عقل بنده دچار حیرانی

پس نشستم به خود چنین گفتم
با غم و غصه و پشیمانی

علم اینجا کنار این جویست
پس چرا درس علم میخوانی!
صاحب دکترا شوی راحت
از طریق درست و درمانی!
علم را از چنین جوان آموز
ای گرفتار جهل و نادانی!!

  مصطفی صادقی

طنز

  

  

  

  

  

  

  

حصروراثت
آقای دادک اخلاصی فرزند چاوش بشماره ملی 5869713536 شرح دادخواست به کلاسه 99/95 شعبه سردشت از این شورا 
درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که فرزندش مرحوم سکینه اخلاصی فرزند دادک به شماره ملی 
5869929423 متولد 1360/05/10 در تاریخ 1399/10/28 که در آخرین اقامتگاه خویش برحمت ایزدی پیوسته ورثه حین 

الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1-  دادک اخلاصی فرزند چاوش  به شماره ملی 5869713536 )پدر متوفی( .
2-  فاطمه خادمی فرزند محمد  به شماره ملی 58699227099) مادرمتوفی(. 

3- احمد مهدی خواه  فرزند شعبان  به شماره ملی 5869988438 ) شوهر متوفی(.
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت به مدت یک ماه آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او 

باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . 
محسن چابک- دبیر شورای حل اختلاف شهرستان بشاگرد

حصروراثت
آقای ابراهیم چملی فرزند عبدل بشماره ملی 5869713439 شرح دادخواست به کلاسه 99/15 شعبه سردشت از این شورا 
درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که مادربزرگش مرحوم درملک کریمی فرزند داهی به شماره ملی 
5869738016 متولد 1301/10/10 در تاریخ 1386/10/03 که در آخرین اقامتگاه خویش برحمت ایزدی پیوسته ورثه حین 

الفوت آن مرحوم منحصر است به:  1- ابراهیم چملی فرزند عبدل به شماره ملی 5869713439  .
2-  پودن چملی فرزند عبدل به شماره ملی  5869713420.  

 3- دری چملی فرزند عبدل به شماره ملی 5869742961.
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت به مدت یک ماه آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد 

و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . 
محسن چابک- دبیر شورای حل اختلاف شهرستان بشاگرد

حصروراثت
آقای محمد شهدادپور فرزند اسحق بشماره ملی 5869806194 شرح دادخواست به کلاسه 99/93 شعبه سردشت از این شورا 
درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که مادرش مرحوم مه گنج شهدادپور فرزند میرداد به شماره ملی 
5869803446 متولد 1300/06/20 در تاریخ 1389/10/17 که در آخرین اقامتگاه خویش برحمت ایزدی پیوسته ورثه حین 

الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1- محمد شهدادپور فرزند اسحق  به شماره ملی 5869806194  .

2- اکبر شهدادپور فرزند اسحق به شماره ملی 5869806615.
3-  فاطمه شهدادپور فرزند اسحق  به شماره ملی 5869806186.
4- زینب شهدادپور فرزند اسحق  به شماره ملی 5869808480.

5- خراشک شهدادپور فرزند اسحق  به شماره ملی 5869803462.
6- کلثوم شهدادپور فرزند اسحق  به شماره ملی 5869806208.
7- سکینه شهدادپور فرزند اسحق  به شماره ملی 5869803454.

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت به مدت یک ماه آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او 
باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . 

محسن چابک- دبیر شورای حل اختلاف شهرستان بشاگرد

حصروراثت
خانم زینب داهی پور فرزند محمد بشماره ملی 5869742927 شرح دادخواست به کلاسه 
99/96 شعبه سردشت از این شورا درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که همسرش مرحوم درک سوری زاده فرزند سوری به شماره ملی 5869736129 متولد 
1308/03/11 در تاریخ 1390/09/15 که در آخرین اقامتگاه خویش برحمت ایزدی پیوسته 
ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:   1- زینب داهی پور فرزند محمد به شماره 

ملی 5869742927  .  2-  کنیز سوری زاده فرزند درک به شماره ملی 5869751063.
3- محمد ســوری زاده فرزند درک به شماره ملی 5860020211.     4- زهرا سوری زاده 

فرزند درک به شماره ملی 5860052375.    5- راضیه سوری زاده فرزند درک به شماره ملی 5860074093.
6- حمید سوری زاده فرزند درک به شماره ملی 5860108052.

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت به مدت یک ماه آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد 
و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . 

محسن چابک- دبیر شورای حل اختلاف شهرستان بشاگرد 

حصروراثت
خانم هومین شهدوزاده فرزند مهدی بشماره ملی 5869847524 شرح دادخواست به کلاسه 
99/84 شــعبه سردشت از این شورا درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که مادرش مرحوم فاطمه شــهدوزاده فرزند علی به شــماره ملی 5869847508 متولد 
1310/07/01 در تاریخ 1394/01/09 که در آخرین اقامتگاه خویش برحمت ایزدی پیوسته 

ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:
1-هومین شهدوزاده فرزند مهدی  به شماره ملی 5869847524  .

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت به مدت یک ماه آگهی می 
نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد 

والا گواهی صادر خواهد شد . 
محسن چابک- دبیر شورای حل اختلاف شهرستان بشاگرد

حصروراثت
آقای علی دادمنش فرزند دادک بشماره ملی 5869946522 شرح دادخواست به کلاسه 99/94 
شــعبه سردشت از این شورا درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
فرزندش مرحوم محمد دادمنش فرزند علی به شماره ملی 5860088612 متولد 1375/08/28 
در تاریخ 1396/09/15 که در آخرین اقامتگاه خویش برحمت ایزدی پیوسته ورثه حین الفوت 

آن مرحوم منحصر است به:
1-علی دادمنش  فرزند دادک  به شماره ملی 5869946522  .

2- آمنه غلامی فرزند سیاست بشماره ملی 5869962579.
 اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت به مدت یک ماه آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی 
 دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد 

شد . 
محسن چابک- دبیر شورای حل اختلاف شهرستان بشاگرد

حصروراثت
خانم دری رضائی فرزند عباس بشماره ملی 5869681588 شرح دادخواست به کلاسه 99/99 شعبه سردشت از این شورا درخواست گواهی حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که مادرش مرحوم جمالی رضائی فرزند غلام به شماره ملی 5869680719 متولد 1312/12/01 در تاریخ 1391/10/23 که در آخرین اقامتگاه خویش برحمت ایزدی پیوسته ورثه 
حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:1- دری رضائی  فرزند عباس به شماره ملی 5869681588  . 2-  سکینه رضائی  فرزند عباس به شماره ملی 5869680727.     3- در بی بی 
رضائی  فرزند عباس  به شماره ملی 5869683513.    4- فاطمه رضائی  فرزند عباس  به شماره ملی 5869681596.    اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک 
نوبت به مدت یک ماه آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد . 

                              محسن چابک- دبیر شورای حل اختلاف شهرستان بشاگرد
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حسن سیلاوی سرویس استان ها // استاندار 
خوزستان گفت: کسانی که بر سر راه صادرات 
در خوزستان ممانعت و سنگ اندازی  کنند با 

برخورد جدی روبه رو خواهند شد. 
    بــه گزارش خبرنــگار دریــا ؛  غلامرضا 
شــریعتی در کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی 
خوزســتان در سرسرای اســتانداری بیان کرد: 
برای تداوم فعالیت صادرکنندگان لازم است که به 
صادرکنندگان کمک شود.وی با بیان اینکه تمامی 
مدیران و دســتگاه ها باید برای رونق صادرات 
شرایط را تســهیل کنند افزود: باید ازصادرات 
تــک محصولی خارج، و تنــوع محصولات را 

باشیم.اســتاندار خوزستان  داشته  در صادرات 
افزود: شرایط فعلی کشور خاص است و دولت 
و کشــور در شرایط ســختی قرار دارند و باید 
سخت گیری های قبلی را در بحث فعالیت های 
اقتصادی آسان کرد.وی ادامه داد: انتظار می رود 
که روند صادرات در خوزســتان تســهیل شود 
تا صادرکنندگان برای صادرات رغبت داشــته 
باشــند؛ همچنین انتظار می رود صادرکنندگان ، 
ارز را وارد کشور کنند تا کشور چرخه اقتصادی 
خوبی را داشته باشد.استاندار خوزستان با بیان 
اینکه مدیران باید مسوولیت پذیر باشند ادامه داد: 
حمایت مسوولان باعث می شود تا صادرکنندگان 

توان صادرات را داشته باشند؛ در مرزهای چذابه 
و شلمچه و خرمشهر باید شــرایط برای ایجاد 
رغبت بیشتر صادرات فراهم شود.وی با اشاره به 
نصب دستگاه ایکس ری در مرز شلمچه افزود: 
این دستگاه با صرف اعتبار زیادی تهیه و در این 
مرز نصب شــد اما متاسفانه به دلیل ناهماهنگی 
و همکاری نکردن برخی دستگاه ها، با گذشت 
۲ ماه از نصب هنوز راه اندازی نشــده است.وی 
گفت: بخشی نگری دستگاه ها مشکلات زیادی 
را بر سر راه فعالیت های اقتصادی استان ایجاد 
می کند.اســتاندار خوزستان در ادامه با اشاره به 
وقوع چند مورد سرقت از صادرکنندگان در مرز 

شلمچه بیان کرد: فضایی باید در اختیار هنگ 
مرزی برای تامین امنیت در این مرز اختصاص 
داده شود تا از وقوع اینگونه حوادث جلوگیری 

شود.
  دبیــرکل اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی خرمشــهر نیز در این نشست بیان 
کرد: ســرقت از کامیون های صادراتی در مرز 
شلمچه بسیار نگران کننده شده است و بسیاری 
از صادرکنندگان و رانندگان دیگر رغبتی برای 
فعالیت در این مرز ندارند.کامران مالکیان افزود: 
مرز شلمچه برای فعالیت های اقتصادی در طول 
هفته از روز یکشنبه تا چهارشنبه فعال است و 

درخواست اضافه شدن روزهای شنبه و پنجشنبه 
برای فعالیت در این مرز را داریم.

  رئیــس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی اهواز نیز با اشاره به میزان صادرات 
از مــرز چذابه در ۲ ماه گذشــته بیان کرد: در 
مرداد امسال ۱۰۸ کامیون و در شهریور تاکنون 
۶۷۶ کامیون صادراتی از مرز چذابه به کشور 
عراق وارد شــدند که عمده کالاهای صادراتی 
به عراق ســیمان سفید، گچ، سنگ مرر و مواد 
خوراکی بوده است.شهلا عموری گفت: عراق 
واردات گوجه فرنگی به کشور خود را ممنوع 
کرده و چند کامیون گوجه بارگیری کردند که از 

ورود آنها به عراق جلوگیری شد.وی در ادامه 
با اشاره به پیمان سپاری ارزی صادرکنندگان 
بیان کرد: ســامانه برای برگشــت ارز صادر 
کنندگان بسته است و همین موضوع مشکلاتی 
را برای صادرکنندگان ایجاد کرده است.عموری 
همچنین گفت: برخی مدیران برای شرکت در 

این کارگروه احترامی قائل نیستند.

تاکید استاندار خوزستان بر برخورد جدی با اخلالگران مسیر صادرات

 امیرحسین حائری زاده سرویس استان ها //مدیر 
کل کمیته امداد استان یزد با گلایه از این که هنوز 
پس از گذشت چهار دهه از پیروزی انقلاب هزینه 
بی تدبیری برخی مســئولان باید توســط مردم 
پرداخت شود، از افزایش ۱۰ هزار خانواری جمعیت 
تحت پوشــش این نهاد در استان در جریان شیوع 

کرونا خبر داد. 
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ محمد شــجاعان در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: استان یزد در حال حاضر ۲۵ هزار 
خانواده با جمعیت ۵۰ هزار نفر تحت حمایت کمیته امداد 
دارد کــه البته تا قبل از کرونا ایــن رقم معادل ۱۵ هزار 
خانوار بوده به عبارتی در جریان شیوع کرونا ۱۰ هزار 
خانواده به جمع خانواده های تحت پوشــش کمیته امداد 
استان افزوده شده است.وی افزود: با همکاری سازمان 
هدفمندســازی یارانه ها، اطلاعات سه دهک پایین در 
اســتان گردآوری و در حال بازدیدهای میدانی توسط 
مددیاران هســتیم تا آن گروه از افراد نیازمند که از هیچ 
نهاد و سازمانی حمایت نمی شوند را تحت پوشش قرار 
دهیم.این مســئول با بیان این که هم اکنون تعداد ۴۰۰۰ 
دانش آموز و ۵۰۰ دانشــجو تحت حمایت کمیته امداد 
استان هستند که همه آنها به حداقل های تحصیلی نیازمند 

هســتند، تصریح کرد: تا پارســال عمده مایحتاج های 
حداقلی برای تحصیل کیف، کفش، پوشــاک و مقداری 
لوازم التحریر بود ولی هم اکنون هزینه تهیه گوشی های 
هوشمند نیز به نیازهای قبلی اضافه شده که برای برخی 
از افراد دست نیافتنی است.وی خاطرنشان کرد: ۱۵ تا ۲۰ 
درصد از دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد استان 
محروم از تامین نیازهای تحصیلی هستند که امیداوریم 
در طرح »شــور عاطفه ها« با احسان و نیکوکاری مردم 
استان و اهتمام آنها به مقوله ی آموزش و سبقه کمک ها و 
همیاری های گذشته ی مردم استان، حداقل های ضروری 
این قشر برای شروع سال تحصیلی آنها نیز فراهم شود.
وی همچنین با بیان این که کمیته امداد استان ۱۵۰۰ یتیم 
و ۲۵۰۰ فرزند محســنین را تحت حمایت دارد، متذکر 
شد: البته وضعیت فرزندان محسنین که بعضاً صاحب پدر 
ولی به دلایلی از حمایت وی محروم هستند، گاها بدتر 
از وضعیت ایتام اســت.وی از حمایت ۱۰ هزار نیکوکار 

استان از ایتام و محسنین خبر داد و گفت: سرانه ماهیانه 
ایتام ۳۵۰ هزار تومان است و به خاطر حمایت بی واسطه 
در ارائه کمک حامیان اقدام به طراحی سامانه ای شده تا 
این حمایت ها بدون دخالت کمیته امداد به دست ایتام و 
محسنین برسد منتها در قالب این سامانه تنها این کمک ها 
ثبت می شود.شــجاعان در ادامه پیش بینی درآمد امسال 
کمیته امداد استان را حدود ۱۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد 
که ۱۰ میلیــارد تومان آن از محل صدقات، ۲۰ میلیارد 
تومان از محل احسان و محسنین، ۱۵ میلیارد تومان از 
منابع زکات و مابقی از سایر منابع تامین خواهد شد.وی 
در بخش دیگری از ســخنانش از حمایت کمیته امداد 
استان از ۷۰۰ بیمار صعب العلاج نیز خبر داد و گفت: این 
افراد عمدتاًدر تامین دارو و لوزام پزشکی نیازمند حمایت 
هســتند که از طریق حامیان در قالب طرح شــفا مورد 
اهتمام قرار می گیرند.به گفته وی، علاوه بر این افراد، ۲۰۰ 
سالمند زمین گیر نیز جهت تامین نیازهای خود که معمولًا 

نیز رقم بالا و متنوعی است، تحت پوشش حمایت های 
کمیته امداد از طریق کمک های مردم و خیرین اســتان 
قرار دارند.مدیر کل کمیته امداد استان از پیش بینی برای 
ایجاد ۶۰۰۰ فرصت شغلی برای مددجویان این نهاد در 
سال جاری خبر داد و گفت: برای تامین این فرصت های 
شغلی نیازمند ۱۲۰ میلیارد تومان اعتبار هستیم.به گفته 
وی، در سال گذشــته صرفا از سوی کمیته امداد استان 
۴۰۰۰ فرصت شغلی برای مددجویان استان ایجاد شده 
است و امیدواریم با کمک منابع بانکی در سال جاری نیز 
فرصت های شغلی پیش بینی شده محقق شود.شجاعان 
در ادامه بــا بیان این که پس از گذشــت چهار دهه از 
پیروزی انقلاب،  متاسفانه هنوز هزینه بی تدبیری برخی 
مســئولان از سوی مردم پرداخت می شود، تصریح کرد: 
کمیته امداد در مورد یارانه ها حرف های زیادی دارد چرا 
معتقدیم نباید یارانه فقرا را اغنیاء مصرف کنند و مصداقی 
بارز آن تعلق یارانه ســوخت به قشر غنی جامعه است 

به عبارتی هزینه  تفریح اغنیاء را فقرا پرداخت می کنند.
وی با تاکید بر این که مردم نیازمند مســئولان خادم و 
صادق و مســئولانی که هزینه مسئولیت آنها بالا نباشند 
هستند، گفت: گاهاً مســئولان تنها ژست مردمی بودن 
را می گیرند در حالی که اگر مردم از مســئولین رضایت 
داشته باشند، مسئولین در عملکرد خود موفق بوده اند والا 
عملکرد مسئول ناموفق بوده است لذا مسئولانی باید قبول 
تصدی کنند که خادم مردم باشند و بتوانند رضایت مردم 

را کسب کنند.
  این مسئول از درجه بندی شهروندان در جامعه نیز گلایه 
و اظهــار کرد: معیار برتری، عزت و کرامت افراد جامعه 
نباید تمکن و پول افراد باشــد بلکه از نگاه اسلام افراد 
باتقوی تر از دیگران برتر هســتند و اگر ثروت معیار و 
سنجش برتری افراد باشــد، مردم به سمت تکثرگرایی 
سوق پیدا می کنند و این باعث شکاف بیشتر بین اغنیاء و 
فقرا می شود و در عمل فقرI زیر دست و پای ثروتمندان 
قرار می گیرند و به عبارتی فقیر هر روز فقیرتر و ثروتمند 
نیــز هر روز ثروتمندتر خواهد شد.شــجاعان در پایان 
گفت: البته برخی ثروتمندان از این نعمت برای کمک به 
نیازمندان بهره  می گیرند هر چند که هنوز هم بسیاری از 

اغنیا تنها به فکر زراندوزی در جامعه هستند.

مدیر کل کمیته امداد یزد:

کرونا خانواده  کمیته امداد یزد را ۱۰ هزار خانوار بزرگتر کرد

 آرزو توکلی سرویس استان ها //  مدیرکل گمرکات استان کرمان 
گفت: در ســال ۹۸ میزان واردات از گمرکات استان کرمان ۴۷۰ 
میلیون دلار بوده که کاهش ۶۰ تا ۷۰ درصدی نســبت به سال ۹۷ 
داشــته و متاسفانه این روند کاهش واردات همچنان ادامه دارد به 
طوری که در ۵ ماهه گذشته سال جاری میزان واردات استان ۱۰۷ 
میلیون دلار بوده که ۶۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

کاهش داشته است. 
   بــه گزارش خبرنگار دریا ؛ محمدرضا قادر در جمع خبرنگاران درباره 
وضعیت صادرات و واردات استان کرمان در سال جاری گفت: واردات و 
نقش آن در تولید خیلی پیچیده اســت به طوری که واردات می تواند هم 
در تولید موثر و هم می تواند به تولید ضربــه بزند.وی ادامه داد: واردات 
مواد اولیه قطعا می تواند در تولید نقش موثری داشــته باشد اما واردات 
کالاهای ساخته شده که تولید آن در کشور صورت می گیرد؛ قطعا می تواند 
تولیدکننده را دچار مشکل کند. بنابراین جلوگیری از واردات کالاهای آماده 
مصرف که مزیت تولید آن در داخل کشور وجود دارد، می تواند در جهش 
تولید موثر باشد.مدیرکل گمرکات استان کرمان با اشاره به اینکه طی ۲.۵ 

سال گذشته از سوی دولت واردات تمامی کالاها کنترل می شود اظهار کرد: 
دولت در ۲.۵ ســال گذشته نگاه سختگیرانه ای به واردات کالاهای آماده 
مصرف داشته و در سال جاری نیز از ورود این نوع کالاها جلوگیری شده 
است.قادر با اشاره به اینکه امسال جلوگیری از ورود کالاهای آماده مصرف 
که تولید آن در کشور می تواند صورت گیرد، اتفاق افتاده است اظهار کرد: 
در گمرکات استان کرمان نیز به کالاهای آماده مصرف اجازه ترخیص داده 
نمی شود و بیشتر کالاهای وارداتی استان کرمان مواد اولیه هستند.وی در 
پاسخ به این ســوال که در برخی گمرکات شاهد هستیم عده ای با رانت 
برخی کالاهای ممنوعه را وارد می کنند اظهار کرد: در استان کرمان رانت 
بازی برای ورود کالاهای ممنوعه نداریم و آن چیزی که در بازار به عنوان 
کالای خارجی موجود می باشد )کالاهایی که تولید آنها در داخل صورت 

می گیرد( اکثرا از مبادی غیررسمی وارد کشور می شود.مدیرکل گمرکات 
استان کرمان ادامه داد: در ارتباط با برخی کالاها به ویژه کالاهای صنعتی 
و کودهای شیمیایی، دستگاه های ذیربط میزان تولید و نیاز داخل کشور 
را بررسی می کنند و مازاد آن را وارد می کنند بنابراین امکان واردات این 
نوع کالاها با توجه به مجوزهای صادر شــده فراهم است.وی در بخش 
پایانی صحبت های خود به وضعیت واردات اســتان کرمان اشاره کرد و 
گفت: متاســفانه در دو سال گذشته واردات کالا از گمرکات استان کرمان 
کاهش قابل توجهی پیدا کرده اســت ضمن آنکه آمار مواد اولیه وارد شده 
نیز در این بازه زمانی نگران کننده می باشد.قادر با بیان اینکه میزان واردات 
استان کرمان در سال ۹۷، یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار بوده که تماما این 
واردات مواد اولیه، ماشین آلات خطوط و قطعات یدکی خودرو بوده است 

اظهار کرد: در سال ۹۸ میزان واردات از گمرکات استان کرمان ۴۷۰ میلیون 
دلار بوده که کاهش ۶۰ تا ۷۰ درصدی نسبت به سال ۹۷ داشته و متاسفانه 
این روند کاهش واردات همچنان ادامه دارد به طوری که در ۵ ماهه گذشته 
سال جاری میزان واردات استان ۱۰۷ میلیون دلار بوده که ۶۰ درصد نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته کاهش داشته است.

مدیرکل گمرکات  کرمان  خبر داد

کاهش چشمگیر واردات کرمان در ۵ ماهه گذشته
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 بازیافت نباید یک شعار باشد 
باید تلاش کنیم یک فرهنگ شود 

اقتصادی

خبری

 تعیین میزان حق العمل جایگاه داران
 فروش بنزین و نفت گاز 

 ســرویس اقتصادی // هیئت وزیران میــزان حق العمل 
فروش هــر لیتر بنزین و نفت گاز در ســال ۱۳۹۹ را تعیین 
کرد.هیئت وزیران به پیشنهاد مشــترک وزارتخانه های نفت، 
صنعت، معدن و تجارت )ســازمان حمایت از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان( و سازمان برنامه و بودجه کشور و در اجرای 
آیین نامه اجرایی قانون بودجه ســال ۱۳۹۹ کل کشور، میزان 
حق العمــل فروش هر لیتر بنزین و نفت گاز را تعیین کرد. بر 
اســاس این تصمیم، از ابتدای سال ۱۳۹۹ حق العمل فروش 
هــر لیتر بنزین و نفت گاز با لحــاظ مالیات بر ارزش افزوده 
خدمات جایگاه های عرضه ســوخت و حق تبخیر بنزین به 
ترتیب معادل ۲۵۰ر۱ و ۷۰۰ ریال تعیین می شــود. هم چنین، 
قیمت بنزین و نفت گاز برای مصرف کننده تغییر نخواهد کرد.

توضیح درباره درج اطلاعات غلط 
روی کارت های هوشمند  سوخت 

 ســرویس اقتصادی //ســخنگوی شــرکت ملی پخش 
فراورده هــای نفتی درباره اطلاعات غلط درج شــده برروی 
برخی کارت های ســوخت خودرو های صادر شده گفت: این 
مساله مشــکلی را برای مالکان خودرو ایجاد نمی کند.خانم 
فاطمه کاهی افزود: از مجموع میلیون ها کارت صادر شــده، 
تعداد کمی از آن ها این مشــکل را دارند و عباراتی همچون 
کارت هوشــمند سوخت موتور ســیکلت و یا کامیون درج 
شده که این اطلاعات هیچ تاثیری در میزان سهمیه و استفاده 
مالکان خودرو های ســواری از ایــن کارت ها ندارد. وی با 
بیان اینکه از تعداد ۲۷ میلیون کارت صادر شده، تنها ممکن 
اســت برای کمتر از یک درصد یعنــی چیزی حدود ۳ تا ۴ 
هزار کارت صادر شــده این مشکل بوجود آمده باشد، گفت: 
مهم، اطلاعات لیزری پشت کارت است و اگر این اطلاعات 
با مشــخصات کارت خودرو مغایرت ندارد، استفاده از این 
کارت هیچ مشــکلی برای مالک نخواهد داشت.کاهی افزود: 
این کارت ها ممکن است تفاوتی از لحاظ رنگ و طرح باهم 
داشته باشند، اما از لحاظ کاربردشان در آن ها تفاوتی وجود 
ندارد و نیاز نیســت که افراد بعد از دریافت کارت سوخت، 
اقدامی انجام دهند.سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی تاکید کرد: این موضوع مشــکلی را بــرای افراد ایجاد 
نمی کند و نیازی به انجام هیچ اقدامی نیست و افراد به راحتی 
می توانند از همان کارت سوخت استفاده کنند.وی افزود: مهم، 
اطلاعاتی است که در تراشه کارت سوخت درج شده و باید 
این اطلاعات با مشــخصات خودرو مطابقت داشته باشد، اما 
اطلاعاتی که روی کارت نوشــته شده مربوط به مالکی است 
که هنگام صدور کارت، مالک خودرو بوده است و تاثیری در 

سهمیه واریزی یا استفاده مالک بعدی خودرو ندارد.

 گــروه خبــر // مدیر توســعه بازرگانی 
جهادکشاورزی استان هرمزگان گفت: ۲۵۰ 
میلیون دلار تعهد صادراتی برای محصولات 
بینی شــده است که  از فصل پیش  خارج 
در صورت برون رفــت از تحریم و بیماری 
 کرونا این تحقق بــه صورت کامل به وقوع 

می پیوندد.
 بــه گــزارش خبرنــگار دریــا ، کــوروش 
صادقــی پــور در خصوص برنامــه های این 

سازمان برای صادرات محصول خارج از فصل 
در اســتان اظهار کرد: با توجه به سیاست های 
وزارت جهادکشــاورزی مبنی بر توسعه ترویج 
کشاورزی قراردادی این موضوع در دستور کار 
ســازمان به عنوان یک اولویت قرار گرفت.وی 
افزود: همانند سنوات گذشته نسبت به صادرات 
محصولات ســبزی و صیفی کمــاکان در قالب 
اقدام می شود.مدیر توسعه  کشاورزی قراردادی 
بازرگانی جهادکشــاورزی اســتان هرمزگان با 

اشاره به برنامه امسال ابراز داشت: ۲۵۰ میلیون 
دلار تعهد صادراتــی برای محصولات خارج از 
فصل پیش بینی شــده است که در صورت برون 
رفــت از تحریم و بیماری کرونــا این تحقق به 
صورت کامل به وقوع مــی پیوندد.صادقی پور 
در پایان خاطرنشــان ساخت: عمده محصولات 
ای،هندوانه،  گلخانه  صادراتی شامل محصولات 
پیاز و فلفل دلمه گوجه فرنگی، بادمجان و خرما 
در برنامه تعهد صادراتی این سازمان قرار دارد.

مدیر توسعه بازرگانی جهادکشاورزی هرمزگان عنوان کرد  

۲۵۰ میلیون دلار تعهد صادراتی برای 
محصولات خارج از فصل  

 ســرویس اقتصادی //  اعطای وام ۵۰۰ 
برای تحویل  اپراتورها  به  تومانی  میلیارد 
به مردم در دستور کار  گوشی قســطی 

وزارت ارتباطات قرار گرفت. 
»محمدجواد آذری جهرمی« در آیین معرفی 
پیشرفته  تجهیزات  بومی سازی  دستاوردهای 
شــبکه ملی اطلاعات که با حضور مسوولان 
برگزار شــد، افزود: در شرایطی که نرخ دلار 
نوســان دارد نمی توانیم به عنوان مســوول 
بگوییم کاری از دســت مــا برنمی آید. در 
زمان عدم وجود مشــکل همه مدیر هستند. 
در شرایطی که پول فراوان و شرایط مناسب 
وجود دارد، هر کســی می تواند کشور را به 
خوبی مدیریت کند. این که تلفن همراه اکنون 
به شــکل مناسبی در دسترس نیست، بگوییم 
علتش نوســان ارز است و کاری از دست ما 
برنمی آیــد. اکنون به دلیــل آموزش مجازی 
خیلی از ما مصرف کننده هستیم و باید برای 
فرزنــدان خود تبلت، گوشــی تلفن همراه و 
مودم تهیه کنیم. مودمی که قیمت آن ۲۰۰هزار 
تومان بوده و اکنون قیمت آن ۱۰ برابر شــده 
است. در این شرایط باید چه کرد؟ غیر از این 

است که باید نیاز مردم را تامین کنیم؟
او اشــاره کرد: چشــم مردم به دســت های 
تولیدکنندگان است. اگر محصولات با قیمت 
مناسب عرضه شــود مردم استقبال خواهند 
کرد. یکی از موضوعات مهم مودم اســت که 

در نمایشگاه امروز چهار شرکت تولید مودم، 
سه شــرکت تولیدکننده گوشی حضور دارند. 
معاون فنــاوری و نوآوری وزارت ارتباطات 
امروز گــزارش دادن که مجموعه »صاایران« 
ورود خوبی بــه تولید گوشــی تلفن همراه 
داشته و اولین  محوله گوشی های تولیدی این 
شرکت به ایرانسل تحویل داده شده تا شرایط 

عرصه به بازار توسط این اپراتور مهیا شود.
آذری جهرمــی اضافه کرد: دســتور اعطای 
اعتبــار ۵۰۰ میلیاردی به اپراتورها به عنوان 
وام در دســتور کار معاونت فناوری نوآوری 
قرار گرفته اســت تا اپراتورها بتوانند از این 
طریق گوشــی را به صورت قسطی به مردم 

بدهند و زنجیره تولید تکمیل شود.
وی اضافــه کرد: البتــه مجموعه هایی مانند 
مخابــرات ایــران، همــراه اول و رایتل نیز 
کارهای خوبــی در این زمینــه کرده اند که 
گزارش آن ها هنوز به دست ما نرسیده است. 
اما این تولیدات زمانی شــیرین خواهد بود 
که بتوانیم گوشــی را به دست مردم برسانیم. 
تا الان بارها درباره گوشــی ایرانی صحبت 
کرده ایــم اما تا زمانی که محصول به دســت 
مردم برســد نمی توان نتیجه ملموس را دید. 
موجودی بازار در شــرایط فعلی باید حفظ 
شود. می خواهم به تولیدکنندگان تاکید کنم که 
اگر برای تامین منابع ارزی و خدمات مشکل 
دارند، بــه وزارت ارتباطات مراجعه کنند تا 

این مشکل را حل کنیم.
 ICT وزیر ارتباطات اشــاره کــرد: صنعت
از اجزای اصلی اقتصــاد دیجیتال و یکی از 
محرک هــای اصلی تولید داخل اســت. اگر 
می گوییم ســهم ارتباطات و فناوری از تولید 
ناخالص داخلی به ۶.۵ درصد رســیده است، 
بخشی از این پیشــرفت به تولیدات داخلی 

محصولات فناوری مربوط است.  
جهرمی خاطرنشــان کرد: زمانی که صحبت 
از تولید داخل می شود همه فکر می کنند باید 
همــه چیز در داخل تولید شــود، اما اینطور 
نیســت. می توانیم از کشــورهای تولیدکننده 
بزرگ دنیا در زمینه های خاص استفاده کنیم. 
اما برنامه ریزی نرم افزاری و مدل خلاقیتی که 

به تولید محصول منجر می شود، مهم است. 
وی تصریح کرد: راهکار پیشرفت شرکت های 
فعــال در تولیــد صنایع داخلــی اتصال  و 
ادغام شــان با یکدیگر اســت. صنعت تولید 
زمانی به بلوغ می رسد که شرکت ها به سمت 
ادغام بروند و ظرفیت هــای تولیدی را کنار 
هم بگذارند تا به این شــکل اقتصاد خود را 
افزایش دهند. این کار اجتناب ناپذیر اســت. 
برای برطرف کــردن دغدغه مصرف کنندگان 
داخلــی، باید ایــن بلوغ در شــرکت های 

تولیدکننده ایجاد شود.
جهرمــی با بیان این کــه ظرفیت و همینطور 
بازار بــرای تولید داخلی در کشــور وجود 

دارد و مشــکل اصلــی ادغام شــرکت ها با 
تاکید کرد: پویایی تکنولوژی  یکدیگر است، 
از دیگــر موارد مهم در تولید داخل کشــور 
است. شــرکت ها زمانی که محصولی را ارائه 
می دهند دیگر به دنبال توســعه آن نیستند در 
حالی که به روز رسانی نیاز اصلی تکنولوژی 
است.زمانی که برای حمایت از تولید داخل، 
واردات ممنوع می شــود. تولیدکننده می داند 
که یک مجموعه با فشــار دولت به اجبار از 
او خرید می کند و همین مســاله اشتیاقش را 
برای پیشــرفت و به روزرسانی تجهیزات از 

دست می دهد. 
وی افزود: راهکار بــرون رفت از این عدم 
خلاقیت و به روزرسانی، رفتن به سطح بازار 
بین المللی است. بازاری که برای ورود به آن 
باید کلاس بین المللی داشــت. تولید داخلی 
نباید به بازار داخل بســنده کند، باید رقابت 
ســالم در این بین شکل بگیرد. تداوم تحقیق، 
توســعه دانش و به روز رسانی حیات تولید 

داخلی هر کشوری را تضمین کند. 
وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: تجربه مردم 
از دریافت خدمات پس از فروش شرکت های 
داخلی تجربه خوشــایندی نیســت. تماس 
بــا ۲۰۲۰ مخابرات و پشــتیبانی اپراتورها 
گوشــه ای از این نارضایتی ها است در حالی 
که یکی از دلایل ماندگاری مشتریان کیفیت 

خدمات پس از فروش است.

وزیر ارتباطات اعلام کرد

تسهیلات ۵۰۰ میلیاردی برای فروش تلفن همراه قسطی به مردم

سرویس اقتصادی // وزیر راه وشهرسازی 
درباره اقدامــات اخیر ترکیش ایر گفت: 
روابــط در حوزه هوایــی در این زمینه 
متقابل بــوده و پروازهای ضروری برون 

مرزی در حال انجام است. 
محمد اســلامی وزیر راه وشهرســازی   به 
پیشرفت چشمگیر ساخت آزادراه های نیمه 
کاره در کشور اشاره کرد و گفت: در ابتدای 
دولت یازدهم ۲۱۰۰ کیلومتر آزادراه ساخته 
شده بود که هم اکنون این میزان توسعه طول 
آزادراه هــا را به ۳ هــزار و ۱۰۰ کیلومتر 
رسانده اســت.او به کنارگذر شرقی اصفهان 
اشــاره کرد و گفت: این پروژه یک بخش از 
کریدور آزادراهی شــمال به جنوب آزادراه 
تهران_ اصفهان اســت که به آزادراه اصفهان 
شــیراز و نهایت به بوشهر متصل می شود و 
محور مرکزی این پروژه شمال-جنوب است. 
اســلامی اظهار کرد: طول این آزادراه ۱۰۰ 
کیلومتر است که ۶۶ کیلومتر آن تا چند روز 
آینده افتتاح می شود و ۳۴ کیلومتر باقیمانده 
هم تا پایان دولــت دوازدهم تکمیل خواهد 

شد.
اسلامی بیان کرد: ساخت این آزادراه موجب 
می شــود که زمان عبور از اصفهان ۲ ساعت 
کاهــش یابد و باعث حــذف ترافیک های 
عبوری شــهر اصفهان می شود و این مسیر 
به صرفه ترین مسیر شمال به جنوب خواهد 
بود. ســاخت این آزادراه موجب کاهش ۲ 
ســاعته زمان عبور از اصفهان می شــود و 
باعث حذف ترافیک های عبوری شــهر می 
شود از سوی دیگر این مسیر به صرفه ترین 

مسیر شمال به جنوب خواهد بود.
او با اشــاره به اینکه توسعه آزادراه ها نقش 
موثری در صرفه جویــی زمان و همچنین 
مصرف ســوخت دارد، گفت: در منطقه یک 
آزادراه تهران-شــمال بین ۲ تا ۲.۵ ساعت 
مسافت کوتاه شــده و از سال ۹۸ استفاده و 
حضور مردم در ایــن آزادراه باعث کاهش 
چشمگیر مصرف سوخت شده است. پیگیری 
پرداخــت برخط عوارض هــا با همکاری 
بانک هــا وزیر راه و شهرســازی در ادامه 
به  الکترونیکــی هم گفت:  درباره عوارض 
دنبال طرحی هستیم که عوارض از حساب 
رانندگان به هنگام عبور از گیت ها کسر شود 
و این طرح را به صورت برخط با همکاری 

بانک ها دنبال خواهیم کرد.
اسلامی همچنین درباره نوسازی کامیون ها 
هم گفت: ســن ناوگان جاده ای و مصرف 
سوخت در کشور ما به شدت افزایش یافته 
و ما نوسازی ۵۵ هزار دستگاه ناوگان باری 
بنابراین طرح  را که هدف گذاری کرده ایــم 
نوســازی ناوگان جاده ای را در دو بخش 
دنبال می کنیم.او با اشاره به اینکه یک بخش 
از طرح نوســازی ناوگان در قالب واردات 
کامیون های ســه ســال کارکــرده اروپایی 
اجرا می شــود و رانندگانی که تمایل دارند، 
کامیون نو وارد کنند از نظر ما در این بخش 
مشــکل ندارند، افزود: بخش دوم از طریق 
ســاخت داخل دنبال می شود در چند سال 
گذشته تولید کامیون در کارخانجات داخلی 
کاهش یا متوقف شــده بود اما وزارت راه و 
شهرسازی از طریق این طرح جدید سعی کرد 
کارخانه هــا و زنجیره تامین آن ها را مجددا 
راه اندازی کند به همین دلیل با کارخانه ها و 
صاحب برند های بزرگی از جمله بنز، ولوو و 
اسکانیا صحبت شد تا قطعات این کامیون ها 
را تامین کنند.او تصریح کرد: قرارداد در این 
زمینه منعقد شــده و ما سعی کرده ایم با این 
اقدام زنجیره تامین داخل را فعال کنیم چرا که 
کارخانجات متعهد شده اند قطعات مرغوب و 
متناسب با نیاز کشــور و سازگار با شرایط 
آب و هوایی و جاده ای کشور استفاده کنند.

وزیر راه وشهرسازی توضیح داد: هم اکنون 
در یک سال و نیم گذشته موانع برای واردات 
کامیون های سه ســاله را برطرف کرده ایم 
و امیدواریم امسال با تولید ناوگان داخلی و 
همچنین واردات کامیون های سه سال تحول 
خوبی در حوزه نوسازی کامیون ها رخ دهد.

او عنــوان کرد: این کارخانجات قول داده اند 
که حداقل ۲ هزار دستگاه و حداکثر ۵ هزار 
دستگاه را تحویل دهند و امیدواریم به زودی 
چرخه نوســازی کامیون به چرخه اقتصاد 

کشور ملحق شوند.
اسلامی با اشــاره به اینکه در ازای ۵ هزار 
کامیون نو ۵ هزار فرســوده از مدار خارج 
خواهند شــد، افزود: تسهیلات یارانه ای از 
محل تبصــره ۱۸ و منابع داخلی و همچنین 
ماده ۱۲ بــرای صرفه جویــی در مصرف 
سوخت پرداخت خواهد شد و امیدواریم با 

این اقدامات نوسازی ناوگان سرعت گیرد.

لزوم افزارش تعامل با کشورهای مختلف در 
منطقه مکران و چابهار

اســلامی در بخش دیگری از سخنانش با 
اشــاره به اینکه اساســاً اپراتوری بنادر در 
کشــورهای مختلف را شرکت های حرفه ای 
انجام می دهند گفت: به دلیل توسعه تعاملات 
با جهان و همچنین ایجــاد رونق اقتصادی 
نیاز داریم کــه در منطقه مکران و چابهار با 
باشیم.او  داشته  تعامل  مختلف  کشــورهای 
ادامه داد: در بندر چابهار با اپراتوری شرکت 
هندی سعی کرده ایم سهم بار را افزایش دهیم 
و بتوانیم با این اقدامات توسعه دهنده نقش 
موثری در اقتصاد کشور ایفا کنیم. او تصریح 
کرد: این اقدامات از پیش از این دستور کار 
وزارت راه و شهرسازی بوده و هم اکنون هم 
دنبال می شــود و ما باید بتوانیم سرمایه ها 
را از ایــن طریق جذب کنیم.اســلامی بیان 
کرد: تفاهمنامه ســه جانبه بین دولت ایران، 
هندوستان و افغانستان منعقد شده و حضور 
شرکت هندی در قالب این تفاهم نامه بوده که 
حجم قابــل ملاحظه ای از اقدامات ترانزیتی 
در قالب این معاهده بــه صورت واردات و 
صادرات انجام می شود.وزیر راه وشهرسازی 
بیان کرد: در شــرایط کنونی اقتصاد کشور، 
توسعه ترانزیت ضروری است و این اقدامات 
را در قالب توســعه اقتصادی کشــور انجام 

می دهیم.
توسعه زیرساخت ها و حمایت از 
شرکت های حمل و نقلی در بنادر

او با اشاره به اینکه وزارت راه و شهرسازی 
در بنادر توسعه زیرســاخت ها و حمایت 
از شــرکت های حمــل و نقلی و همچنین 
پشتیبانی کردن کشــتی ها، تسهیل گری و 
حمایت از توسعه بازرگانی و تجارت کشور 
را انجــام می دهد، افــزود: گمرک در این 
زمینه تنها ارزیابی برای واردات و صادرات 

را انجام می دهد.
وزیر راه وشهرسازی درباره اقدامات اخیر 
ایر و ســایر  شــرکت هواپیمایی ترکیش 
پروازهای خارجی هم گفت: مشــکلی در 
این زمینه وجود نــدارد و روابط در حوزه 
هوایی متقابل اســت، هم اکنون پروازهای 
لازم و ضروری به کشــورهای مختلف به 

صورت روتین انجام می شود.

ورود ۵ هزار دستگاه کامیون به چرخه حمل ونقل

حق   // اقتصادی  ســرویس 
مســکن ۳۰۰ هــزار تومانی 
باید از این ماه در دســتمزد 
شاغلان مشــمول قانون کار 
اعمال و علاوه  بــر آن، ۴۰۰ 
هزار تومان معوقه تیر و مرداد 

نیز پرداخت شود.
پس از گذشــت ۶ ماه از سال 
مســکن  حق  افزایش  بالاخره 
کارگــران از ۱۰۰ هزار به ۳۰۰ 
هزار تومان بــه تصویب دولت 
رســید.مطابق با مصوبه دولت، 
حق مســکن ۳۰۰ هزار تومانی 
از تیر ماه قابــل اعمال بوده و 
باید  در همین راستا، کارفرماها 
معوقــه ۴۰۰ هــزار تومانی را 
بابت مابه التفاوت حق مسکن دو 
ماه یعنی تیــر و مرداد پرداخت 
کنند.از ســویی دیگر نیز، مولفه 
حق مســکن در فیش حقوقی 
شــهریور ماه بایــد ۳۰۰ هزار 
تومــان اعمال شــود.با اعمال 
 ۳۰۰ به  مســکن  حق  افزایش 
افزایش  هزار تومان، ســرجمع 
دستمزد شــاغلان قانون کار در 

سال جاری به ۱۰ درصد رسیده 
است.

اعمال  به  موظــف  کارفرمایان 
مصوبه جدید حق مســکن در 

دستمزد هستند
در این بین، بــا توجه به اینکه 
برخی از کارفرمایان از پرداخت 
مولفه های مــزدی همچون حق 
مسکن، بن و … سر باز می زنند 
و نقــض قانون می کننــد، این 
نگرانی وجــود دارد که افزایش 
حق مسکن به ۳۰۰ هزار تومان 
نیز به سرنوشــت بن و… دچار 
ایــن رابطه یک  شــود که در 
کارشــناس روابــط کار به مهر 
می گوید: حق مســکن و بن از 
مزایای ضمن کار بوده و کارفرما 
موظف به پرداخت آنها همراه با 

حقوق پایه است.
بــه گفتــه وی، در صــورت 
عدم پرداخت هــر یک از این 
جانب  از  مــزدی  مولفه هــای 
می توانند  کارگران  کارفرمایان، 
در مراجع حل اختلاف اقدام به 

طرح دعوی کنند.

کارفرما موظف به پرداخت 
حق مسکن ۳۰۰هزار تومانی است

            آگهی مزایده نوبت سوم  
شعبه سوم اجرای احکام حقوقی دادگستری بندرعباس به موجب پرونده اجراییه 134 100 700 427 810 9 مورخ 31/ 5 /1398 وشماره دادنامه 441 100 700 77 99 
980 محکوم علیهم فاطمه نیکان و عبدالسلام قاسمی  گوربندی فرزندان عباس محکوم به پرداخت مهریه محکوم له خانم سمیرا زارعی کلوئی) 114 سکه بهار آزادی( از 
ماترک مرحوم مصطفی قاسمی گوربندی فرزند عبدالسلام به میزان خواسته گردیده اند که در راستای اجرای حکم یک دستگاه خودروی سواری سمندبه شماره انتظامی 52 
ص 168 ایران- 84 توقیف و باشرایط ذیل به مزایده گذاشته می شود موضوع مزایده 1- نوع: سواری سمند دوگانه سوز، شماره انتظامی: 52 ص 168 ایران- 84 نوع پلاک 
:شخصی مدل: 1392 رنگ :مشکی- متالیک شماره موتور: h 00 48 986 147 وضعیت موتور سالم میباشد  شماره شاسی: naacjijcidf 14 55 41 وضعیت اتاق و بدنه 
وضعیت اتاق و بدنه نسبتاً خوب و سالم است وضعیت داخلی اتاق تودوزی داشبورد صندلی ها خوب و سالم است باطری ندارد شیشه ها سالم است وضعیت لاستیک ها 
مستهلک است درصد استهلاک خودرو 27 درصد وضعیت دستگاه انتقال نیرو در حد مدل و کارکرد قابلیت باز سازی و شماره گذاری دارد توضیحات خودرو فاقد بیمه 

نامه شخص ثالث است با توجه به بررسی سوابق خودرو مذکور به مبلغ 000 /000 /3 ریال جریمه رانندگی دارد با توجه به توقیف در پارکینگ خصوصی هزینه پارکینگ ندارد مالک خودرو مصطفی 
قاسمی بندی گوربندی می باشد ارزش پایه با کسر هزینه بیمه نامه و مبلغ جریمه رانندگی 000/ 000 /772ریال هفتصدو هفتاد و دو میلیون ریال  می باشدشرایط مزایده1- فروش نقدی است .و حداکثر 
مهلت پرداخت بها ءیک ماه می باشد. 2- کلیه هزینه های  مربوط به معامله از هر قبیل و از هر جهت به عهده خریدار است 3- پیشنهاددهنگان باید قبل از انجام  مزایده در تاریخ روز مزایده با هماهنگی 
اجرای احکام مبلغ 10 در صدمبلغ ارزیابی شده را بصورت سپرده نقدی واریز بحساب دادگستری به شماره حساب نسیم بانک مرکزی به شماره شبا  ir  220 10000 40 620 12 907 685 962 واصل 
فیش واریزی رابه این اجرا ارسال نمایید . 4-. اجرای احکام دررد یا قبول پیشنهاد مختار است 5- مزایده در ساعت12 مورخ 1399/7/15 در روز سه شنبه در محل دفتر شعبه سوم اجرای احکام حقوقی  
بندرعباس بصورت حضوری بعمل می آید و برنده کسی است که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید 6-  در صورتیکه برنده تا یک ماه از جلسه مزایده و با انقضای مهلت از پرداخت بهاء مورد مزایده   
خودداری نماید مسئول کسر احتمالی قیمت و خساراتی که از تجدید مزایده حاصل شود  خواهد بود که بدوا از سپرده او استیفا میشود و سپرده تا تعیین کسر قیمت وخسارات وارده مسترد نخواهد شد 

و متقاضیان شرکت در مزایده برای کسب اطلاع بیشتر میتوانند به اجرای احکام حقوقی شعبه سوم دادگستری بندرعباس مراجعه نمایند.
دادورز سوم اجرای احکام حقوقی دادگستری بندرعباس-رضوی

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

سرویس اقتصادی // درست از زمانی که رهبر 
انقلاب از ماجــرای واردات نیم میلیارد دلاری 
گوشــی های لوکس آمریکایــی گلایه کردند، 

نگاه ها به منشا این واردات متمرکز شد. 
اخیرا تامین ارز نیم  میلیاردی  برای واردات گوشی 
لوکس آن هم از نوع آمریکایی  سر و صدایی کرده 
و اعتراض رهبر انقلاب اسلامی را به دنبال داشت.

ممنوعیت واردات گوشــی بــا ارزش بالای ۳۰۰ 
یورو هم که در راســتای »مدیریت منابع ارزی« و 
تجدید نظــر در تخصیص ارز به »اجناس لوکس و 
غیر ضروری« مدتی قبل با توجه به شرایط خاص 
کشور و لزوم صرفه جویی هرچه بیشتر در مصارف 
ارزی مطرح شــد ولی با مخالفت برخی وزرا روبه 

رو شد.
این واردات بی حســاب  گوشــی های لوکس  و 
خروج چند صد میلیاردی ارز در حالی صورت می 
گیرد که دولت با  مدیریت جدی منابع ارزی  دست 
و پنجــه نرم می کند و به دنبال تخصیص درســت 

منابع ارزی است.
 رهبر انقلاب  دوم شهریورماه، در دیدار مجازی با 

هیئت دولت  خاطر نشان کردند: »گاهی واردات به 
کشور لوکس اســت یعنی هیچ نیازی به آن نیست؛ 
شــنیدم که برای واردات یک نوع گوشــی لوکس 
آمریکایی )آیفون( در ســال ۹۸ حدود نیم میلیارد 
یورو ارز تخصیصی داده شــده اســت. البته بخش 
خصوصی این کار را می کند، منتها دولت بایســتی 

جلوی این را بگیرد«.
حمیدرضا دهقانی نیا ســخنگوی ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز  با اشــاره بــه  موضوع  حجم 
بالای تامین ارز برای وادرات گوشــی های لوکس 
آمریکایــی  در گفت وگو با خبرنــگار  اقتصاد و 
انــرژی گروه اقتصادی باشــگاه خبرنگاران جوان  
بیــان کرد: قبل از اعتراض رهبــر به تامین ارز در 
حجم نیم میلیارد دلاری ســتاد مبارزه با قاچاق و 
وزارت صمــت صورت جلســه ای را تهیه و تنظیم 
کرده بودند ولی مســئولان وزارت صمت به آن بی 
توجه بودند. او ادامه داد: طبق قانون واردات تلفن 
همراه آمریکایی و کره ای غیر قانونی نیســت. بلکه 
گلایه رهبری از این جهت بود که چرا حجم بالای 
۵۰۰ میلیــارد دلار ارز برای واردات تلفن همراه با 

نشــان تجاری آمریکایی تامین شده است؟ وقتی 
این موضوع صورت جلسه و تصریح شده چرا باید 
۳۰ درصد تامین ارز تلفن همراه برای برندی باشد 
که درصد کمی از جامعه از آن اســتفاده می کنند.
ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق تصریح کرد: 
اگر در کشــور۱۰ واحد تامین ارز برای واردات 
موبایــل صورت می گیرد چرا ســه واحد مختص 
نشان تجاری اســت که درصد کمی از آن استفاده 
می کنند. صورت جلسه امضا شد و به تایید وزارت 

صمت رسید.
سخنگوی ستاد مبارز ه باقاچاق 

:دوستان وزارت صمت گفتند در جریان 
نیستیم

دهقانی نیا افزود: این صورت جلســه تایید شده 
در فضای مجازی منتشــر شد. اما دوستان وزارت 
صمت گفتند در جریان نیستیم و جای سوال دارد، 
زیــرا امضای معاونت و مدیــران کل مربوطه زیر 
صورت جلسه بوده و جلســه در وزارت صنعت 
معدن و تجارت برگزار شده است؛ و باید عملیاتی 

می شد.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق عنوان کرد: آنچه 
که ســتاد مبارزه با قاچاق هم پیگیــر بود همین 
موضوع بــود که چرا باید بابت هــر برندی با هر 
ارزشــی تامین ارز داشته باشــیم.وقتی این برند 
تجاری آمریکایی فقط توسط ۵درصد جامعه مورد 
اســتفاده قرار می گیرد، ولــی۳۰ تا ۴۰ درصد ارز 
مختص به تلفن همراه را به خود اختصاص می دهد. 

 مانع اجرا نشدن کاهش واردات
 گوشی های لوکس آمریکایی چیست؟

این مقام مســئول در ادامه در تشــریح جزئیات 
صورت جلسه یادآورشــد:  قرار شد سقفی تعیین 
شود و به گوشی هایی که تا۳۰۰ دلار ارزش دارند 
تامین ارز انجام شــود. با اینکه مصوب و تایید شد 
به تمامی اعضاهم موافقت کردند، اما عملیاتی نشد 
و منجــر به تذکر رهبر انقلاب شــد. اینکه چرا با 
وجود امضای صورت جلسه مربوطه هنوز عملیاتی 
نشده اســت. موضوعی که هماهنگی های آن انجام 
شــده صورت جلســه دارد و معاونان مربوطه در 
وزارتخانه صمت زیر صورت جلسه را امضا کردند 
و ابلاغ کردند. چرا نباید اجرایی شــود؟ و کار به 
جایی می رسد که رهبر انقلاب گلایه از تامین ارز 

به این نشان تجاری را دارند؟

چرایی ادامه دار بودن واردات گوشی های لوکس آمریکایی



اتهام  به  سرویس حوادث// پسر جوانی که 
قتل دختر دانشجو به قصاص محکوم شده 
بود، پس از نقض رأی در دیوان عالی کشور، 
بار دیگر در شــعبه ۵ دادگاه کیفری استان 

تهران محاکمه شد.
 آرمان که در اســفند سال ۹۲  دانش آموز سال 
آخر دبیرستان بود، به اتهام قتل دختری دانشجو 
به نام غزاله ۱۹ ساله دستگیر شد.وی در مراحل 
اولیه دســتگیری  به قتل دختر مورد علاقه اش 
اعتراف کرد. با آنکه جســد غزاله با گذشــت 
۷ ســال هنوز  پیدا نشــده، آرمان محاکمه و به 
قصاص محکوم شد اما در حالی که حدود یک 
سال قبل برای اجرای حکم پای چوبه دار رفته 
بود، پدر و مادر غزاله به او مهلت دادند تا به آنها 
بگوید با جسد دخترشان چه کرده است. اما بعد 
از این مرحله بود که دیوان عالی کشــور حکم 
قصاص را نقض کرد چــرا که دو نفر از قضات 
رأی دهنده حکم قصــاص اعلام کرده بودند با 
توجه به مدارکی که وکیل آرمان ارائه داده، ممکن 
است غزاله زنده باشد بنابراین بهتر است درباره 
مدارک تحقیقات بیشتری شود. سپس درخواست 
اعاده دادرسی پذیرفته شــده و آرمان یک بار 
دیگر در شــعبه پنجم دادگاه کیفــری پای میز 
محاکمه رفت.در جلسه ای که به ریاست قاضی 
بابایی و با حضور رضایی قاضی مستشار برگزار 
شد، ابتدا اختیاری، نماینده دادستان در جایگاه 
قرار گرفت و ضمن شرح کاملی از پرونده گفت: 
آرمان متهم به مباشرت در قتل غزاله با کوبیدن 
ســر وی به تخت و با میله بارفیکس است.  او 
به قتل اعتراف کرده و به یکی از دوســتانش هم 
گفته است که مرتکب قتل شده اما از آنجایی که 

جسدی از غزاله پیدا نشده است، در پرونده شبهه 
ایجاد شد. البته پرونده های قتل زیادی داشته ایم 
که با وجود پیدا نشــدن جسد با توجه به متقن 
بــودن دلایل، قتل عمد محرز و فرد محکوم نیز 
شده اســت.وی در توضیح پس گرفتن رأی دو 
نفر از قضات هم گفــت: آنها رأی خود را پس 
نگرفتند بلکه به دلیل اینکه وکیل ســابق متهم 
مدعی شده بود مدارک جدیدی در پرونده پیدا 
شده خواستار بررســی بیشتر پرونده شدند. دو 
موضوع به عنوان مدرک جدید مطرح شد؛ یکی 
تمدید دفترچــه بیمه غزاله بود و دیگری تمدید 
مرخصی دانشگاه او. هر دو مورد به دقت مورد 
بررسی قرار گرفت و مشخص شد که هیچ کدام 
دلیلی بر زنده بودن غزاله نبوده است. همچنان با 
توجه به مدارک موجود در پرونده بر مجرم بودن 
متهم اصرار و برایش درخواســت قصاص دارم.

سپس پدر و مادر مقتول در جایگاه قرار گرفتند 
و خواستار صدور حکم قصاص شدند. پدر غزاله 
در توضیح تمدیــد دفترچه بیمه دخترش گفت: 
همســر من بیمه خویش فرماســت،غزاله را هم 
خودش بیمه کرده بود بعــد از قتل غزاله وقتی 
همســرم برای واریز حق بیمه و تمدید دفترچه 
رفته بود به صــورت خودکار دفترچه غزاله هم 

تمدید شده بود.
مــادر غزاله هم در توضیح مرخصی دانشــگاه 
دخترش گفت: غزاله از دانشگاه مرخصی گرفته 
بود چرا که می خواست در خارج از کشور درس 
بخواند و برای این کار آماده می شــد، وقتی این 
حادثه رخ داد چون من هنوز باور نداشتم دخترم 
مرده باشد وقتی از دانشگاه با من تماس گرفتند 
و گفتند که مرخصی تحصیلی غزاله تمام شــده 

من موضوع را تعریــف کردم و گفتم باور ندارم 
دخترم مرده باشــد، آنها هم دل شان سوخت و 
یک ترم دیگر مرخصی غزاله را تمدید کردند، در 
واقع به خاطر همدردی با من این کار را کردند.  
بعد از حادثه من روزهای سختی را گذراندم تا 
وقتی آرمان به قتل غزاله اعتراف کند من شب و 
روز در خیابان ها دنبال دخترم می گشــتم به هر 
دختری که شــبیه غزاله بود می رسیدم جلویش 

را می گرفتم و فکر می کردم بچه  خودم است.
در ادامــه زمانی علویجه وکیــل اولیای دم در 
جایگاه قرار گرفت و گفت: ما براساس مدارک 
پرونده درخواســت صدور حکم قانونی داریم.

در ادامــه آرمان در جایگاه قرار گرفت و گفت: 
من اتهام قتل عمدی را قبول ندارم. من و غزاله 
مشکل خاصی با هم نداشتیم، او به خانه ما آمد 
و بــا هم صحبت کردیم و بعد رفت، من صدایی 
شــنیدم وقتی در را باز کــردم غزاله را دیدم که 
در راه پله افتاده اســت. خیلی ترسیدم او را به 
داخل خانه کشیدم و بعد سعی کردم کمکش کنم. 
آنقدر ترســیده بودم که نمی دانستم چه می کنم. 
من خیلی بچه بودم.غزاله را داخل کیسه گذاشتم، 
متوجه شدم نفس می کشد اما ترسیده بودم و فقط 
می خواستم او را از خانه دور کنم بعد کیسه را به 

نزدیکی سطل زباله در میدان مینا بردم .
قاضی گفت: چرا با اورژانس تماس 

نگرفتی؟
متهم گفت: به فکرم نرســید با اورژانس تماس 
بگیرم. من اصلًا متوجــه کارهایم نبودم.قاضی: 
لکه های خون غزاله روی در و دیوار خانه شما 
پیدا شــده است.متهم گفت: من دقیقاً نمی دانم از 

چه صحبت می کنید در جریان نیستم.
قاضی پرسید: تو به دوستت 

گفته ای که غزاله را کشته ای و از او 
درخواست کمک کردی؟

متهــم: من اول گفتم غزاله زمیــن خورده اما او 
حرفم را باور نکرد بعد گفتم او را کشتم که حرفم 
را بــاور کند و به کمــک بیاید.قاضی: از غزاله 
نامــه ای بجا مانده که در آن به تو اشــاره کرده 
و گفته از دســت آزارهای تو خسته شده است.
متهم: از نامه خبر ندارم من و غزاله هیچ مشکلی 

با هم نداشتیم.
قاضی: اگر قتل کار تو نبود، چرا 

اعتراف کردی؟
متهم: بعد از بازداشــت به من خیلی ســخت 
گذشــت، به مــن می گفتند پدر و مــادرت را 
بازداشــت کرده ایم و در حال بازجویی هستند. 
من بچه بودم، ترسیدم اذیت می  شدم، به همین 
خاطر اعتراف دروغ کردم.سپس وکلای متهم در 
جایگاه قرار گرفتند و خواستار برائت موکل شان 
از قتل عمدی با توجه به پیدا نشــدن جسد و 

سایر مدارک موجود در پرونده شدند.
وکیــل خانواده غزاله با بیــان اینکه بعد از این 
جلسه هیچ شبهه ای در پرونده باقی نمانده است، 
گفت: در این جلسه آخرین دفاعیات متهم گرفته 
و دو مورد شــبهه ای که وکیل متهم در پرونده 
مطــرح کرده بود نیز برطرف شــد، البته قبلًا با 
نامه ای که معاون دادســتان در دو صفحه نوشته 
و به دادگاه داده بود رفع شــبهه شده بود. با این 
حال پرونده دیگر در مرحله شور قضات برای 
صدور رأی قرار گرفته است.وی در مورد اینکه 
آیا خانــواده غزاله نمی خواهند فرصت دیگری 
به آرمان بدهند، گفت: فکر نمی کنم آنها موافق 
چنین مهلتی باشند و درخواست قصاص دارند.
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حوادث
سرویس حوادث// رئیس پلیس آگاهی تهران نسبت 

به کلاهبرداری در لباس خواستگار هشدار داد.
سردار علیرضا لطفی در مطلبی آورده است: »وقتی فردی به 
خواستگاری دختر شما می آید قصد خرید خانه یا خودروی 
شما را ندارد بلکه برای خواستگاری از جگرگوشه شما 
آمده است. بی توجهی و قصور برخی خانواده ها در راه دادن 
غریبه  ای که هیچ شناختی از او و گذشته  اش ندارند باعث 
شگفتی و البته ناراحت کننده است.به تازگی همکاران من 
در پایگاه چهارم پلیس آگاهی موفق به دستگیری یکی از 
این خواستگاران قلابی شده اند. شاکی پرونده که یک خانم 
جوان است، در تشریح اتفاق رخ داده به کارآگاهان پلیس 
گفت: چندی قبل از طریق فضای مجازی با پسری به نام 
» شاهین« آشنا شدم که خود را مهندس عمران و صاحب 

شــرکت انبوه سازی معرفی کرد.با ابراز علاقه  ای که شاهین از 
خود نسبت به من نشــان می داد، پس از چندین قرار ملاقات 
موضوع ازدواج را مطرح کرد و گفت که یک پروژه ســاخت 
مجتمع تجاری در سعادت آباد دارم که پس از اتمام آن، ازدواج 
می کنیم و برای زندگی به آلمان می رویم.شاهین با خودروهای 
گران قیمت به ملاقاتم می آمد و یک بار هم مرا به پروژه مورد 
ادعایش برد. پس از مدتی گفت که می تواند یکی از واحدهای 
تجاری همان مجتمع را با روابطی که با شرکایش دارد به نصف 
قیمت برایم خریداری کند.من هم فریب او را خوردم و مخفیانه 

طلاهای خودم، مادرم، خواهرم و مقداری دلار که متعلق به پدرم 
بود را فروخته و مبلغ ۷۰۰ میلیون تومان را به شاهین دادم اما 
پس از مدتی او ناپدید شد و جواب تلفنم را هم نداد. «لطفی در 
ادامه تاکید می کند: »پلیس آگاهی تاکنون بارها از طریق انعکاس 
پرونده های خواستگاران قلابی از طریق پخش برنامه تلویزیونی 
پرونده مستند و ارایه پیام های هشداری در فضای مجازی تلاش 
کرده است تا شهروندان را نسبت به ادعاهای مطرح شده توسط 
افرادی که تحت عنوان خواستگار قدم به زندگی شان می گذارند، 
آگاه سازد.با این وجود همچنان شاهد شکایات شهروندان در 

خصوص کلاهبرداری تحت این عنوان هستیم. به همین دلیل 
بار دیگر نکات هشداری را در این زمینه به شهروندان یادآور 
می شوم:- فضای مجازی تنها یک وسیله یا محل آشنایی افراد 
با یکدیگر است و به هیچ عنوان به معنای این نیست که به شما 
شناخت درســتی از طرف مقابل تان می دهد. شما باید کلیه 
ادعاهای مطرح شده توسط افراد در فضای مجازی را در دنیای 
واقعی راستی آزمایی کنید سپس به آنان اجازه قدم گذاشتن به 
زندگی شخصی تان را بدهید.- همیشه باید در آشنایی با افراد 
نسبت به وعده ها و پیشنهادات مالی وسوسه انگیز، با امتیازات 

غیر عادی که به شما می دهند با دید شک و تردید بنگرید.
 به خاطر داشــته باشــید زنده کردن حس حرص و طمع در 
مخاطب کلید و شگرد اصلی کلاهبرداران است.- فرد کلاهبردار 
برای فریب قربانیان از هر وسیله  ای استفاده می کند تا ادعاهای 
خود را به چشم شما حقیقی جلوه دهد به همین دلیل داشتن 
خودروی لوکس و گرانقیمت و یا ولخرجی در ملاقات های اولیه 
تاییدی برای ادعاهای وی نیست و جزیی از نقشه و شگرد کار 
وی به شمار می آید. برهمین اساس شما برای اطمینان از صحت 
ادعاهایش باید تحقیقات لازم را در خصوص هویت، شغل و 
شرایط اقتصادی و اجتماعی وی به عمل آورید.- در مواجهه با 
افرادی که به شما ابراز علاقه می کنند و به سرعت پیشنهاد ازدواج 
می دهند، شتابزده عمل نکنید و اجازه ندهید هیجانات مانع از 

تحقیق و قضاوت درست شما درباره افراد شود.

کلاهبرداری داماد برج ساز قلابی از عروس خانم

حوادث جهان
 کشف نوزاد با چاقویی فرو رفته در کتفش

 پلیس آرژانتین نوزاد دختــردو روزه ای را در مترو یافت که ۳ 
ضربه چاقــو به کتفش فرو رفته بود.چند رهگذر مترو متوجه گریه 
های بی وقفه نوزاد شده و به کیسه پلاستیکی که نوزاد زخمی در آن 
رها شــده بود نزدیک و این موضوع را به پلیس گزارش دادند.یک 
مامور پلیس زن وارد صحنه شــده و در این باره بیان کرد که نوزاد 
با چاقویی با تیغه زنگ زده در کتفش پیدا شــده و نوزاد به شدت 
از زخم چاقو رنج می برد اما هنوز زنده بود به نظر می رســید مادر 
کــودک پس از قرار دادن نوزاد درون پتو او را داخل کیســه زباله 
پنهان کرده و منتظر بود تا بمیرد.»دیگو سباستین »۳۱ ساله نخستین 
رهگذری بوده که صدای گریه های این نوزاد را شــنیده است . با 
پیدا شدن نوزاد جســتجوها برای یافتن ردی از مادر کودک آغاز 
شد تا ماجرای چاقو روشــن شود.سخنگوی پلیس شهری متروی 
»پوساداس« آرژانتین اعلام کرد که با استفاده از دوربین های مدار 
بسته خطوط مترو موق شده تا مادر این نوزاد را شناسایی و دستگیر 
کنیم اما هنوز ماجرای ضربات چاقــو به نوازد در هاله ای از ابهام 
باقی مانده است. ماموران پلیس نوزاد را برای درمان به نزدیک ترین 

بیمارستان منتقل کردند. 

زندگی راز آلود قاتلی که مادرش را باچکش کشت
 زندگــی راز آلــود مرد جوانــی که مادر خود را بــا ۳۷ ضربه 
چکش به قتل رسانده بود سوژه رســانه های بریتانیا شد.»رابرت 
مانیــاک« قبل از قتل بی رحمانه مــادرش تصور می کرده که یک 
 روزنامه نگار رسمی باشگاه منچستر یونایتد است که روزانه باید از 
چهره های سرشناس فوتبال این باشگاه گزارش تهیه کند.این قاتل 
متوهم به همسایگان مادرش گفته بود که هر روز به باشگاه می رود 
 تا گزارش های خواســته شــده را تهیه کند و این کار را نیز انجام 
 مــی داد یعنی هــر روز لباس پوشــیدن و با کیفی بــر دوش در 
خیابان های شــهر پرســه می زد تا زمان بگــذرد ،  اما تحقیقات 
کارآگاهان پلیس روشــن کرد که وی فردی متوهم و بیکار بوده که 
هرروز به بهانه تهیه گزارش از خانه خارج شــده و وانمود می کرده 
که سرکار می رود. این در حالی است که یکی از همسایگان قربانی 
به پلیس بیان کرد که »رابرت« همواره داستان هایی از کارش تعریف 
می کرد که غیر قابل باور بوده است.در روز جنایت این قاتل متوهم 
با مادرش درگیر شــده و با ۳۷ ضربه چکش او را به قتل رســانده 
است.گزارش های پلیس اسکاتلندیارد نشان میدهد که روز گذشته 
این قاتل متوهم در دادگاهی در« لیورپول« به جرم قتل مادرش به 
۲۹ سال زندان محکوم شد.قاضی پرونده انگیزه این جنایت هولناک 
و درگیری قاتل را با مــادرش به دلیل بدهی ۴۶۰۰۰ پوندی متهم 
عنوان کرده وتاکید کرد که قاتل متوهم پس از قتل مادرش ۲۵۰۰۰ 
پوند از حســاب بانکی وی خارج کرد است در حالیکه قاتل منافع 
مالــی را در انگیــزه جنایت مادرش بی اســاس توصیف کرده اما 
کاراگاهان معتقدند که یک کودک برای دسترسی به پول های مورد 

نیازش در هرسنی دست به هر کاری می زند.

روابط عمومي بياييد طراوت و شادابي را با مصرف آبزيان به روحمان هديه دهيم
 شيلات هرمزگان 

ســرویس حوادث// رئیس پلیس فتا کیش در 
خصوص افزایش میزان استفاده فرزندان و پایین 
آمدن سن استفاده کنندگان از فضای مجازی به 
والدین هشدار داد مراقبت بیشتری از فرزندان 

خود داشته باشند. 
سرهنگ »محمدرضا رضایی« اظهار داشت: با آغاز 
سال تحصیلی جدید که با ویروس منحوس کرونا همراه 
است، فرزندان به ناچار مجبور به استفاده از اینترنت برای 
فراگیری دروس خود هســتند و این مهم تأثیر زیادی 
بر حفظ سلامتی فرزندان و دور ماندن آنها از بیماری 

شایع این روزها دارد ولی از سویی می تواند زمینه ساز 
بیماریهای جســمی به دلیل استفاده زیاد از اینترنت و 
برخی مشکلات، جرایم و آسیب های دیگری شود که 
در دنیای مجازی روز به روز در حال رشد و افزایش 
است.وی افزود: اعتیاد اینترنتی، دسترسی دانش آموزان 
به محتوای های نامناسب سن آنها، خریدهای ناموفق 
اینترنتی و گرفتار شــدن در دام کلاهبرداران سایبری 
نمونه ای از این آســیب هاست.رضایی ضمن هشدار 
به والدین در خصوص اســتفاده فرزندانشان از فضای 
مجازی، تأکید کرد: بهترین راهکار برای جلوگیری از 

ایجاد مشکلات برای فرزندان در فضای مجازی بالا 
بردن سطح دانش و آگاهی های والدین در خصوص 
آسیب های این فضااست. ضمن اینکه اختصاص یک 
دستگاه هوشمند )گوشی، تبلت، رایانه( مشترک با سایر 
اعضای خانواده می تواند کارساز باشد.به گزارش ایرنا، 
وی در پایان با تأکید بر خدمات رسانی آنلاین پلیس فتا 
در حوزه های مختلف به ویژه دریافت مشاوره خاطر 
نشان کرد: کیشوندان می توانند با مراجعه به سایت پلیس 
فتا هر گونه مشاوره و راهنمایی را به صورت آنلاین 

دریافت کنند.

سرویس حوادث// سرپرست پایگاه دریابانی 
قاچاق کشف شده  ارزش کالای  قشم گفت: 
در چهار ماه گذشــته ۶۸۳ میلیارد و ۹۲۸ 
میلیون و ۹۰۰ ریال اســت که در همسنجی 
نسبت به سال گذشــته ۱۸۶ درصد افزایش 

نشان می دهد. 
ســرهنگ رامهر جوذری در آیین معارفه فرمانده 
دریابانی قشم افزود: از اول خردادماه تا کنون چهار 
هزار و ۱۹۷ قوطی مشروبات الکلی، ۸۴۵ کیلو گرم 
موادمخدر و ۳۹۲ هزار و ۷۱۰ لیتر سوخت قاچاق 
کشف شده است.به گفته وی، ۱۵ هزار و ۳۲۲ کیلوگرم 
ماهی صید شده قاچاق، ۲ هزار و ۱۱۰ ثوب پوشاک، 
۶۵۰ متــر پارچه و ۱۸۲ هــزار و ۱۶۷ قلم لوازم 
آرایشی و بهداشتی نیز کشف شد.سرپرست پایگاه 
دریابانی قشم تصریح کرد: همچنین ۹۳۲ دستگاه 
لوازم خانگی، ۶۱ دستگاه لوازم الکترونیکی، یکهزار و 
۶۹ دستگاه لوازم یارانه ای و ۱۲۶ دستگاه ماهواره نیز 
در چهارماه گذشته کشف شده است.وی همچنین از 
کشف هفت میلیون و ۴۰۲ هزار نخ دخانیات خبرداد 
و افزود: این مقدار نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزایش ۱۰۰ درصدی داشته است.سرپرست پایگاه 
دریابانی قشــم تصریح کرد: تعداد ۶۱ شناور، ۲۱ 
دستگاه خودرو و ۱۰ دستگاه موتور سیکلت نیز در 

عملیات کشف توقیف شده است.
جوذری گفت: ۶۹ تبعه بیگانه بدون مجوز شناسایی و 
طرد شدند.سرهنگ دوم مهدی مرادپور در این آیین و 
با حضور سردار حسین دهکی فرمانده دریابانی استان 
هرمزگان، امام جمعه قشم، شورای تامین شهرستان و 
جمعی از مسوولان محلی و استانی به عنوان فرمانده 
جدید پایگاه دریابانی شهرستان قشم منصوب شد.به 
گزارش خبرنگار ایرنا، وی پیش از این فرماندهی 
پایگاه دریابانی شهرستان ابوموسی را عهده دار بود 

و در سمت معاون اجتماعی فرماندهی هرمزگان نیز 
سابقه خدمت دارد.سرهنگ رامهر جوذری فرماندهی 
به مدت چهار ماه سرپرست پایگاه دریابانی شهرستان 

قشم بود.
شهرستان قشم شامل جزیره های قشم، هنگام و لارک 
بــا ۱۵۰ هزار نفر جمعیت از تنگه هرمز به موازات 
سواحل اســتان هرمزگان به طول ۱۵۰ کیلومتر و 
عرض میانگین ۱۱ کیلومتر در آب های خلیج فارس 

گسترده شده است.

کشف کالای قاچاق ۶۸۳ میلیاردی در قشم   

آخرین نگاه دختری که جان داد!

در امتداد تاریکی

نمی دانم یک انســان تا چه حد توان ایستادگی در برابر 
ضربه های هولناکی را دارد که به خاطر سوءمصرف مواد 
افیونی بر روح و روان و زندگی اش وارد می شــود. امروز 
من به خاطر اعتیاد همسرم به موادمخدر صنعتی نه تنها 
زندگی آشفته ای دارم بلکه دخترم را نیز به همین دلیل 

از دست داده ام و ...
   این ها بخشی از اظهارات زن ۳۴ساله ای است که برای نجات 
زندگی اش از آلودگی های مواد افیونی دست به دامان قانون شده 
بود. این زن جوان که به دنبال روزنه ای برای رهایی همسرش از 
چنگ اعتیاد بود، درباره سرگذشت وحشتناک خود به کارشناس 
اجتماعی کلانتری گفت: ۱۵سال بیشتر نداشتم که با »فرمان« 
ازدواج کــردم. او از اقوام پدرم بود و تنها به دلیل لجبازی پدر 
 و مادرم با یکدیگر مجبور شدم پای سفره عقد بنشینم. با آن که 
می دانستم نامزدم شیره و تریاک مصرف می کند اما نوجوانی 
نادان بودم و هیچ گونه آگاهی در این باره نداشتم. همسرم چند 
بار ترک کرد اما دوباره مصرف موادمخدر را از سر گرفت. اگرچه 
روزگار سختی را می گذراندم و همه درآمد شوهرم صرف خرید 
موادمخدر می شد ولی من به امید روزهای بهتر این سختی ها 
را تحمل می کردم و به تربیت دو فرزند کوچکم می پرداختم تا 
این که روزی دختر شــش ساله ام دچار سرماخوردگی شد و 
بیماری به  برادرش هم سرایت   کرد. من هم برای آن که دوباره 
پول ویزیت و دارو و درمان ندهم، شیشه شربت سرماخوردگی 
را از یخچال برداشــتم و یک قاشق غذاخوری به دخترم دادم، 
اما چون پسرم کوچک تر بود برای او یک قاشق چای خوری 
ریختم. هنوز نیم ساعت از این ماجرا نگذشته بود که احساس 
کردم حال فرزندانم وخیم شده است. با اضطراب و نگرانی آن 
ها را به مرکز درمانی رساندم ولی تلاش پزشکان برای نجات 
دخترم بی نتیجه ماند و جگرگوشه ام مقابل چشمان وحشت 
زده من جان سپرد. وقتی پزشکان علت مرگ او را مسمومیت 
با داروی مخدردار بیان کردند، تازه فهمیدم همســرم ته مانده 
شربت سرماخوردگی را خالی کرده و داخل آن شربت مخدردار 
متــادون را برای مصرف خودش ریخته بود.  از آن روز به بعد 
ضربه روحی شــدیدی به من وارد شد چرا که خودم را مقصر 

مرگ دخترم می دانســتم، اگرچه یک سال بعد، خداوند دختر 
زیبای دیگری را به من عطا کرد ولی اعتیاد همســرم هر روز 
زندگی مرا آشفته تر می کرد و من هیچ وقت نمی توانستم چهره 
دختر نازنینم را در لحظه مرگ فراموش کنم، چرا که او با نگاه 
معصومانه اش قلبم را تکان می داد. خلاصه گرایش همسرم به 
سمت موادمخدر صنعتی روزگارم را سیاه کرده بود. دیگر شغلی 
نداشت و کسی به او اعتماد نمی کرد. به ناچار به زباله گردی و 
جمع آوری ضایعــات می پرداخت ولی زمانی که ضایعات را 
 به منزل می آورد، همسایگان اعتراض می کردند و من مجبور
 می شدم با اصرار صاحبخانه منزل اجاره ای را تخلیه کنم. در 
هیچ منزل اجاره ای بیشتر از شش ماه دوام نمی آوردیم. چند بار 
او را با دستمزد کارگری خودم در مرکز ترک اعتیاد بستری کردم 
ولی به محض این که از آن مرکز مرخص می شد، به شدت مرا 
کتک می زد و آزار می داد که چرا او را بستری کرده ام! آن قدر 
فرش های منزل را به خاطر ضایعات کثیفی که همسرم به خانه 
می آورد، شسته ام که دیگر به انواع بیماری های روماتیسم دچار 
شده ام. این در حالی است که بعد از شیوع کرونا من هم کارم را از 
دست داده ام و خانواده همسرم نیز هیچ کمکی به من نمی کنند.  از 
طرف دیگر برای آن که همسرم سر و صدا راه نیندازد و آبروریزی 
نکند، در بیشتر اوقات از همسایگان پول قرض می کنم تا او برای 
خودش موادمخدر بخرد. حالا هم مدتی است که در غیاب من، 
پسر ۱۳ساله و دخترم را برای خرید موادمخدر به همراه خودش 
نزد فروشندگان موادمخدر می برد و من می ترسم آن ها را نیز 
معتاد کند ولی او مدعی است که برای فریب پلیس، کودکان را 
با خودش می برد تا کمتر مورد ظن نیروهای انتظامی قرار گیرد.  
دیگر نمی توانم این وضعیت را تحمل کنم اما به خاطر فرزندانم 
به طلاق هم نمی اندیشــم چرا که نگران آینده فرزندانم هستم 
 .اکنون به دنبال راه چاره ای هستم تا زندگی ام را از این آشفتگی

 و بی سر و ســامانی نجات دهم. شایان ذکر است، به دستور 
سرگرد جعفر عامری)رئیس کلانتری سپاد مشهد( اقدامات قانونی 
برای معرفی همسر زن جوان به مراکز ترک اعتیاد صورت گرفت 
و از سوی دیگر بررسی های روان شناختی و حمایتی از این زن 

در دایره مددکاری اجتماعی کلانتری آغاز شد. 

هشدار رئیس پلیس فتا کیش به والدین

سرویس حوادث// تحقیقات درباره مرگ زن جوانی که پس از قهر 
شوهرش به طرز مشکوکی به کام مرگ رفته است، از سوی مأموران 

پلیس ادامه دارد. 
عصر روز شنبه ۲۲ شــهریور مردی در تهران سراسیمه با اداره 
پلیس تماس گرفت و گفت که همســرش به طرز مشکوکی در 

خانه شان فوت کرده است.
با اعــلام این خبر تیمی از مأموران پلیــس به محل حادثه که 
آپارتمانی در شــمال تهران اســت، اعزام شدند.مأموران داخل 
پذیرایی با جســد زن جوانی روبه رو شدند که عوامل اورژانس 

مرگ وی را مشــکوک اعلام کردند. بدین ترتیب بازپرس ویژه 
قتل همراه تیمــی از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی در محل 
تحقیقات خود را آغاز کردند.شــوهر زن فوت شده که موضوع 
را به مأموران پلیس خبر داده بود، اولین کســی بود که از سوی 
تیم جنایی مورد تحقیق قرار گرفت. وی در توضیح ماجرا گفت: 
پنج سال قبل با همسرم مریم ازدواج کردم و زندگی خوبی داشتیم 
تا اینکــه از مدتی قبل با هم اختــلاف خانوادگی پیدا کردیم. 
همسرم همیشــه بهانه می گرفت و با من مشاجره لفظی می کرد 
و این درگیری های لفظی ادامه داشــت به طوریکه از رفتار های 

او خســته شــده بودم.چند روز قبل دوباره بر موضوع پیش پا 
افتاده ای با هم درگیر شــدیم و وقتی دیدم او شروع به مشاجره 
کرد، از خانه قهر کــردم و بیرون رفتم.فکر کردم چند روزی از 
خانه دور باشم بهتر است و با خودم گفتم او را به این روش تنبیه 
کنم. در این چند روز از همسرم خبری نداشتم تا اینکه با شماره 
تلفن همراهش تماس گرفتم، امــا او جواب نداد. خیلی نگران 
شدم و به خانه برگشتم، اما او در خانه را هم روی من باز نکرد 
که با کلید وارد خانه شــدم و با جسد بی جان او داخل پذیرایی 

روبه رو شدم و به اورژانس و مأموران پلیس خبر دادم.
همزمان با ادامه تحقیقات درباره این حادثه جسد زن جوان برای 
انجام آزمایش های لازم و مشــخص شدن علت اصلی مرگ به 

پزشکی قانونی فرستاده شد.

مرگ مشکوک زن جوان پس از قهر شوهرش

طرح :  آصفه جهانی

ری شماره ۳۸۵   ن سند واگذا آگهی فقدا
آقای رضا رضایی با ارائه استشهاد محلی و اعلام  فقدان یک جلد سند واگذاری شماره 385 به شماره مسلسل 379 00 
مربوط به عرصه ششدانگ یک قطعه زمین صنعتی بمساحت 75 /645متر مربع واقع در قشم شهرک صنعتی طولا سایت 
صنایع کوچک جزئی از پلاک اصلی 39 19 تقاضای صدور سند واگذاری المثنی را نموده است لذا بدین وسیله اعلام 
می نماید هرکس نسبت به ملک فوق الذکر معامله ی کرده باشد ویا مدعی وجود سند مزبورنزد خود می باشد ظرف ده 
روز از انتشار این آگهی به این اداره مراجعه و اعتراض خود را تسلیم نماید بدیهی است اگر در مهلت مقرر اعتراضی واصل و یا مدرکی ارائه  
نگردد سند واگذاری المثنی صادر و تسلیم متقاضی می گرددو سند واگذاری شماره 385 مسلسل 379 00 که مفقود گردیده از درجه اعتبار 
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در جلسه معاون فنی و عمرانی سازمان منطقه آزاد قشم 
و معاون عمرانی استاندار یزد مطرح شد

ظرفیت بالای قشم برای صادرات محصولات ساختمانی
 به کشورهای منطقه

 زهرا غفوری سرویس شهرستان// معاون فنی و عمرانی سازمان منطقه آزاد 
قشم، بر لزوم برنامه ریزی جهت اشتراک گذاشتن تجربیات و همچنین همکاری در 
حوزه های عمرانی و زیربنایی قشم با استانداری یزد تاکید کرد.به گزارش خبرنگار 
دریا، محرم بهاروند در دیدار با معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد، اظهار 
داشت: جزیره قشم با مساحتی حدود 1500 کیلومتر مربع، ظرفیت های بسیار 
خوبی در زمینه های مختلف اقتصادی، عمرانی و گردشگری را داراست.وی ادامه 
داد: در حال حاضر 12 هزار میلیارد تومان پروژه های سرمایه گذاری در منطقه 
آزاد قشم در حوزه های زیربنایی و عمرانی آماده جذب مشارکت و سرمایه گذار 
است.معاون فنی و عمرانی سازمان منطقه آزاد قشم افزود: با توجه به جایگاه استان 
یزد در زمینه تولید مصالح ساختمانی، این استان می تواند در زمینه تامین مواد و 
مصالح ساختمانی استاندارد مورد نیاز پروژه های عمرانی قشم کمک شایانی کند.

به گفته بهاروند؛ سازمان منطقه آزاد قشم در حوزه های مختلف آمادگی استفاده 
از تجربیات ســایر نقاط کشور از جمله استان یزد را  در زمینه جلب مشارکت 
سرمایه گذاران و انجام پروژه های عمرانی، زیربنایی، فضای سبز و... دارد.وی با 
اشاره به آمادگی منطقه آزاد قشم برای ایجاد یک مرکز نمایشگاهی جهت مصالح 
ســاختمانی باکیفیت یزد، تصریح کرد: قشم به واسطه دسترسی به آب های بین 
الملل و نزدیکی به کشورهای حوزه خلیج فارس، پتانسیل بسیار خوبی برای انجام 
صادرات محصولات ساختمانی باکیفیت یزد به کشورهای منطقه را داراست.معاون 
فنی و عمرانی سازمان منطقه آزاد قشم در پایان بیان کرد: برنامه ریزی بسیار خوبی 
برای انجام پروژه های عمرانی و زیربنایی در قشم صورت گرفته و این مجموعه 
برای همکاری در حوزه های مختلف سرمایه گذاری و عمرانی آمادگی کامل را 
دارد.*آمادگی یزدی ها برای ایجاد کلینیک محصولات ساختمانی در منطقه آزاد 
قشمبراساس این گزارش، معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد نیز در این 
جلسه با اشاره به بازدید سال گذشته استاندار و جمعی از معاونین استانداری یزد 
از پروژه های عمرانی منطقه آزاد قشــمِ گفت: در مدت زمان یک سال گذشته 
پیشرفت خوبی در زمینه اجرای پروژه های عمرانی و فضای سبز در منطقه آزاد 
قشم صورت گرفته است.محمد صادقیان افزود: استانداری یزد و معاونت عمرانی 
این سازمان آمادگی کامل در جهت برگزاری جلسات مستمر با سازمان منطقه آزاد 
قشم با هدف استفاده از تجربیات و بهره گرفتن از ظرفیت ها و پتانسیل های موجود 
در این منطقه را دارد.وی ادامه داد: بسیاری از سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی 
 اســتان یزد برای استفاده از ظرفیت های ویژه موجود در این جزیره و همچنین
 راه اندازی کلینیک محصولات ساختمانی یزد در منطقه آزاد قشم، اعلام آمادگی 
کرده اند.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری یزد در پایان تصریح کرد: با توجه 
به موقعیت اســتراتژیک جزیره قشم و ظرفیت های بی نظیر این جزیره با انجام 
سرمایه گذاری در زمینه های مختلف عمرانی و گردشگری و... آینده خوبی پیش 
روی این منطقه خواهد بود.گفتنی است در این جلسه نریمان توکلی جویباری 
مشاور و مدیر حوزه مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، حسین ناصری نژاد مدیر 
دفتر فنی و طرح های عمرانی، فرج طهماسبی مدیر امور شهری و روستایی، نورالله 
کرمی شاهملکی مدیر شهرسازی و معماری و حسین مرادی مدیر روابط عمومی 
و امور بین الملل این سازمان و همچنین نماینده ای از موسسه سرمایه گذاری کوثر 

یزد نیز حضور داشتند و به بیان دیدگاه ها و نظرات خود پرداختند.

خبری

شهرستان

مناطق متعدد خلیج فارس دارای پتانســیل های اقتصادی 
مهمی می باشــند و علاوه بر این که این آبراهه بین المللی 

دارای ذخایر خوبی برای ماهیگیری است. 
کرانه های ها و پسکرانه های آن دارای معادن متعددی هست که 
توسط حمل و نقل دریایی می توان نسبت به صدور آن اقدام نمود. 
بندر خمیر از بنادر معدن خیز ایران در دوره های متعدد تاریخی 
بوده است و نویسندگان داخلی و خارجی همواره به معادن این 
شهر، گمرک و مسایل مالی آن توجه ویژه ای داشته اند. در بین 
نویسندگان خلیج فارس، محمد علی خان سدیدالسلطنه که  نگاهی 
تیزبینانه به مسایل اقتصادی بنادر و جزایر خلیج فارس داشته و در 
تالیفات خود به آن ها اشاره داشته، به مسایل اقتصادی بندر خمیر 
در کتاب اعلام الناس فی احوال بندرعباس توجه خاصی داشته 
است. ایشان بندرخمیر را از مضافات عباسی دانسته و با مشاهدات 
 میدانی که از این بندر داشته، به خوبی به تمامی ارکان اقتصادی 
بندر خمیر در یک ســده و اندی پیش پرداخته است. مباحث 
اقتصــادی بندر خمیر و معادن آنن در ســفرنامه های داخلی و 
خارجی هم نمود خوبــی دارد. با وجود ایــن دقت نظری که 
سدیدالسلطنه در ارتباط با تاریخ اقتصادی بندر خمیر به عنوان 
مضافات عباسی داشته جالب توجه می باشد. بندرخمیر با توجه به 
قرار داشتن در کرانه های خلیج فارس به خوبی می توانست معادن 
خود را از طریق دریا صادر نماید به همین دلیل سرمایه گذارن 
ایرانی در دوره قاجار در این بندر سرمایه گذاری نموده بودند. این 
نوشتار که با حمایت های فرهنگی شورای اسلامی شهر بندرخمیر 
و شهردار پر تلاش و فرهنگ دوست این شهر جناب آقای مهندس 
جواد محمودی به رشته تحریر در می آید در نظر دارد به تاریخ 
اقتصادی بندرخمیر در دوره های تاریخی از نگاه سدیدالسلطنه 
بپردازد و نشــان دهد که این بندر تاریخی در آن دوره ها هم از 

اهمیت اقتصادی خوبی در زمینه معادن برخوردار بوده است.  
 محمد علی خان سدیدالســلطنه از پژوهشــگران برجســته 
خلیج فارس که ســمت های متعددی در مناطق مختلف خلیج 
فارس داشته است، بندر خمیر را از بلوک سته بندرعباس دانسته 
که که از لحاظ تقسیمات جغرافیایی جزء بندرعباس ولی از لحاظ 
سیاسی و اداری و اقتصادی در اداره معین التجار بوده است. نه تنها 
مالیات خمیر بلکه مالیات بندرعباس، میناب و جزایر قشم، هنگام، 
لارک و هرمز که دارای معادنی مانند نمک و گچ با گوگرد و خاک 
سرخ بوده اند به عهده ی معین التجار بوده است. سدیدالسلطنه در 
کتاب اعلام الناس فی احوال بندرعباس ابتدا به مسایل جغرافیایی 
بندرخمیر پرداخته و عنوان می دارد مساحت خمیر، طول آن شروع 
می شود غربا از بندر مهتابی و منتهی می شود شرقا به رودخانه 
خونو، امتداد این مسافت نه فرسنگ می باشد. عرض آنجا شمالا 
پوزه خونو، کوهی است نمک دار با کوه گوگرد ابتدا شده و انتها از 
طرف جنوب دریاست و امتداد این مسافت تقریبا ده فرسنگ است. 
حدود از طرف مغرب ناحیه جهانگیریه است که قصبات دژگان و 
بستک در آن ناحیه اند. از طرف مشرق رودخانه ی خونو است 

که آنجا از خاک گچین فاصله دارد. شمالا جنوبا دریاست. قراء 
آن ناحیه 1- بندرخمیر، 2- قریه لشتغان؛ 3-کوشک؛ 4- سایه 
خوش؛ 5- پل. مالیات آنجا عبارت می شود از عشر بخوسات 
و از عشر خرما و از ســرانه انسان و از مقررات حیوان. از سال 
1320 آن جا را خازن الدوله پسر امین السلطان تیول خود کرده 
با جزیره قشم و هر دو در اجاره ی معین التجار داده در دو هزار 
تومان و معین التجار این جا را هر سال به تصویب مالک التجار 
عباسی در هزار تومان اجاره داده. معادن مکشوفه آن جا نمک، گچ 
و گوگرد خواهد بود. اغلب گچی که در عباسی و عمان مصرف 
می شود از آنجاست. منافع معادن مزبور علاوه بر مالیات است.) 
سدیدالسلطنه، بندرعباس و خلیج فارس، 1386، ص 4-7( همان 
گونه که سدیدالسلطنه عنوان نموده است معادن گوگرد، نمک و گچ 
بندر خمیــر در دوره  قاجار از معروفیت خاصی برخوردار بوده 
است و از طرف مظفرالدین شاه، خازن الدوله آن را اداره می نموده 
است. اجاره معادن و پرداخت مالیات آن در دوره قاجار به افراد 
ایرانی و به ویژه دولتمردان معمول بوده است و بندر خمیر هم در 

همین راستا اجاره داده شده بود.   
سدیدالسلطنه در ادامه به معادن این بندر تاریخی پرداخته و عنوان 
 داشته فیمابین قصبه و دامنه ی جبال هزار و نهصد قدم مسافت

 می شود و جبال در شمال قصبه واقع اند؛ جنوب قصبه، نخلستان و 
دریاست و شمال، کوهی است مرتفع که در امتداد آن استخراج گچ 
می شود تا به معدن نمک انتها یابد؛ طرف مشرق، خاک پل است و 
طرف مغرب خاک لشتغان. جمعیت آن قصبه تقریبا ششصد خانوار 
می باشــد؛ جمعیت اناث آنجا بیشتر از رجال است و مایحتاج 
خود را از عباسی تدارک نمایند و ندرتا از لنگه و قشم وارد کنند. 
صولت الملک ضابط بستک مانع بود معین التجار معدن گوگرد 
را تصرف کند، به وســاطت سید سلیمان و تقدیم و تعارف رفع 
ممانعت گردیده، صنعت سکنه آن جا ساروج پزی و ظروف سفال 
ســازی است. اداره گمرکات در آنجا شعبه دارد. اضافه ی دخل 
ندارند و ماهی ســی تومان مواجب مدیر و اجزای آنجاست. در 
ناحیه خمیر خردل زیادی زراعت کنند. شهر خمیر هزار و پانصد 
قدم فاصله دارد از کناره دریا چون کشــتی مسافر به کناره دریا 
رسیده یک انبار وسیع در کنار بیندکه در سال هزار دویست و نود و 
اند، حیدرآبادی ها بناکرده و برای محافظت گوگردی که استخراج 
مــی نمودند. حال آن انبار در تصرف اداره گمرک و اجزای اداره 
در آن مقیمند. هزار قدم چون از آنجا به شمال روند به نخلستان 
رسیده، عرض نخلستان تقزیبا پانصد قدم و متجاوز از هزار اصله 
 می شود و از وسط نخلستان گذشته به قبرستان رسیده و وارد شهر 
می شوند. بیست باب دکان متفرقه و مسجد در قصبه موجود و 
معاش اهل قصبه از صید ماهی و مزدوری و گچ پزی و ساروج 
سازی و شترداری گذرد. علفی در این جا پیدا شود که در آب دریا 
روید و آن را هرا گویند و علوفه شتر و گاو است. صاحبان هوری 
آن علوفه را بریده با هوری و گاهی با شتر به اطراف و به عباسی 
آرند و چوب آن علف هیزم است که با کشتی به اطراف برند و به 
فروش رسانند. آن چه از خمیر صادر شود گچ است. ساروج و 
هیمه و نمک و گوگرد و انغوزه و شراع یعنی بادبان کشتی) همان، 
ص 6-12( سدیدالسلطنه به خوبی به شیوه امرار معاش مردم بندر 

خمیر و صنایع دستی آن ها در فوق پرداخته و نشان می دهد که 
صادرات هیزم، ســاروج، گوگرد و انغوزه از بندر خمیر در دوره 
های تاریخی صورت می گرفته است و کوره های گچ پزی در 
این بندر تاریخی فعال بودند. دکان داری و صید ماهی نیز از دیگر 
شیوه های امرار معاش مردم بندرخمیر بوده است. به نقش جنگل 
های حرا در بندرخمیر در تغدیه دام و دامپروری نیز اشاره شده 
است.  سدیدالسلطنه همچنین اشاره می کند:» گچ در کوهی است 
که شمال قصبه واقع و ممتد می شود تا به کوه پل که معدن نمک 
در آنجاست و استخراج کنند و چهارده کوره گچ پزی در دامنه کوه 
موجود است. فیمابین قصبه و کوره یک هزار و پانصد قدم فاصله 
است. گچ از این جا به مسقط و عمان و بحرین و لنگه و قشم و 
عباسی حمل می شود. خود رعایا گچ را سوزانده و به کناره های 
دریا رسانیده و صد من یک تومان فروشند و با کشتی به اطراف 
حمل شود. هیمه از درختی قطع کنند موسوم به سرم بر وزن جرم 
و شیره ای از این درخت عمل آید شباهت به صمغ دارد و از آن 
مرکب سیاه نوشتنی ترتیب دهند. گوگرد در دو نقطه پیدا شود که 
امکان برداشت آن و نحوه به عمل آوردن در جای دیگر توضیح 
داده خواهد شد. انغوزه در جبال خمیر پیدا شود در خشکسالی 
تقریبا بیش از دو هزار من عاید نشود، هر سال باران فراوان آید از 
پنج هزار من فزون تر اید و به تفاوت جنس  یک من از سه قران تا 
به یک تومان فروش کنند و به عباسی حمل نمایند. شراع یا بادبان 
کشتی با ریسمان هایی که از هندوستان وارد قشم می شود، بافند و 

هر یک من چهارده قران می فروشند.
 دیگر مصنوع این قصبه نسج عباست که از پشم شتر و بز بافند 
و نیکو به عمل میاورند، هریک دانه، یک تومان فروش رود. فقط 

برای نسج عبا دو کارخانه موجود است. از کوهی که انغوزه به عمل 
آید تا به کناره دریا سه فرسنگ است و در موقع معادن گوگرد دو 
چشمه ی آب معدنی وجود دارد موسوم به چشمه ی سید محمد 
علی و چشمه زاد محمود و حوض آب برای استحمام در آن جا 
بنا کرده اند. قریب معادن گوگرد، خاک نرمی پیدا می شود، گویا 
ساییده اند به رنگ سفید و رنگ خاک تیره و طعم جوهر گوگرد 
دارد و نزد ســکنه ی آنجا موسوم است به گل بوره برای معالجه 
اسپرز به کار برند. ترتیب مالیات در این بلوک بدین گونه است، 
از خرما و جو و گندم عشر دریافت شود، سرانه انسان هم جاری 
است. یعنی هر شخصی صاحب خانه و عیال شود به تفاوت ثروت 
خود ســرانه می دهد که از یک قــران تنزل نکند و از دو تومان 

تجاوز ننماید. 
از هر دام ماهیگیری سالیانه پنج قران، از هر یک شتر کرایه کش 
سالیانه ده قران و از هر بغله بیست تومان و از هر بقاره ده تومان و 
از هریک بلم یک تومان سالیانه دریافت دارند. از همین چند رشته 
ســالیانه تجاوز از هزار تومان عاید شود. وزن اینجا هر یک من 
عبارت از هزار مثقال عباسی است. ) سدیدالسلطنه، اعلام الناس...، 
1386، ص4-13( سدیدالسلطنه به خوبی به شیوه مالیات گیری 
در شــهر بندرخمیر پرداخته و شیوه گرفتن مالیات را در اقتصاد 
دریامحور بندرخمیر را به خوبی بیان نموده است. همچنین به صنایع 
دستی این شهر نظیر عبابافی و درست کردن بادبان برای کشتی های 
بادبانی اشارات خوبی دارد. توجه به کوره های گچ پزی در تاریخ 
اقتصادی بندرخمیر از دیگر مباحثی است که سدیدالسلطنه به آن 
پرداختــه و عنوان می دارد که فروش گچ حاصل از کوره های گچ 

پزی از منابع مهم امرار معاش مردم بندرخمیر بوده است.  

تاریخ اقتصادی بندرخمیر از نگاه سدید السلطنه

 آتش از بین برنده مواد آلی خاک می باشد  
بجای آتش زدن پسماندهای کشاورزی آنها را دفن کنیم

روابط عمومی اداره کل
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

طرح :  امیر کاربخش

                                                           
 M.hassannIa gMaIl.coM@

 دکتر محمد حسن نیا/ دریا
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امین درساره سرویس شهرستان//  با حضور 
تعاون  اداره  ،رئیــس  خمیر  فرمانداربندر 
 ،کار و رفاه اجتماعــی و جمعی از مدیران 
 تعاونی های شهرســتان بنــدر خمیر از

 تعاونی های برتر شهرســتان بندر خمیر 
تجلیل شد.

در این آیین از شــرکت های تعاونی ساحل 
بتن خمیر،زرین نگاره هرمز، مروارید بندرپل، 

لنجداران ســوخت رســانی جنگل خمیر، 
لنجــداران الماس جنگل حرا، پلاســتوفوم 
بندرخمیــر و تعاونی صیــادان بندرخمیربا 

اهــدای لوح تقدیــر و تندیــس تجلیل به 
عمل آمد.گفتنی اســت شهرستان بندر خمیر 

دارای236 تعاونی می باشد.
 همچنیــن پیش از ایــن مراســم، مدیران 
تعاونی ها به بیان مســائل، مشکلات و نقطه 

نظرات خود با فرماندار پرداختند.

تجلیل از تعاونی های برتر بندر خمیر

سرویس شهرستان//  امام جمعه کیش گفت: تامین اجتماعی 
به جای انتقال میلیاردها پول و سرمایه مردم جزیره کیش به 
استان هرمزگان و تهران، باید نسبت به ایجاد یک درمانگاه 

در این منطقه که شایسته کیشوندان است اقدام کند. 
حجت الاسلام والمسلمین حســن زاده در دیدار با هیات 
امنای بیمارستان و مرکز توسعه سلامت، کیش ضمن تشکر 
از آنان به خاطــر ارائه خدمات درمانی و بیمارســتانی، 
قدردانی از تلاشــگران بی منت این عرصه را یک وظیفه 
شــرعی دانست و گفت: پس از شــیوع ویروس کرونا نیز 
ما شــاهد تلاش هــای ارزنده ای در ســطح جزیره برای 
کنتــرل بیماری و درمان بیماران بودیــم امام جمعه کیش 
در این نشست که با محوریت ارائه گزارش های عملکرد 
بیمارستان و مرکز توسعه سلامت کیش برگزار شد، حوزه 
درمان، آموزش و پرورش و مسکن را سه موضوع مهم و 
از نیازهای اصلی ســاکنان جزیره عنوان کرد.وی در ادامه 
تصریح کرد: بحث اصلی در خبری که پیشــتر توسط یک 
رسانه منعکس شــد، معطوف به گلایه از تامین اجتماعی 
بــرای ایجاد مرکز یا مراکز درمانی جدید در کیش اســت 
و بــه اعتقاد من، تامین اجتماعی باید به این موضوع ورود 

پیدا کند.
حجت الاســلام حسن زاده با بیان این که نقش مهم تامین 
اجتماعی در ارتقا و توســعه زیر ساخت های بهداشت و 
درمان جزیره کیش بسیار حائز اهمیت است اظهار داشت: 
تامین اجتماعی به جای انتقال میلیاردها پول و ســرمایه 

مردم جزیره کیش به استان هرمزگان و تهران، باید نسبت 
به ایجاد یک درمانگاه در این منطقه که شایسته کیشوندان 
اســت اقدام کند و گلایه قبلی معطوف به آن مجموعه بود 
که با عدم رعایت دقت لازم رســانه ای شده بود.وی ارائه 
خدمات درمانی ارزان قیمت به کیشــوندان را از وظایف 
اصلی دولت دانســت و افزود: بیمارســتان کیش موظف 
نیســت، بار همه خدمات به کیشوندان را تنهایی به دوش 
بکشد. این موضوعات در خطبه های نماز جمعه اخیر نیز 
مطرح شده بود و خبرنگاری که سواد رسانه ای و درستی 
قلــم بر خوردار نبوده، هدف اصلی را به انحراف کشــید. 
بحث و موضوع مطرح شــده هیچ ارتباطی به بیمارستان 
و کادر درمان ســازمان منطقه آزاد کیش نداشته است.امام 
جمعه کیش در ادامه گفت: لازم اســت در حوزه مسکن، 
طرح هایی اجرایی و عملیاتی شــود تا مردم این منطقه از 
جمله خبرنگارانی که سال ها در این جزیره ساکن هستند 

از این تسهیلات بهره مند شوند.
وی به بیانات ارزشــمند مقام معظم رهبری در دیدار اخیر 
با دولت مردان، اشاره کرد و گفت: یک سال باقی مانده از 
دولت تدبیر و امید فرصت خوبی برای انجام کارهای باقی 
مانده اســت. در برخی از کشــورها بعد از انتخاب رئیس 
جمهور یک برنامه صد روزه ارائه می شــود و بعد از صد 
روز خبرنگاران و اصحاب رســانه ها و مردم عملکرد این 
دولت را مورد ارزیابی قرار مــی دهند. یک چهارم دوره 

ریاســت جمهوری عدد قابل توجهی است و بخش مهمی 
از وقت و فرصت خوبی برای انجام کار و تلاش هســت. 
این یک ســال، تجربه 7 سال ریاســت جمهوری است و 
بنابراین یک سال ویژه است و کارهایی که آغاز شده باید 
به سر انجام برسد.به گزارش ایرنا، وی با استناد به دیدگاه 
مقام معظم رهبری عنوان کرد: مسئولین دولتی که سکاندار 
کارهای اجرایی در جزیره کیش هســتند باید کار هایی از 
خود به جا بگذارند تا از برکت دعای آینده بهره مند شوند.

در ادامه این نشســت ســعید پورعلی معاون فرهنگی و 
اجتماعی ســازمان منطقه آزاد کیش با بیان اینکه به حوزه 
بهداشــت و درمان در هفت ماه اخیر امکانات و اعتبارات 
خوبی برای مبارزه با کرونا اختصاص و به توفیقات زیادی 
در ســطح ملی و منطقه ای دست یافته ایم، گفت: گزارشی 
از تلاش های شــبانه روزی پرسنل بهداشت و درمان در 
حوزه مقابله با بیماری کرونا تهیه و در مصاحبه و سخنرانی 
مسئولین بهداشت و درمان ارائه شده است.پورعلی تریبون 
نمازجمعه را امید بخش و امین برای حمایت از سیاســت 
های سازمان و مطالبات مردم دانست و افزود: بحث مسکن 
ملی برای اقشــار نیازمند و فاقد خانه و توجه به مســائل 
آموزش و پرورش هم با حمایت های امام جمعه توســط 
سازمان منطقه آزاد کیش دنبال خواهد شد.شایان ذکر است 
در دیدار هیئت امنای بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی 
و مرکز توسعه سلامت کیش با حجت الاسلام و المسلمین 
حسن زاده امام جمعه کیش، سعید پورعلی معاون فرهنگی 
و اجتماعی و ملک بهمن شیردل مدیر اجتماعی، بهداشت 
و درمان ســازمان منطقه آزاد کیش، مصطفی نادعلی نژاد 
رئیس بیمارســتان کیش و محمدرضا رضانیا رئیس مرکز 

توسعه سلامت کیش حضور داشتند

امام جمعه کیش: 

تامین اجتماعی، مرکز درمانی جدید در کیش ایجاد کند

برگ سبز و کارت خودروی پژو glx ۴۰۵ مدل ۹۵ رنگ خاکستری به شماره پلاک ۵۹۱ ج ۶۱ ایران ۸۴ به شماره 
موتور k ۰ ۷۸ ۴۱ ۷۳ ۱۲۴ و شماره شاسی naam ۰۱ ce ۰ fk۵۱ ۴۳ ۵۴ به نام سمانه رئیسی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد

مفقودی



سلامت

  طالع بینی  

سه شنبه  25 شهریور 1399

26 محرم 1442

 سال نوزدهم شماره 3415

فروردین :    
نگرانی های بی مــورد و کم اهمیت را کنار بگذارید. 
از جایی که انتظارش را نداشــتید پولی به دست تان 
می رسد، بهتر است که قسمتی از این پول را پس انداز 
کنید و آینده مالی تان را تضمین نمایید. قرار است به همراه دوستان 
قدیمی دور هم بنشینید و حسابی خوش بگذرانید، از این موقعیت 
نهایت استفاده را ببرید. روز خوبی برای عاشقی در پیش روی شما 
است. به فکر مشارکت برای انجام کار جدیدی افتاده اید و می خواهید 
سرمایه تان را در کار جدیدی با فردی شریک شوید، امروز بهترین 
زمان برای آغاز این مشــارکت است و مطمئن باشید از شراکتی که 
امروز آغاز می کنید، متحمل ضرری نخواهید شد. اجازه ندهید کار 

عقب افتاده ای از امروز به فردا موکول شود.
     اردیبهشت   : 

ذهن آشــفته ای دارید و همیشه نگران هستید، در 
اولین فرصت کارهای تان را مرتب کنید و شــرایط 
آشــفتگی ذهنی را از بین ببرید. قصد عقد قرارداد 
مالی جدیدی دارید، اما آن گونه که انتظار دارید از این قرارداد سود 
نخواهید کرد. همســر یا عشق زندگی تان امروز از شما درخواستی 
دارد که از عهده انجام آن ناتوان هستید. انسان هنرمندی هستید، اما 
تاکنون کسی به هنر شما پی نبرده است، امروز شرایط تغییر می کند و 
فرصتی پیدا می کنید تا هنر خود را به رخ دیگران بکشید. قلب تان 
برای اطرافیان می تپد، به خاطر داشته باشید که این روحیه بی نتیجه 

نمی ماند و اطرافیان در مشکلات دست شما را خواهند گرفت.
 خرداد  :

اتفاق ناخوشــایندی را امروز تجربه خواهید کرد. 
مشغول انجام کار مهمی هستید، اما این کار به دلیل 
نداشتن سرمایه کافی به ثمر نخواهد نشست. همسر 
یا عشق زندگی تان دلتنگ شما است و امروز دمی در 
کنار ایشان بنشینید و از عشق و محبت بگویید. کار جدیدی به شما 
واگذار می شود و پیشرفت شما به انجام موفقیت آمیز این کار بستگی 
دارد، در نتیجه تلاش بیشــتری برای انجام این کار به خرج دهید و 
کاری انجــام دهید که مو لای درز آن نرود. ایده های خلاقانه ای به 
ذهن شما رسیده و مطمئن باشید که اجرای این ایده ها دستاورد های 

چشمگیری را برای شما به دنبال خواهد داشت.
 تیر  :

 امروز از همیشه سرحال تر به نظر می رسید و خطری 
وجود نازنین تان را تهدید نمی کند. عازم مسافرت 
هستید و بار سفر بسته اید، اما مواظب باشید چرا که 
احتمال دارد یکی از کالا های باارزش شما در این مسافرت گم شود. 
امکان دارد که حرف ناپســندی از دهان شما خارج شود و زمینه 
ناراحتی اطرافیان را فراهم کند. فکری به حال سرووضع تان بردارید و 
با خرید چند دست لباس شیک و زیبا، حسابی خوش تیپ کنید. یکی 
از دوستان که مدتی است دلتنگ او هستید، امروز سرزده به دیدارتان 
می آید. احساس می کنید فردی به همسر یا عشق زندگی تان نظر بدی 
دارد، اما این احساس نادرست است و متوجه خواهید شد که این فرد 

به غیر از نیت خیر، به دنبال چیز دیگری نیست.
 مرداد:

اوقات فراغــت زیادی دارید و امروز فرصتی برای 
اســتراحت پیدا می کنید. بعدازظهر امروز فرصتی 
فراهم می شود تا به همراه دوستان یا اعضای خانواده 
برای خرید بیرون بروید و حســابی تفریح کنید. به درک و تفاهم 
بیشتری با همسر یا عشــق زندگی تان می رسید و عشقی بی پرده و 
خاطره انگیز را تجربه می کنید. فکری ناب در سر دارید، اما این فکر 
را با کسی در میان نگذاشــته اید و از شکست ایده های تان هراس 
دارید. امروز زمان مناسبی است که به ایده خود جامه عمل بپوشانید.

  شهریور  :
کار های عقب افتاده زیادی دارید و این وضعیت زمینه 
دلخوری اطرافیان را فراهم کرده است. درک و تفاهم 
متقابلی میان شما و همسر یا عشق زندگی تان وجود 
ندارد و این وضعیت روز به روز فاصله میان شما را 
بیشتر کرده اســت، قبل از اینکه این شرایط کار شما را به جدایی 
بکشاند، در اولین فرصت با عشق زندگی تان صحبت کنید و فکری 

برای افزایش درک و تفاهم متقابل بردارید.  
مهر: 

دل مشغولی های بی دلیل را فراموش کنید و بیشتر 
از همیشه خوش بگذرانید. خبری خوشحال کننده 
امروز به دست شما خواهد رسید. احتمال آشنایی 
شــما با یاری خوش قدوبالا وجود دارد، این آشنایی زمینه عشقی 
سوزان و آتشین را فراهم خواهد کرد. با تمام وجود پذیرای این عشق 
باشید و بدانید که با عشقی جاودان و ماندگار سروکار خواهید داشت.  

   آبان : 
 همســر یا عشــق زندگی تان امروز بی حوصله و 
کم طاقت است و اصلا اعصاب ندارد، اجازه ندهید 
کم حوصلگی وی زمینه ناراحتی شما را فراهم کند 
و عشــق زندگی تان را به حال خودش بگذارید و مطمئن باشید که 
گذشت زمان حال و روحیه وی را بهتر خواهد کرد. مشکلی که سر 

راه تان قرار می گیرد را با تدبیر پشت سر بگذارید.
آذر  :     

امروز قصد سرمایه گذاری بلند مدتی را دارید، اما 
روز خوبی را برای سرمایه گذاری انتخاب نکرده اید 
و این ســرمایه گذاری به غیر از ضرر، چیزی برای 
شما به دنبال نخواهد داشت. یکی از اعضای خانواده امروز به کمک 
شــما نیاز دارد، دست این فرد را بگیرید و مطمئن باشید که ایشان 
کمک شــما را به یاد خواهد داشت و در آینده این کمک را جبران 

می کند. 
    دی  : 

امــروز بخت با شــما یار اســت و وام یا پولی به 
دست تان می رســد. احتمال ایجاد مشاجره ای میان 
اعضای خانواده بر سر مشکلات مالی وجود دارد. 
بیشتر از همیشه مواظب گفتار خود باشید و چیزی نگویید که زمینه 

دلخوری همسر یا عشق زندگی تان را فراهم کند. 
بهمن:

 روز سرشــار از انرژی را آغــاز کرده اید، از این انرژی 
برای کمک به دوســتان و آشنایان بهره بگیرید. احتمال 
ولخرجی شما وجود دارد و اگر نمی خواهید ضرر کنید، 
امروز حسابی مواظب حساب و کتاب های تان باشید. سری به بزرگان فامیل 

بزنید و از آن ها دلجویی کنید. 
 اسفند :

احوال پرس پدر و مادر یا بزرگان فامیل نیســتید و ادامه 
این وضعیت شما را از چشم ایشان خواهد انداخت. قدر 
لحظه های زندگی خود را بدانید و تا می توانید عاشــقی 
کنید. روزی سرشار از نشاط و شادکامی و خبر های خوش انتظار شما را 
می کشد. کار های خیر بیشتری انجام دهید و به خاطر داشته باشید که هر 

چیزی که بکارید، همان را برداشت خواهید کرد. 
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 ســرویس ســلامت // همزمان با سال تحصیلی 
متفاوتی که دانش آموزان در مدارس تجربه می کنند، 
دوران متفاوتــی هم برای خانواده ها آغاز شــده 
است. خانواده هایی که تا پیش از این بخش عمده 
مسئولیت آموزش فرزندانشان را به مدارس واگذار 

کرده بودند حالا مسئولیتی دوچندان یافته اند.
مادران زمان فراغت بسیار محدودی دارند و مسئولیت نظارت 
بر چگونگی حضور فرزندانشان در کلاس های درس عملا به 
آنها واگذار شده و این در حالی است که نگرانی های زیادی 
درباره پیامدهای طولانی شدن آموزش از راه دور بر سلامت 
روان دانش آموزان و وابستگی شدید آنها به اینترنت وجود 

دارد.
 در نخستین ماه های شیوع کرونا در جهان،  تعطیلی مدارس 
اتفاق خوشــایندی بــود، هم برای خانواده هــا و هم برای 
دانش آموزان. درس خواندن در خانه تجربه تازه ای به شمار 
می رفت که در میانه همه گیری کووید-19 بسیاری قدردان آن 
بودند.حالا اما شرایط متفاوت است. تا چندماه دیگر تجربه 
زیستن در کنار کرونا یک ساله می شود و پیامدهای اختلالی 
که کرونا در بخش های مختلف برجای گذاشته روشن شده 
است. روانشناسان می گویند، تعطیل شدن مدارس، کودکان را 
از دوستانشــان و شبکه گسترده جامعه آنها جدا کرده است 
و به نظر می رسد بر ســلامت روان آنها تأثیر داشته باشد و 
بسیار مهم است که مراقبت های بهداشت روان برای کودکان و 

نوجوانان بسیار جدی گرفته شود.
جیمی.دی آتــن، روانپزشــک، در مقالــه ای در نشــریه 
سایکولوژی تودی هشــدار داده است که بیشتر اختلالات 
بهداشــت روان که در بزرگسالی نمود پیدا می کند از دوران 
کودکی آغاز می شود. اختلالاتی که اگر زود شناسایی و درمان 
نشوند، به طور بالقوه منجر به ضعف در سلامت و پیامدهای 
اجتماعی می شــود. او هشــدار داده اســت که تحت تأثیر 

کرونا میلیون ها کودک و نوجــوان صبح ها در خانه یا اتاق 
شخصی شان محبوس هستند.

پیامدهای این شرایط منجر به کاهش شدید تحرک کودکان، 
محدودیت ارتباط آنها با دیگــران و مصرف خارج از حد 
تعادل اینترنت و تلویزیون می شود. چالش اساسی در این میان 
نقشی است که به خانواده ها محول شده است. تعطیلی مدارس 
به معنای تغییر نقش از معلم به والدین اســت، اما کم نیستند 

والدینی که برای پذیرش این نقش هم آمادگی کافی ندارند.
حسن موســوی چلک، رئیس انجمن مددکاری اجتماعی 
ایران، با بیان اینکه کارکردهایی که محیط مدرســه دارد در 
هیچ کتابی یافت نمی شود، می گوید: دانش آموزان در مدرسه 
علاوه بر یادگیری مباحث آموزشــی، موضوعاتی مثل نظم 
و مســئولیت پذیری اجتماعی، احترام به دیگران، پشتکار، 
آشــنایی با هنجارها و ارزش هــای اجتماعی و فرهنگی 
و احترام به تفاوت ها را در تعامل با ســایر دانش آموزان و 
اولیای مدرسه می آموزند.به  گفته او،  بخشی از مهارت هایی 
که دانش آموزان در مــدارس فرا می گیرند در هیچ کتاب و 
جزوه ای یافت نمی شود و بسیاری از فعالیت هایی که کودکان 
باید در مدرسه آموزش ببینند در شرایط خانه ماندن یا مهیا 
نمی شود و یا کمرنگ  می شود.موسوی چلک با تأکید بر اینکه 
حضور دانش آموزان در مدرسه در شرایط عادی به سلامت 
اجتماعی آنها بیشتر کمک می کند، ادامه می دهد:  ماندن در 
خانه دانش آموزان را از خطر ابتلا به کرونا حفظ می کند اما 
آنها را در معرض مخاطرات دیگری قرار می دهد. خانه در 
شرایط کنونی و با تکیه بر فضای مجازی نمی تواند بخشی 
از کارکردهای مدرسه را به طور کامل جبران کند. تا ماه های 
قبل از کرونا، این تعاملات با دیگر دانش آموزان و گروه های 
هم سن و سال بر عهده اولیای مدرسه بود و الان خانواده ها 
نقش پر رنگ تری در شــرایط کرونایی برای حفظ سلامت 

روان، بالابردن سواد اجتماعی، مهارت ها، کارهای گروهی، 
نیکوکاری و کارهای داوطلبانه ایفا می کنند.

آنطور که رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران می گوید؛ در 
شرایط کنونی  خانواده ها باید با وجود مشغله هایی که دارند 
بیشتر کنار فرزندانشان باشند تا بلکه پیامدهای منفی ناشی 
از حضور نداشــتن دانش آموزان در مدرسه و کارکردهای 
اجتماعی آن را تا حدودی پوشش دهند. او می گوید: طولانی 
شدن این روند نگرانی هایی ایجاد می کند؛ وابستگی بیش از 
حد کودکان به فضای مجازی و چرخش اطلاعات غیرقابل 
کنترل در این فضا به ویژه برای بچه هایی که در سنین کمتر 
قرار دارند می تواند تهدیدی جدی برای آینده و سلامت آنها 
به همراه داشته باشد.کارشناسان می گویند: همکاری خانواده 
و دانش آموز در زمانی که فضای مجازی جایگزین حضور 
در مدرسه شده ، نقش بســیار تعیین کننده ای دارد. در خانه 
 ماندن و آموزش مجازی نباید منجر به بی نظمی برنامه زندگی 
و آموزشــی کودکان و حضور بیش از اندازه آنها در فضای 
مجازی شود.به  گفته چلک، مسئله ای که خانواده ها باید بدانند 
این است در زمانی که کودکان عمدتا در خانه تحت آموزش 
آنلاین هستند، مدیریت اســتفاده از فضای مجازی و نظم 
برنامه های روزانه آنها نباید به هم بخورد، چرا که این مسئله بر 
سلامت آنها تأثیرات نامطلوبی خواهد داشت. درواقع کودکان 
باید در ساعت مشخصی بیدار شوند، بخوابند و برنامه روزانه 

منظمی را دنبال کنند، مانند زمانی که به مدرسه می رفتند.
در غیراین صــورت پــس از عبــور از دوران کرونا هم 
دانش آموزان عادت های جدیدی پیدا می کنند که بازگشت به 
مدرسه را برای آنها دشوار می کنند.یکی از مهم ترین دلایل 
فراخواندن دانش آموزان به کلاس های درس در هشتمین ماه 
همزیستی با کرونا در جهان، روشن شدن مخاطرات آموزش 

از راه دور طولانی مدت بر دانش آموزان بوده است.

اگرچه پیامدهای این خانه نشــینی بــرای همه کودکان در 
مناطق مختلف جهان یکســان نبوده اســت، اما تحقیقات 
متعددی افزایش احساس افسردگی در کودکان و نوجوانان 
را گزارش کرده اند.شــیوا دولت آبادی، روانشناس نیز با بیان 
اینکه نگرانــی خانواده ها عقب افتــادن بچه ها از آموزش 
است، به »همشــهری« می گوید: بچه ها در بیشتر شهرهای 
جهان تحت تأثیر همه گیری کرونا شــرایط مشابهی دارند و 
جامعه پذیری آنها به نوعی با اختلال مواجه شده است. علاوه 

بر اینکه مسئله بازماندگی از تحصیل وجود دارد.
این دو مسئله اصلی پیش روی ما هستند که نباید از آنها غفلت 
کنیم.به  گفته او، مدرســه یک مکان اجتماعی و محلی برای 
آماده کردن دانش آموزان برای زندگی اجتماعی و بزرگسالی 
است و اگر فقط قرار به آموزش مجازی باشد جای بسیاری 
از آموزش هایی که در مــدارس به دانش آموزان تعلیم داده 
می شد خالی می ماند.او درباره راهکارهایی که خانواده ها در 

سال تحصیلی جدید باید مورد توجه قرار دهند، می گوید:
اگرچــه ناچار به آموزش مجازی دانش آموزان هســتیم و 

بســیاری از خانواده ها با فرســتادن فرزندانشان به مدرسه 
مخالفت کرده اند، اما باید تمهیداتی اندیشیده شود تا جای خالی 
آموزش هایی مثل مهارت های زندگی و ارتباطات دسته جمعی 
خالی نماند و بچه ها به نوعی دچار جداافتادگی از اجتماع و 
هم سن و سال های خود نشوند.در عین اینکه خانواده ها باید 
به علائم تغییر رفتار فرزندانشان تحت تأثیر شرایط آموزشی 
جدید توجه داشته باشند.به گفته دولت آبادی، این جدا افتادن 
از هم سن و سال ها برای کودکان بسیار مهم تر از سایر افراد 
اســت، چرا که آنها تصور می کنند این شرایط پایدار خواهد 
بود و هیچ تغییری نخواهد کرد. او با بیان اینکه تعداد زیادی 
از دانش آموزان به دلیل شرایط خاص خانوادگی شان، توانایی 
استفاده از شبکه های مجازی را ندارند، از افزایش نابرابری 
در دسترسی به امکانات آموزشی در سال تحصیلی جاری و 
همزمان با کرونا ابراز نگرانی کرد. به گفته او،  این مسئله باید 
به صورت کلان رفع شود و ابزارهای لازم با برنامه ریزی های 
کلان در اختیار دانش آموزان قرار بگیرد. در غیر این صورت 

شاهد بروز شکاف در آموزش دانش آموزان خواهیم بود.

 آموزش آنلاین، جامعه پذیری آفلاین

 پیامدهای منفی در خانه ماندن دانش آموزان

 سرویس سلامت //با توجه به شواهد موجود درباره ویتامین ها توصیه می شود افراد از مولتی 
ویتامین ها برای افزایش سیستم ایمنی بدن برای مبارزه با بیماری کووید- ۱۹ استفاده کنند.

 موضوع مصرف مولتی ویتامین یا تزریق نوروبیون برای پیشگیری ضعف و عوارض بعد از درمان 
کرونا از پرسش های پر تکرار این روزها است. با شروع اپیدمی ویروس کرونا در سراسر دنیا تمام 
متخصصین و محققین را برای درمان این ویروس جدید به تکاپو وا داشت، از جمله توجهات به 
سمت نقش مکمل ها و ویتامین ها برای پیشگیری و افزایش سیستم ایمنی بدن در برابر بیماری 
کووید-19 معطوف شد. حال سوال اینجاست که آیا مصرف مولتی ویتامین یا تزریق نوروبیون برای 

ضعف و عوارض بعد از درمان کرونا توصیه می شود؟
 تاثیر انواع ویتامین ها در بیماری کووید-۱۹

 ویتامین C: به نظر می رسد مصرف ویتامین C توسط بیماران دارای بیماری های شدید و بحرانی 
مفید باشد. این ویتامین دارای اثر ضد التهابی است و موجب افزایش ایمنی سلولی و یکپارچگی 
عروقی می شود. مطالعات نشان داده اند که ویتامین C در درمان بیماران مبتلا به ذات الریه که حالت 
شدید بیماری کووید-19 را تجربه می کنند، اثرات مفیدی دارد. توصیه می شود این بیماران روزانه 
ویتامین C را به صورت مکمل و یا در رژیم غذایی مصرف کنند. اما برای حالتی که بیماری شدید 

نیست محققین دلیل کافی برای مصرف ویتامین C پیدا نکرده اند.ویتامین D: یافته های جدید 
تأثیر مکمل های ویتامینD  را در کمک به سیستم ایمنی بدن در مبارزه با کووید-19 تأیید کرده 
 :B12 به شدت روی پاسخ به عفونت تأثیر می گذارد.ویتامین D است. به این معنی که ویتامین
کمبود این ویتامین موجب کم خونی، احساس ضعف، افسردگی، زخم دهان و زبان، اختلالات 
روحی، کاهش حافظه، کاهش وزن، اختلال در راه رفتن و بوی بد دهان می شود. بیماران مبتلا به 
کووید-19 که کم خونی و بیماری های التهابی روده دارند باید حتما ویتامین B12 را به صورت 
تزریقی یا خوراکی مصرف کنند اما با توجه به شرایط پیش آمده به دلیل ازدحام و تراکم احتمالی 
جمعیت در مراکز ارائه خدمات، توصیه محققین به مصرف نوع خوراکی است. با توجه به شواهد 
موجود توصیه می شود افراد از مولتی ویتامین ها برای افزایش سیستم ایمنی بدن برای مبارزه با 

بیماری کووید- 19 استفاده کنند. 

 تاثیر مصرف ۳ نوع ویتامین بر پیشگیری و درمان کرونا

  
ســرویس ســلامت //دکترزهــرا 

اصطلاح  گفت:  نوع پرســت 
طیــف  »اختــلالات 

اتیســم«، یکــی از 
گروه  اختــلالات 

عصبی  اختلالات 
که  است  رشدی 
و  رشد  آنها،  در 

صحیح  تحول 
یا  مغــز 

عصبی  دســتگاه 
به  اصطلاح  ایــن  می  شــود.  مختل  مرکزی 
مشــکلاتی در عملکرد مغز و دستگاه عصبی 

اشاره دارد.
اصطــلاح »اختلالات طیف اتیســم«، یکی از 
رشــدی  عصبی  اختلالات  گــروه  اختلالات 
اســت که در آنها، رشــد و تحول صحیح مغز 
یا دســتگاه عصبی مرکزی مختل می  شود. این 
اصطلاح به مشکلاتی در عملکرد مغز و دستگاه 
عصبی اشــاره دارد که همزمان با رشد فرد، بر 
هیجان، توانایی یادگیری و حافظه او تاثیر منفی 

می  گذارند.
خصوصیات اتُیسم

اتیســم  خصوصیــات اصلی اختلالات طیف 
با نشــانه  هایی در دو زمینه رفتاری مشــخص 
شــده اند که عبارتنــد از: ( نقــص در ارتباط 
اجتماعــی و 2( رفتارها، علایق یا فعالیت  های 
تکــراری و محدود. اصطــلاح »طیف« به این 
موضوع اشــاره دارد که نشانه  های این اختلال، 
بسته به شدت آنها، سطح رشدی و سن تقویمی، 

بسیار متغیر هستند.
علائم اتیسم

علایم این اختلال از 18 ماهگی شروع شده و 
معمولا در 24 ماهگی قابل تشخیص است. در 
حال حاضر جهت تشخیص اتیسم، هیچ 
ندارد و  بیولوژیــک وجود  آزمایش 
آنهایی که طراحی شده اند، به رغم 
نتایج بسیار خوب )گاهی تا 94 
درصد دقت(، هنوز به طور بالینی 
بــه کار می  روند بررســی  های 
وجود  احتمــال  شــده  انجام 
ایجاد  باعث  که  ژنتیکی  عاملی 
اختلال در سیســتم عصبی-
رشــدی می  شود را در 
بروز ایــن اختلال 
موثــر می  دانند. 

هر چنــد عوامل دیگــری نظیــر اختلالات 
کروموزومی، عوامل بیوشیمیایی، عوامل جنینی، 
ناهنجاری  های مغزی نیز مطرح هستند و نقش و 
شدت اثرآنها در بروز اختلال در دست بررسی 
و تحقیق اســت. این اختلال باعث می  شود که 
مغز نتوانــد در زمینه ارتباطــات اجتماعی و 
رفتارهای ارتباطی به درستی عمل کند. کودکان 
و بزرگســالان دارای اتیســم در زمینه ارتباط 
کلامی   و غیــر کلامی، رفتارهــای اجتماعی، 
فعالیت  های  بازی،  کننده و  فعالیت  های سرگرم 
حسی، مسیر رشــد و توانمندی  های شناختی، 
عملکرد اجرایی و همدلی دارای مشکل بوده و 
یا با گروه سنی خود در زمینه عملکردهای ذکر 

شده متفاوت هستند.
کودکان دارای اختلال، دارای نوعی ناهماهنگی 
حســی هســتند که خــود را در عملکردهای 
مختلفــی مانند وضعیت راه رفتــن و بوییدن، 
چشــیدن و به دهان بردن و خوابیدن نشــان 
می  دهــد. لــذا به محــرکات حســی معمول 
پاسخ  های غیر طبیعی مثل پاسخ  های اجتنابی و 
واکنش  های بیش از حد و یا کمتر از حد نشان 
می دهند. اختلال و مشکلاتی در زمینة عواطف، 

مهارتهــای حرکتی به خصوص حرکات ظریف 
دســت  ها، فعالیت  های روزمره زندگی و بازی، 
یادگیری زبان و گفتار طبیعی، و مشــکلاتی در 
زمینــة تقلید از دیگران در ایــن کودکان دیده 
می شــود. لذا این اختلال سازگاری فرد را به 
شــدت تحت تاثر خود قــرار می  دهد و باعث 
می  شــود که او نتوانــد از توانمندی  های خود 
اســتفاده کند. این اختــلال مهارت های کلامی 
  و غیــر کلامی   ارتباطی و تعامــل اجتماعی را 
به طور معنی داری تحت تاثیر خود قرار می  دهد 
و عــلاوه بر تاثیر بر اغلب جنبه  های رشــدی 
و اجتماعی، اثر آن بر عملکردهای آموزشــی 
شــناختی کودک نیز مشــاهده می  شود. سایر 
ویژگی های همراه با اتُیســم عبارتند از وجود 
علایــم و الگوهای رفتــاری، حرکتی تکراری 
مقاومت در برابر تغییرات محیطی و یا تغییر در 
فعالیت  های روزمره زندگی و واکنش  های غیر 
طبیعی نسبت به تجارب حسی. مثلا حساسیت 
بیش از اندازه نسبت به صدا و یا لمس شدن و 
سایر محرک  های حسی. پس می توان گفت که، 
این کودکان دارای طیف وســیعی از اختلالات 

روان شناختی و پزشکی هستند.
تشخیص و درمان اتیسم

با این کــه اختلالات طیف اتیســم مادام العمر 
هســتند، اما فرد مبتلا با آموزش  های مســتمر 
می تواند از زندگی طبیعی تری برخوردار شود. 
تحقیقات نشان داده است که تشخیص زودهنگام 
این اختــلالات، در درمــان و بهبود وضعیت 
کودکان مبتلا بسیار مؤثر است. هر چقدر زودتر 
بتوان این اختلالات را در یک کودک تشخیص 
داد، زودتر هم می  شــود از برنامه  های درمانی 
بــرای کمک به این کودکان بهــره برد و بعلاوه 
هر چه برنامه درمانی منظم تر و دارای ساختار 
دقیق تری باشد، می  توان نتایج بهتری را بدست 
آورد. لذا تشخیص این اختلالات در سنین اولیه 
زندگی اهمیت دارد و مداخلات تاثیر بیشتری 
خواهند داشت. بایستی توجه داشت که شناخت 
اختلال هر چه باشد، آموزش و مداخله مناسب 
بر اساس توانایی  ها و نیازهای کودک می  تواند 
به آنها کمک کند تا اســتعداد و توانمندی  های 
خود را توسعه و گســترش داده و ناتوانی  های 

خود را کنترل نمایند.

اوتیسم درمان شدنی است؟
اگر فرزند مبتلا به اوتیسم دارید بخوانید

سرویس سلامت //ســخنگوی کمیسیون بهداشت 
ودرمان مجلس شــورای اســلامی گفت که طبق 
توضیحات رئیس سازمان تامین اجتماعی از ۳۰ مهر 
ماه نســخه های بیمه تامین اجتماعی الکترونیکی 

خواهد شد. 
زهرا شیخی ، در کمیســیون بهداشت و درمان مجلس گفت: 
این جلسه با حضور سالاری رئیس سازمان تامین اجتماعی 
جهت ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده و برنامه های آتی 
این سازمان برگزار شد. آقای سالاری گزارشی از وضعیت کار 
سازمان تامین اجتماعی ارائه کرد و با اشاره به تحت پوشش 
قرار گرفتن 44 میلیون نفر در زیرمجموعه بیمه تامین اجتماعی 
بیان کرد کــه از 30 مهر ماه کار دفترچه بیمه تامین اجتماعی 
به صورت دفترچه ای خاتمه پیدا کرده و نســخه الکترونیکی 

ارائه می شود.
وی افزود: توضیح رئیس سازمان تامین اجتماعی این بود که 
با الکترونیکی شدن دفترچه بیمه تامین اجتماعی نسخه نویسی 
و تجویز داروها دقیق تر شــده و نظارت افزایش پیدا می کند، 
اما نمایندگان ابهاماتی پیرامون تهیه زیرســاخت ها و انجام 
کار کارشناســی مطرح کردند. اینکه چطور قرار است نسخه 
الکترونیکی در اختیار مردم قرار گیرد.ســخنگوی کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس ادامه داد: با وجود توضیحات رئیس 
ســازمان تامین اجتماعی تاکید نمایندگان این بود که باید این 
کار به صورت کارشناســی شده انجام شود نه اینکه یک مرتبه 
با اعلام تصمیم آنی اســترس و اضطراب دیگری به مردم وارد 
شــود. همچون اتفاقی که برای برگزاری کنکور، بازگشــایی 
مدارس و تعیین نرخ بنزین رخ داد. در نهایت قرار بر این شــد 
که قبل از اعلام رسمی الکترونیکی شدن نسخه های بیمه تامین 
اجتماعی، آموزش های لازم به مردم داده شده و جلسه دیگری 

با کمیسیون بهداشت برگزار شود.

شــیخی با اشاره به طرح بحث وضعیت بیمارستان ها و مراکز 
درمانی تامین اجتماعی گفت: پیشنهاد این بود که برای کاهش 
هزینه ها بهتر است تامین اجتماعی خرید خدمت کند نه اینکه 

بیمارستان هایش را اضافه نماید.
وی افزود: در این جلسه درباره بیمه قالیبافان و تاکسیرانان نیز 
مباحثی از ســوی نمایندگان مطرح شد. درباره همسان سازی 
حقوق بازنشستگان ســوالاتی از سوی نمایندگان مطرح شد. 
توضیح رئیس ســازمان تامین اجتماعی این بود که متناسب 
سازی حقوق طبق قانون برنامه ششم صورت گرفته یعنی حقوق 
دو سال آخر ملاک برای حقوق بازنشستگی است. اگر کسی با 
30 سال سابقه یک میلیون و 600 هزار تومان حقوق می گرفته، 
میزان دریافتی اش در زمان بازنشستگی دو میلیون و 800 هزار 
تومان است. در نهایت تاکید نمایندگان این بود که باید همسان 
سازی به گونه ای صورت گیرد که شاهد تفاوت طبقاتی نبوده 
و حقوق بازنشسته ها نزدیک به حقوق افراد شاغل باشد.شیخی 
همچنین اظهار کرد: درباره وضعیت مشاغل سخت و زیان آور و 
ملاک های تعیین مشاغل در این زیرمجموعه هم مواردی مطرح 
شد که در پاسخ به آن رئیس سازمان تامین اجتماعی گفت که 
چالش اساســی در این خصوص وجود دارد چون تمام رشته 
شغل ها می خواهند جزو مشاغل سخت و زیان آور باشند. ما 
برای این کار اولویت ها و معیارهایی را تعیین کردیم. در بحث 
معیارهای از کار افتادگی هم اعتقاد اعضای کمیسیون این بود که 
بیشتر منافع سازمان تا مردم در نظر گرفته می شود. لذا خواسته 
شد تا بازنگری در این باره صورت گیرد تا شاهد ضایع شدن 
حق مردم نباشیم.سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
در پایان گفت که در این جلســه کمیسیون بهداشت و درمان 
موافقت کرد که غلامحسین رضوانی نماینده تهران از کمیسیون 
بهداشت به کمیسیون برنامه منتقل شده و آقای سلمان اسحاقی 

نماینده قائنات عضو کمیسیون بهداشت و درمان شود.

در کمیسیون بهداشت و درمان مطرح شد 

الکترونیکی شدن نسخه های بیمه تامین اجتماعی از ۳۰ مهر

سرویس سلامت // عضو ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: ضرورتی ندارد همه کودکان واکسن آنفلوآنزا تزریق کنند و 
اولویت با کودکان ۶ ماه تا ۶ سال و افرادی که دارای بیماری های زمینه ای مانند دیابت، قلبی و غیره است.

مسعود مردانی: با توجه به همزمانی آنفلوآنزا با کرونا در ماه های پیش رو، بسیاری از مردم خواهان تزریق واکسن آنفلوآنزا 
هستند، توصیه می کنیم افراد بیمار، سالمندان، زنان باردار با تجویز پزشک در اولویت دریافت این واکسن هستند.وی اظهار 
داشت: این واکسن مانند همه فرآورده های دارویی ممکن است در برخی افراد موجب عوارض جانبی مانند سردرد، تعریق، 
درد عضلات، درد مفاصل، تب، ضعف، خســتگی، سرخی و ورم و سختی محل تزریق شود که این عوارض معمولا طی 
یک تا 2 روز بدون درمان رفع می شود. این متخصص بیماریهای عفونی ادامه داد: عوارضی مانند تب بالا، تغییر در رفتار 
و هوشیاری، گرفتگی و خشونت صدا و مشکلات تنفسی مانند سختی تنفس، ضربان قلب بالا و ضعف شدید بدنی با رنگ 
پریدگی، حساسیت شدید  در افرادی که به تخم مرغ حساسیت دارند، احساس گیجی وخستگی، تورم اطراف چشم ها و لب 
ها، از  عوارض واکسن آنفولانزا و بلافاصله باید به پزشک مراجعه کرد.مردانی تصریح کرد: افراد بالای 65 سال و کودکان 6 
ماه تا 6 سال، افرادی که بیماری هایی از جمله پرفشاری خون، دیابت، مشکلات ریوی و کبدی، نارسایی کلیوی و کم خونی 
دارند و کسانی که به نوعی با داروهای تضعیف کننده سیستم ایمنی سروکار دارند بهتر است این واکسن را تزریق کنند. به گفته 
وی، تزریق این واکسن در کودکان زیر 36 ماه به میزان دو دوز به فاصله 45 روز، تزریق می شود که هر دوز مصرفی برای این 
کودکان، نصف دوز بزرگسالان است و بسیاری از افراد جامعه نیازی به مصرف واکسن آنفلوآنزا ندارند.مردانی افزود: واکسن 
تزریقی آنفلوآنزا حاوی ویروس کشته  شده و این واکسن برای کسانی که قبلا نسبت به آن حساسیت نشان داده اند، توصیه 
نمی  شود، دو هفته پس از زدن واکسن، بدن پادتن  هایی تولید می  کند که برای محافظت در برابر آن گونه  خاص ویروس 
آنفلوآنزا مورد نیاز هستند. وی با بیان اینکه مهر و آبان بهترین زمان برای واکسیناسیون آنفلوآنزا است، تاکید کرد: این واکسن 

از ابتلا به آنفلوانزا جلوگیری می  کند، اما تاثیر چندانی بر مرگ و میر ناشی از این بیماری ندارد.

کودکان و افراد دارای بیماری زمینه ای در اولویت 
تزریق واکسن آنفلوآنزا
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کارشناس اجتماعی دفتر تسهیلگری اسلام آباد و گِل کنی بندرعباس:

ساکنان با مراجعه به دفاتر تسهیلگری، در رفع مشکلات محله شان سهیم شوند

گروه گزارش // شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
برای دومین سال متوالی موفق به کسب رتبه اول 
ارزیابی عملکرد دســتگاههای اجرایی استان در 

جشنواره شهید رجایی شد.
   شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر در بیست و 
سومین جشنواره شهید رجایی برای دومین سال متوالی، 
موفق به کســب رتبه برتر در بین دستگاه های اجرایی 
استان شــد و مورد تجلیل استاندار بوشهر قرار گرفت.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان بوشهر در 
این آیین گفت: در جشنواره شهید رجایی دستگاه های 
اجرایی در ۱۰۸ شــاخص عمومی و ۸۷۰ شــاخص 
اختصاصی مورد ارزیابی قرار گرفتند.علی درویشــی 
افزود: به طور میانگین هر دســتگاه اجرایی بین ۱۵ تا 
۵۰ شاخص عملکرد آنها مورد ارزیابی قرار گرفت.وی 
بیان کرد: بر اســاس دسته بندی ابلاغیه سال  جاری در 
پنج گروه که بایستی دستگاه های اجرایی برتر انتخاب و 

معرفی می شدند، در گروه زیربنایی و توسعه زیرساخت ها 
شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر به عنوان دستگاه 
برتر بیست وسومین جشنواره ی شهید رجایی انتخاب 
گردیده اند، وی به گوشه ای از اقدامات موثر این شرکت 
به شــرح ذیل پرداخت: تکمیل طرح فاضلاب بافت 
تاریخی و افزایش ظرفیت آب شــیرین کن بوشهر از 
۱۰ هزار به ۲۲ هزارو ۵۰۰ مترمکعب در شــبانه روز، 
حذف جیره بندی توزیع آب در مناطق جنوبی شــهر 
بوشهر، تامین آب پایدار در شهرها و روستاهای استان، 
توسعه ایستگاه های پمپاژ فاضلاب و ارتقاء تصفیه خانه 
فاضلاب شهر بوشهر برای بهبود وضعیت بهداشتی زیست 
محیطی شهر بوشــهر را از دیگر شاخص های شرکت 
 آبفای اســتان دانســت و بیان کرد:اصلاح و نوسازی 
شبکه های فرسوده شهری و روستایی، اجرایی شدن ۱۳ 
سایت آب شیرین کن با ظرفیت ۱۲۰ هزار متر مکعب 
در شبانه روز در راستای کاهش وابستگی به استان های 
هم جوار و پایداری منابع داخلی آب اســتان از دیگر 

شاخص های شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر است 
که با این ویژگی ها این شــرکت به عنوان   دستگاه برتر 
معرفی شــد.در این جلسه استاندار بوشهر لوح تقدیر و 
تندیس رتبه برتر دستگاه اجرایی را به مدیر عامل شرکت 

آب و فاضلاب اســتان بوشهر اهدا نمود و این شرکت 
مورد تقدیر قرار گرفت.لازم به ذکر است، عبدالحمید 
حمزه پور پس از ۲۲ سال خدمت در حوزه آبرسانی 
بــه عنوان یکی از مدیران بومی در اســتان هرمزگان 
 بــود. وی در کارنامه خود به صــورت پلکانی دارای 
سمت های از جمله: کار کارشناسی در جهاد سازندگی 
سابق، مدیر آب و فاضلاب روستایی شهرستان های 

حاجی آباد و میناب به مدت ۹ ســال، معاون مالی و 
پشــتیبانی شــرکت آب و فاضلاب روستایی استان 
هرمزگان به مدت دو ســال و سپس قریب به ۹ سال 
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی در استان 
هرمزگان بود.  حدود دو ســال قبل با جلب رضایت 
از عملکرد مناسب خود توسط وزارت نیرو به عنوان 
مدیر عامل آب و فاضلاب شهری استان بوشهر منصوب 
 شــد و در اواخر سال گذشته پس از یکپارچه سازی 
شــرکت های آب و فاضلاب شــهری و روستایی به 
عنوان مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
منصوب و در حال انجام خدمت می باشد.  در طی این 
مدت دو سال علی رغم مشکلات کم آبی استان بوشهر 
توانسته دو سال متوالی در جشنواره شهید رجایی به 
عنوان دستگاه برتر مورد تقدیر قرار بگیرند و همچنین 
چندی پیش در ارزیابی دیگری به عنوان دستگاه برتر 
در حوزه ی اجرای پروژه های عمرانی استان به عنوان 
مدیر نمونه و دســتگاه برتر توسط استاندار انتخاب و 

مورد تقدیر قرار گرفتند.

 مصاحبه اختصاصــی // دفاتر تســهیلگری در برخی محلات 
توانسته اند ارتباط خوبی را با ساکنان برقرار نموده و اعتمادشان 

را جلب نمایند. 
  دفتر تســهیلگری محله های اسلام آباد و گل کني بندرعباس، یکی از 
دفاتر موفق تسهیلگری استان و کشــور می باشد که در چند شماره به 
انتشــار گزارش های فعالیت ها و عملکردشان پرداختیم. دراین شماره 

روزنامه نیز با ما همراه باشید. 
دریا:لطفا خودتان را معرفی کنید و نقش شما در دفتر تسهیلگری 

چیست؟
  راحله محبتی نسب هستم، کارشناس اجتماعی و به عنوان یک تسهیلگر  

در دفتر تسهیلگری و توسعه محلی اسلام آباد و گِل کنی فعالیت دارم. 
دریا: چه خدمات اجتماعی در این دفاتر از جانب شما به عنوان 

کارشناس اجتماعی ارائه شده است ؟
   نقش کارشناس اجتماعی ورود به محله، برقراری ارتباط موثر با مردم، 
برقراری ارتباط با بازیگران محلی، شناسایی و انجام اقدامات اجتماعی 
و فرهنگی است و این اقدامات در سال های نخست شکل گیری دفاتر 
تسهیلگری و توسعه محلی انجام شده و هم اکنون نیز ادامه دارد. در واقع 
به طور خلاصه نقش کارشــناس اجتماعی در دفتر تسهیلگری، جذب 
نیروهای مردمی و تســهیل در امر مشارکت ساکنین است و هرچه این 
کارشناس ها قوی تر باشند، ارتباط گیری جامعه محلی با دفتر بهتر است 

و اعتماد اجتماعی نیز به سهولت شکل می گیرد.
دریا: درباره وضعیت کلی آسیب های اجتماعی محله اسلام آباد 

و گل کنی نظرات تان را مطرح بفرمائید؟
   آسیب های اجتماعی متعددی در محلات کم برخوردار وجود دارد و 
این گونه نیست که فقط در این دو محله، آسیب اجتماعی بروز داشته باشد 
و بشود به طور قاطع گفت فلان آسیب اجتماعی در این محله زیاد است. 
زیر پوست کالبدی هر محله ای، دردهایی وجود دارد که برای کاهش این 
دردها باید مدت ها تلاش کرد. بنده معتقدم آسیب اجتماعی مثل بیماری 
اســت و فرسودگی بافت مثل زخم دارای جراحت؛ برای همین هم باید 
برای سلامت این بیمار، ابتدا مسئله بازآفرینی شهری را حل نمود و بعد در 
کنار این التیام بخشی به زخم نسبت به تجویز دارو برای درد های اجتماعی 
اقدام شود. تغییرات حوزه اجتماعی به راحتی درمان شان دیده نمی شود و 
مانند زخم های کالبدی نیست که با یک تأمین روشنایی یا روکش آسفالت 
بگویم مسئله حل شده است. زیرا بعد از هر پانسمانی درد وجود دارد و این 
درد ها همین آسیب های اجتماعی اند.به طور کل عرض می کنم محلات 
اسلام آباد و گِل کنی بعد از محله چاهستانی ها، دومین مکانی هستند که 
برای بازآفرینی شهری آن باید برنامه ریزی شود. این محله در  مرکز شهر 

بندرعباس است و زیبنده نیست حاشیه شهر کم برخوردار باشد.
دریــا: مهمترین مســائل و چالش های پیــش رو برای حوزه 

اجتماعی در سطح این چند محلات چیست؟
   متاســفانه مسئله اعتیاد یکی از چالش های مهم خانواده هاست و در 
مراجعه به دفتر، بیشتر به دنبال رفع مشکلات این حوزه هستند. مردم از 
توزیع خرده فروشی مواد مخدر و نیز محرک هایی مانند تنباکو و ... گلایه 
دارند و چشم انتظار برخورد قانونی با کسانی هستند که در سطح محلات 
هنجار شکنی اجتماعی دارند و با سلامت جامعه بازی می کنند.کودکان 
و نوجوانان محله نیز هرگاه پایشان به دفتر محله باز می شود با لحنی دل 
نگران مطالبه گر مسئله پارک در محله هستند و از وضع اسفناک زمین 
ورزشــی محله اسلام آباد و گِل کنی گلایه دارند و خواهان احداث یک 

پارک و فضای سبز مناسب در محله هستند.

دریا: برنامه اجتماعی شما برای این محلات چیست؟
   توجه به نشــاط اجتماعی ساکنین و تقویت حس امید بسیار ضروری 
است. با شــیوع بیماری کرونا این خستگی های روحی چند برابر شده 
اســت که باید تلاش کنیم نشاط جمعی را به جامعه برگردانیم و مهمتر 
اینکه با وجود مشکلات معیشتی و اقتصادی، مراودات درون فامیلی نیز 
به کاهش داشته که روی مســئله بالابردن ارتباطات خانوادگی و صله 
رحم باید توجه ویژه ای داشــته باشیم.یکی از فرصت هایی که امروزه 
در دفاتر تسهیلگری به وجود آمده، تشکیل تیم های حل مسئله از درون 
 ساکنین محلی است که مردم با مراجعه به دفتر می توانند دررفع مشکلات 
محله شان ســهیم شوند. مثلا الگوی نامناســب گذران اوقات فراغت 
 جوانان و نوجوانان در محله دغدغه بزرگی است که با مشارکت مردم و 
دارائی های موجود محله می شود تغییراتی در این حوزه ایجاد کرد. هر 
چه مراجعه و مشارکت مردم با دفاتر تسهیلگری بیشتر باشد، موفقیت در 

رفع مشکلات نیز بیشتر تسهیل خواهد شد.

دریا: چشم انداز شما از آینده این محله چیست و به نظر شما در 
حوزه اجتماعی، آینده محله چگونه خواهد بود؟

   محله جوانان با اســتعداد و فعالی دارد، اگر از نظر اقتصادی و مهارتی 
دست این جوانان را بگیریم و دغدغه مالی آنها در رفع نیازها کاسته شود، 
استعداد ها شکوفا تر می شوند و آن وقت حل مسائل اجتماعی به راحتی 
مقدور اســت.به نظرم ساکنان محلات اسلام آباد و گِل کنی آینده خوبی 
پیش رویشان وجود دارد، به شرطی که به وضع موجود محله قانع نباشند 
و دســت از تلاش برای حل مشکلات محله بر ندارند ، متحد و یکپاره 

مطالبه گر برای رفع مشکلات محله باشند.
دریا: خواســته شما از دســتگاه ها و نهادهای سازمانی برای 

 فعالیــت مســتمر در حــوزه تخصصی اجتماعــی و کاهش 
آسیب های اجتماعی در محله چیست؟

  دســتگاه های دولتی و ســازمان ها نباید فراموش کنند که مردم ولی 
نعمتان این انقلاب هســتند و باید برای آنها خدمت کنند. دو سال تمام 
از فعالیت دفاتر تسهیلگری در محلات کم برخوردار می گذرد و در این 
 دو سال فرصت مناسبی بوده که دستگاه های دولتی و نهادهای سازمانی 
برنامه ها و پروژه هایشــان را متناسب با نیاز جامعه محلی تعریف کنند 
و از موازی کاری در بخش های مختلف جلوگیری شــود. اطلاعات به 
روز و ارتباط گیری مناسب کارشناسان دفاتر تسهیلگری با جامعه محلی، 
فرصت مناسبی است که دســتگاه های دولتی و سازمان ها می توانند 
بــا تعریف پروژه به دفاتر، این اقدام مشــترک ها را انجام دهند و به این 
 ترتیب با ایجاد این هماهنگی ها و اجرای پروژه ها اعتماد به سازمان ها و 
دســتگاه های دولتی و رضایت مندی از خدمات رســانی دولت ها در 

محلات کم برخوردار تقویت می شود.
دریا:حرف پایانی شما را در حوزه اجتماعی می شنویم؟

  حوزه آســیب های اجتماعی یک حوزه بسیار پر کار است و نیازمند 
حمایت همه جانبه مسئولین و دستگاه های دولتی است و مسئولین برای 
خدمت در این حوزه باید از میزها و بروکراسی های اداری -کاری فاصله 
بگیرند و در کف جامعه دســت به کار خدمت رســانی به مردم باشند.  
همچنین به رسم ادب در پایان از مجموعه استانداری هرمزگان در حوزه 
معاونت امور اجتماعی و فرهنگی جناب آقای امیر تیموری و سرکار خانم 
کاربخش، در مجموعه مشاور ملی از راهبر استانی هرمزگان سرکار خانم 
حسینی و راهبر تخصصی جناب آقای موسوی و نیز از همکاران دفاتر 
تسهیلگری استان هرمزگان تشکر لازم را دارم و به طور خاص از سرکار 
خانم مریم مشهدی  تسهیلگر فعال حوزه اجتماعی محلات اسلام آباد و 

گِل کنی و نیز تمامی معتمدین مسجد و پایگاه بسیج محله سپاس گذارم.

درخشش شرکت آب و فاضلاب بوشهر در جشنواره شهید رجایی ؛

عبدالحمید حمزه پور در جشنواره شهید رجایی رتبه برتر را کسب کرد

کــودکان و نوجوانــان محله نیــز هرگاه 
پایشــان به دفتــر محله باز می شــود با 
لحنی دل نگران مطالبه گر مسئله پارک 
در محله هستند و از وضع اسفناک زمین 
ورزشی محله اسلام آباد و گِل کنی گلایه 
دارنــد و خواهــان احداث یــک پارک و 

فضای سبز مناسب در محله هستند

,,

 شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
بوشــهر در بیســت و ســومین 
جشــنواره شــهید رجایی برای 
دومیــن ســال متوالــی، موفق 
به کســب رتبــه برتــر در بین 

دستگاه های اجرایی استان شد

,,
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daryaz           @gmail.com1359
                      یعقوب رستمی/دریا
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 دیدن هر تکه ابر در آســمان باعث می شــود 
قلب های لرزان شــان بیشتر بلرزد که اگر باران 
ببارد، سقف و دیوار خانه فرسوده شان آوار شود، 
همانطوری که برای برخی همسایگان شان رقم 
خورده است. گرچه که به آبکش بودن سقف ها 
و خیس شدن دیوارها و  اتصالی دیوارهای خیس 
با برق و... عادت کرده اند وگاهی شب تا صبح در 
کوچه خوابیده اند. گاهی هم بدون باران، سقف 
 و دیوارهایی فرو ریخته اند و برخی هم مصدوم  
شده اند. مشخص نیســت مسئولان منتظرند 
خانه های فرســوده محله آیت ا... غفاری و... بر 
سرســاکنان آوار شوند و تعدادی را به کام مرگ 
 بکشاند تا بعد برای شــان نسخه ای بپیچند یا 
نقشــه ای دیگر برای ساکنان این بافت فرسوده 

ناایمن وناامن دارند؟ 
  سرگذشتی تلخ

  مادر یسنای هفت ســاله و مادربزرگ درسای سه 
 ساله که چندین دهه در محله شهناز بندرعباس زندگی 
می کند، می گوید سال ها بدلیل نداشتن کولر مجبور بودیم 
 شب ها در حیاط منزل بخوابیم و یک پنکه دستی گردن 
 شکســته ای داشتیم که با پارچه بسته بودیم و روشن 
مــی کردیم و ملحفه وچادرمان را خیس می کردیم و 
روی خودمان می انداختیم تا از شــر پشه ها در امان 
بمانیم.اما سال گذشــته بود که یکی از شهروندان از 
زندگی این خانواده گفت و گزارشش را منتشر کردیم 
وخیرین به یاری خانواده درسا ویسنا شتافتند و برای 
شان کولر آوردند و از گرما نجات یافتند. اما مشکلات 

دیگرشان همچنان باقی است. 
  یسنا تبلت ندارد

   یسنا که پارســال شش ساله بود، بخاطر عدم توان 
مالی خانواده به سختی توانست به پیش دبستانی برود 
تا جایی که مدرسه ثبت نام در پایه اول دبستان را منوط 

به تســویه حساب بدهی پیش دبستانی شد و پس از 
انعکاس ایــن موضوع به آموزش و پرورش، ثبت نام 
انجام شد. اما یسنا امسال هنوز تبلت و... برای آموزش 
مجازی ندارد و به همین خاطر مجبور اســت برخی 
روزها را چند ساعت به مدرسه برود و بیاید. مادر یسنا 
می گوید وزن دخترش ۱۵ کیلو بوده و به همین به وی 
گفته اند بایستی  میوه و گوشت وماهی و... بخورد و 
او گفته اگر توان مالی برای خرید این اقلام داشتیم که 
حال و روزمان بهتر از این بود، من اگر بتوانم ماســت 
بگیرم و نان که هنر کرده ام . این وضعیت یسنا و درسا 
که بیشتر شب ها بدون شام هم می خوابند وصبحانه 
درست وحسابی ندارند را در این محلات حاشیه ای به 
وفور می توان مشاهد کرد و شنید و درسای سه ساله 
هم در حال حاضر شب ها بدلیل درد پاهای کوچکش 
نمی تواند بخوابد و باید ماساژ دهند تا بخوابد و این آثار 
سوء تغذیه و... است که کودکان به بیماری های مختلف 
 مبتلا شــده اند و توان درمانش را ندارند. مادر درسا 
می گوید اگر خیرین یا کمیته امــداد و... یک چرخ 
خیاطی در اختیارمان قرار دهند ، می توانم بخشی از 

هزینه های زندگی ام را تامین کنم.
  سقف های سفره ای

   گاهی سقف برخی خانه ها بدلیل فرسودگی در این 
محله آوار می شوند و خانواده ها توان تعمیرش را ندارند 
وپلاستیک یا سفره ای بجای سقف می زنند تا خیرین 
به فریادشان برسند. سقف خانه والدین درسای سه ساله 
و پارسای سه ماهه را بدلیل فرسودگی و ریزش خاک 
 و... از سقف به پایین، از چند ماه قبل سفره زده اند تا 
خاک ها را در خود نگهدارد وبر زمین و روی سرشان 
نریزد. البته ترس و هراس دارند که ممکن است سقف 
فرسوده خانه برسرشان آوارشود. سقف یک اتاق دیگر 
سوراخ شده است. حتی سرویس بهداشتی و حمام بدون 
سقف شان هم حال و روز خوشی ندارند و دیوارهای 
 فرسوده شــان و... باعث شده است که موش زیاد به 
خانه شــان برود وحتی داخل اتاق ها هم موش است 
و بارها گازشان گرفته که چند هفته قبل هم پای یسنا 

 و مادرش را موش گاز گرفته و تشک یسنا پراز خون 
می شــود و با این وضعیت، آنهــا در مقابل موش ها 
هــم درمانده اند. به آنها برخی نهادها چندین ســال 
اســت که قول داده اند که حمام و دستشویی شان را 
از نو بسازند، شاید که موش ها کمتر شوند که تاکنون 
 اقدامی نشده است. متاسفانه بافت فرسوده محلات و 
فاضلاب های روان در کوچه ها، تلنبارشدن زباله ها در 
 کوچه ها و... باعث شده است موش ها از کوچه ها وارد 
خانه های اهالی شوند وبیماری هایی را هم منتقل کنند. 
از طرفی دیگر خانه های این محله و برخی محلات 
حاشــیه ای آنقدر فرسوده است که سقف و دیوارشان 
 در بارندگی و زمین لــرزه و گاهی خودبه خود فرو 
می ریزند و بسیاری از سقف و دیوارهای این خانه ها 
دارای شکاف هستند و در برخی مناطق نه تنها تشویقی 
برای بازســازی این املاک فرسوده صورت نگرفته 
اســت، حتی در محلاتی مانند شهناز شرایط را آنقدر 
سخت کردند تا ساکنان محروم و فقیر نتوانند اقدامی 
 کنند و قیمت سنددار کردن املاک این محله و پرداخت 
هزینه ها به شــهرداری آنقدر افزایش یافته است که 
بسیاری از ســاکنان عطای سنددار کردن و بازسازی 
املاک شــان را به لقایش بخشــیدند و مجبورند در 
زیر سقف هایی، شــب را به صبح برسانند که معلوم 
نیست، سقف ها کی آوار شــوند و آیا زنده بمانند یا 
خیر. اتفاقا چند سال قبل بود که سقف آشپزخانه مادر 
یسنا بدلیل فرسودگی، به محض رسیدن مادر به جلوی 
درب آشپزخانه فرو می ریزد که اگر چند ثانیه زودتر 
فرو ریخته بود، شــاید مادر در زیر آوار مدفون شده 
بود و مشــخص نبود چه اتفاقی می افتاد. وقتی این 
موضوع را تعریف کرد، بخاطر آوردم که آن ســال که 
اوایل دهه ۹۰ هم بود، پس از ریزش ســقف، یکی از 
ساکنان با ما تماس گرفت و برای تهیه گزارش رفتیم 
و گــزارش این تخریب و حتی چندین گزارش دیگر 
از وضعیت خانه های فرســوده محله و نیاز به اتخاذ 
تدابیری جهت بازسازی املاک منتشر کردیم و اما نه 
شــورای شهر و نه شهردار ونه استاندار وفرماندار و... 

در ادوار مختلف اقدامــی نکردند تا اینکه از چندماه 
قبل فرماندار بندرعباس در سلسله جلساتی به بررسی 
وضعیت محلات می پردازد و تصمیماتی در حال اتخاذ 
و مصوب شدن است که امیدواریم گره های کور اینگونه 
محلات برطرف شود و فرماندار بندرعباس وعده داده 
اســت حتی از احداث مغازه و واحد تجاری توسط 
ساکنان جهت اشتغال شان وباهدف کاستن از مشاغل 
کاذب در این محله وســایر محلات حمایت می کند. 
خانه های فرسوده محله شهناز بایستی زودتر بازسازی 
شود تا از افزایش تخریب شان جلوگیری شود وبایستی 
حمایت های لازم توســط متولیان مربوطه از ساکنان 

صورت پذیرد. 
  سوء تغذیه و بیماری ها

   برادر یسنا که اوایل شهریور برای گذراندن خدمت 
سربازی اعزام شد، در پادگان که متوجه می شوند وی 
بیماری معده و گوارشی و... دارند، وی را برای انجام 
درمان برمی گردانند ومی گویند چهارماه دیگر برای 
انجام خدمت سربازی به پادگان برگردد. اما حال نیز 
هیچ درآمدی وتوان مالی برای درمان ندارند. متاسفانه 
بدلیل سوء تغذیه در اینگونه محلات، بسیاری از کودکان، 
 نوجوان و حتی جوانان و خانواده ها با مشــکلات و 
بیماری ها دست و پنجه نرم می کنند وتوان خرید میوه، 
ماهی و گوشت گران را هم ندارند وحتی زمانی هم که 
بیمار می شوند، مانند مادر وبرادر یسنا، توان درمان را 
ندارند. مراکز نیکوکاری در محلات، افراد بیمار و نیازمند 
که حتی توان درمان و تامین هزینه های زندگی را ندارند 
را شناسایی کرده اند که متاسفانه برخی هم به مرور به 
دلیل عدم توانایی در تکمیل مراحل درمان، جان شان 
 را از دست می دهند. با نهایت تاسف باید گفت این سوء 
 تغذیــه ها و عدم تــوان درمــان را در خانواده های 
حاشیه نشین و روستایی در استانی مشاهده می کنیم 
که قطب اقتصاد کشور نام گرفته و در صدر استان های 
درآمدزای کشور است که درآمد کلان  به خزانه واریز 
می شود و خودش سهمی ندارد وحتی دوهزار میلیارد 
تومان مازاد درآمدش را هم دولت به استان بازنگردانده 

است. از طرفی دیگر این استان گرانترین استان کشور 
می باشد که در فقر و بیکاری هم رتبه برتر را به خود 
اختصاص داده است و دولت عامل این تناقض هاست. 
استان اقتصادی با بالاتری درآمد، اما در فقر و بیکاری 
هم رتبه برتری دارد که این تناقض ها با هم همخوانی 
ندارد وسیاســت های غلط پایتخت نشینان نسبت به 
هرمزگان باعث شده است که فقط درآمد و ثروتش را 
دوشیده اند و بسیاری بومیان در فقر و نداری و بیکاری 
زندگی می کنند و خانواده درسا همچنان یخچال ندارد 
و مجبورند در زیر سقفی زندگی کنند که هرلحظه امکان 

ریزش بر سرشان وجود دارد.
  زن و فرزنــدان قربانی اعتیاد سرپرســت 

خانواده
   سرپرستانی که در اعتیاد غوطه ورند و فقر و نداری را 
برای خانواده های شان به ارمغان آورده اند، وجودشان 
حتی غیرحضوری باعث شده است که همسران شان 
 و فرزندان نتوانند از خدمات دســتگاه های حمایتی 
بهره مند شوند. برخی از این سرپرستان معتاد شدید، 
کوچه خواب، خورخواب و کارتن خواب شــده اند و 
خانواده را رها کرده اند، اما چون نامشان در شناسنامه 
 همسر همچنان وجود دارد، نهادهای حمایتی عنوان 
می کنند که نمی توانند این زن و مادر چند بچه را تحت 
پوشش قرار دهند و آنها تاوان اعتیاد شوهر و پدری را 
می دهند که نه همسری می داند ونه پدری کردن و فقط 
بودن نامش در شناسنامه همسر باعث محرومیت آنها از 
داشتن حامی شده است.گاهی نیز اعتیاد، مادر خانواده 
را نیز قربانی می کند و وی در دام موادمخدر گرفتار می 

شــود واینگونه افراد، حتی فرزندان شان را با خود به 
پاتوق های کوچه ای و... برای استعمال موارد و تزریق 
می برند که بارها در تهیه گزارش از محلات این صحنه 

را دیده و منعکس کرده ایم. 
  حق درسا ویسنا، این نیست

   حق درساها و یســناها زندگی در فقر ونداری و 
محرومیت در قطب اقتصاد ایران نیســت که داشتن 
دوچرخه، غذای خوشمزه، میوه، لباس قشنگ و... به 
رویاهای دست نیافتی شان  تبدیل شود و خانواده ها 
توان پرداخت این هزینه هــا و درمان را ندارند.آنها 
حق شان این نیســت که در زیر سقف و دیوارهای 
لرزان خانه های فرســوده زندگی کنند که گهگاهی 
برخی از آنها تخریب می شوند ودر زمان دیدن ابری 
در آسمان بگویند خدا کند باران نبارد تا سقف شان 
مانند آبکش نشود و دیوار وسقف اتاق های شان فرو 
نریزد.این کودکان محروم در قطب اقتصاد ایران حق 
شان ترک تحصیلی و بازماندگی از تحصیل نیست، 
همانطور که برادر یسنا بدلیل مشکلات مالی نتوانست 
ادامه تحصیل داد وحال در ۱۸ سالگی وقبل از آن با 
بیماری دســت و پنجه نرم می کند وتوان مالی برای 
درمان ندارد.دانش آمــوزان این مناطق توان خرید 
تبلت و.... را ندارند و حتی در تامین نوشت افزار و... 
با مشکل مواجهند. برخی در مدارس فرسوده مانند 
خانه های فرسوده شان زندگی می کنند و نه در خانه 
و نه در مدرسه ایمن و استاندارد زندگی می کنند وبا 
ترس و هراس در خانه  ومدرسه و بر زیر سقف های 

لرزان و فرسوده می نشینند.

سقف های سفره ای و پلاستیکی در بافت های فرسوده

قلب های لرزان زیر سقف های رقصان
علی زارعی/ دریا

daryaz           @gmail.com1359


